
روزنامه

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: بر اساس دستورالعمل 
اماکن ورزشی استان قم تعطیل و  تمامی  با کرونا،  ستاد مقابله 
هرگونه فعالیت در این اماکن تا اطلاع ثانوی ممنوع است.  رسول 
منعم افزود: تمامی اماکن ورزشی اعم از رشته های پر برخورد و یا 
کم برخورد و همچنین فضاهای سرپوشیده ، روباز و استخرها بنا 
به مصوبه  ستاد استانی مبارزه با کرونای تا اطلاع ثانوی تعطیل شد.
تمام  توسط  ابلاغی  دستورالعمل های  رعایت  بر  تاکید  با  وی 
هیات ها و مراکزی ورزشی استان، ادامه داد: همانگونه که تاکنون 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: از ۲۸ 
اسفندماه ۱۳۹۹ تا پایان تعطیلات نوروز ۱۴۰۰، مصرف بنزین 
در این استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته، صد درصد 
افزایش یافت.  سید محمود طاهری افزود: سال گذشته به دلیل 
شیوع ویروس کرونا و ایجاد محدودیت در سفرهای نوروزی،  
سفرهای  ولی  داشت،  چشمگیری  کاهش  بنزین  مصرف 
نوروزی در سال جاری باعث افزایش مصرف شد. وی اضافه 
کرد: در همین مدت مصرف سی ان جی نسبت به مدت مشابه 

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

هرگونه فعالیت اماکن ورزشی
 ممنوع است

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم اعلام کرد:

افزایش صددرصدی مصرف بنزین 
درایام نوروز
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رئیس کل دادگستری استان قم با قدردانی از تلاش شهرداری 
در اداره شهر نیز گفت: مدیریت شهری منسجم، سبب توسعه 
در  خوبی  تلاش های  مدت،  این  در  و  می شود  شهر  زیبایی  و 

اداره شهر اتفاق افتاده است. حجت الاسلام والمسلمین علی 
مظفری دیروز در دیدار با شهردار قم و مدیران شهری، اظهار 
داشت: شرایط قم در آستانه نوروز و ایام عید، آبی بود و به یک باره 

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار با مدیران شهری قم مطرح کرد؛

ضرورت نگرش فرهنگی و معنوی در ارائه خدمات شهری

استاندار قم خبرداد:

قمی ها تا پایان این دولت 
متروسوارمی شوند
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فرماندار قم خبرداد:

 ثبت نام 1438 تن برای انتخابات شوراهای شهر و روستا

  

اندازی  راه  برای  اراده ای  قم در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت  نماینده مردم 
مونوریل در قم ندارد و با راه اندازی مترو در خطوط ۱ و ۲ مشکل ترافیکی مردم نیز مرتفع 
خواهد شد. احمد امیرآبادی فراهانی پیش از ظهر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان 
اینکه در بودجه سال ۱۴۰۰ بیش از ۳۶۰ میلیارد تومان کسری تراز عملیاتی داشتیم و 
تحقق خیلی درآمدها سخت بود، گفت: برخی هزینه های پیش بینی شده از جمله نرخ 
ارز و توجه به مناطق کمتر برخوردار و محروم در آن کمتر مورد توجه قرار گرفته بود که 
با توجه به قول های مجلس انقلابی به مردم توقع می رفت که نمایندگان مردم به نفع آنها 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در یک واحد صنعتی در این 
استان با حمایت از صنایع بومی ۵۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی در دوران تحریم 
انجام گرفته که با افزایش ظرفیت تولید این واحد امکان صرفه جویی بیشتر ارزی نیز 
فراهم است.  محمود سیجانی روز دوشنبه در حاشیه بازدید از واحد تولیدی پاکشوما 
در شهرک صنعتی محمودآباد قم افزود: با رونق تولید در این واحد صنعتی بسیاری از 
واحدهای قطعه سازی راکد و نیمه تعطیل استان به مدار تولید بازگشته و میزان اشتغال 
فعلی آن به یک هزار و ۵۰۰ نفر رسیده و در آینده با راه اندازی خط تولید کولر گازی 

امیرآبادی نماینده مردم قم :

اراده ای برای راه اندازی مونوریل وجود ندارد 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد:

صرفه جویی ۵۰ میلیون دلاری در یک واحد صنعتی 
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استاندار قم ابراز امیدواری کرد نخستین فاز خط یک مترو قم 
تا پایان دولت فعلی به بهره برداری برسد.  بهرام سرمست در 
بازدید از پروژه قطار شهری قم و در گفت و گو با خبرنگاران با 
تقدیر از مسؤولان قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( و قطار 

اما  این پروژه فعال است،  شهری قم بیان کرد: خوشبختانه 
دست اندرکاران وعده داده اند که فاز نخست خط یک مترو 
قم را تا پایان خرداد ماه سال جاری به بهره برداری برسانند. وی 
افزود: به نظر می رسد این پروژه به فعالیت در دو و یا حتی سه 
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نکاتی درباره حادثه تروریستی
 هسته ای نطنز 

طی یک سال گذشته شاهد سه حادثه مختلف تروریستی هسته ای در کشور بوده 
ایم. نخست، انفجار در سالن مونتاژ سانتریفیوژ در نطنز، سپس ترور ناجوانمردانه شهید 
فخری زاده و در نهایت انفجاری دیگر در سایت هسته ای نطنز در روزهای اخیر. اگرچه 
رژیم اشغالگر قدس همانند گذشته سیاست "نه تایید و نه تکذیب " را در پیش گرفته 

است اما به درستی می توان این حوادث را به اسرائیل منتسب کرد. 
1.     زمان اقدامات خرابکارانه هسته ای اسرائیل چه در این دولت و چه در دولت های 
گذشته، بطور معمول قبل از شروع مذاکرات یا در بحبوحه ی مذاکرات هسته ای بوده 
است. این اقدامات عموما با هدف ایجاد رعب و وحشت در جامعه، در موضع ضعف قرار 
دادن ایران، کند کردن روند مذاکرات هسته ای، به شکست رساندن مذاکرات هسته 
ای، خشمگین کردن و وادار کردن ایران به عکس العملی شتابزده صورت گرفته اند. 
بنابراین، با توجه به شروع دور جدید مذاکرات هسته ای در وین و پیشرفت نسبی این 
مذاکرات، مسئولان امنیتی کشور، علی الخصوص مسئولان امنیتی تصمیم گیر هسته 
ای باید پیش بینی های لازم برای اقدامات خرابکارانه ی احتمالی را انجام داده و برای 

مقابله با هرگونه خرابکاری هسته ای آمادگی لازم می داشتند.
2.    نهاد امنیتی باید بتواند حوادث امنیتی هسته ای را پیش بینی کند، سناریوهای 
مختلفی که دشمن به وسیله آنها توان ضربه زدن به مجموعه تحت پوشش نهاد امنیتی 
هسته ای دارد را طراحی و در نتیجه، سناریوهای مقابله و پاسخ به این حملات را نیز 
طراحی کند و مورد آزمایش قرار دهد. برای رسیدن به این منظور، نهاد امنیتی هسته 
ای باید درک صحیحی از انواع حوادث هسته ای داشته باشد و بتواند نقاط آسیب پذیر 

مجموعه تحت پوشش خود را شناسایی کند. 
3.    از دیگر اصول اساسی در امنیت هسته ای شناسایی عوامل خرابکاری در حادثه 
امنیتی هسته ای است. نهاد امنیتی هسته ای باید خود را برای مقابله با این عوامل 
آماده کند. در حوادث امنیتی هسته ای، یکی از دو عوامل خرابکار بیرونی و درونی یا 
تلفیقی از این دو نقش ایفا می کنند. عوامل بیرونی می توانند دولت های خارجی، 
گروه های تروریستی یا گروه های مدنی همانند گروه های مخالف انرژی اتمی و 
حامی محیط زیست باشند. عوامل درونی کارمندان یک سایت هسته ای هستند که 
به دلایلی همانند نارضایتی شغلی، انگیزه های سیاسی، بدست آوردن منفعت مالی 
فراوان و... جذب سازمان های جاسوسی بیگانه می شوند و به خرابکاری در سایت 
هسته ای محل اشتغال خود روی می آورند. طبیعتا شناسایی عوامل درونی از عوامل 
بیرونی بسیار دشوارتر است اما نظام امنیت هسته ای استاندارد دارای ضوابطی برای 
شناسایی عوامل درونی خرابکار قبل از اقدام به خرابکاری توسط آنان است. نوع سه 
حادثه امنیتی هسته ای روی داده در سایت نطنز بیانگر آن است که این حوادث توسط 
عوامل درونی ارتکاب یافته اند. در نتیجه، نهاد امنیتی هسته ای باید با کسب تجربه از 
حوادث گذشته و به روز کردن ضوابط خود از بروز حادثه امنیتی هسته ای دیگر توسط 

عامل درونی جلوگیری می کرد که در انجام این مهم به توفیق نرسید.
4.    بدون تردید، نیروهای حفاظتی و امنیتی مسئول با تلاش های شبانه روزی خود، 
توطئه ها و خرابکاری های بیشماری را تا به امروز خنثی کرده اند. با این وجود، نظام امنیت 
هسته ای استاندارد مستلزم به روز شدن پیاپی و انعطاف پذیری مطابق شرایط امنیتی روز 
است. در نتیجه، نهاد امنیتی هسته ای باید در هر لحظه چندین و چند گام جلوتر از عوامل 
درونی و بیرونی خرابکار حرکت کند تا بتواند از بروز حوادث امنیتی هسته ای جلوگیری 
کند.  هم اکنون، به درستی از سازکار امنیت هسته ای و چگونگی تامین امنیت هسته ای 
در کشور، اطلاعات چندانی برای عموم و کارشناسان موجود نیست اما با توجه به حوادث 
امنیتی هسته ای رخ داده در کشور ما، علی الخصوص حوادث یک سال گذشته، نمی 
توان به نهاد امنیتی هسته ای نمره قبولی داد. هرچند ریاست محترم سازمان انرژی اتمی، 
حادثه تروریستی نطنز را نشانه شکست دشمن در راستای جلوگیری از توسعه چشمگیر 
صنعت هسته ای کشور می دانند اما با توجه به اهمیت و نتایج یک حادثه امنیتی هسته ای، 
زمانی می توان از شکست دشمن سخن گفت که دشمن توانایی و فرصت انجام حملات 
تروریستی و اعمال خرابکارانه در کشور را نیابد، امری که در یک سال اخیر سه بار موفق 
به انجام آن شده است. از این رو، مناسب است تا سازمان انرژی اتمی و نهاد های امنیتی 
هسته ای در کشور، با توجه به واقعیت های موجود و استفاده از شیوه های علمی، نوین و 
استاندارد در جهت بروز رسانی، ارتقا و تامین امنیت هسته ای حرکت کنند و از بروز حوادث 

پژوهشگر حقوق هسته ایامنیتی هسته ای جلوگیری کنند.

رئیس کانون هیئات مذهبی استان قم خبرداد:

توزیع ۱۵هزار بسته معیشتی
 به همت هیئات مذهبی 

رئیس کانون هیئات مذهبی استان قم با اشاره به ارزش ۵۰ میلیارد ریالی مجموع بسته 
های معیشتی گفت: نیمی از هزینه این بسته ها توسط خیرین و هیئات مذهبی و با 

مشارکت بسیج دانشجویی تامین شده است.
جواد اشعری با اشاره به خدمتی دیگر توسط هیئات مذهبی قم در راستای عمل به 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب در امر مواسات و همدلی در آستانه شروع ماه مبارک 
رمضان گفت: شورای هیئات مذهبی قم با کمک هیئت های مذهبی استان قم و در قالب 
»رزمایش هیئات مذهبی، مواسات و همدلی« همانطور که سالیانی است که به این امر 
مهم اهتمام جدی داشته است، این بار در ماه شعبان اقدام به این رزمایش را کرده است. 
حدود پانزده هزار بسته معیشتی که از اقلام ضروری و مورد نیاز خانواده های نیازمند 
تشکیل یافته است با کمک هیئت های مذهبی و شناسایی نیازمندان توسط معتمدین 

محل و مسئولین هیئت های مذهبی استان قم، توزیع خواهد شد.
رئیس کانون هیئات مذهبی قم افزود: در کنار برنامه های فرهنگی و مذهبی هیئت های 
مذهبی قم این عمل خداپسندانه و مومنانه نیز شکل گرفت. این مسیر در آینده نیز توسط 
خیرین محترم و هیئت های مذهبی ادامه خواهد یافت که دست یاری همه علاقه مندان 
به مشارکت در این امر را به گرمی می فشاریم. ارزش این بسته های معیشتی بیش از پنج 
میلیارد تومان است که نیمی از آن توسط خیرین و هیئات مذهبی تقبل شده است که با 

مشارکت بسیج دانشجویی این اتفاق مهم به سرانجام رسید.
وی با ابراز امیدواری نسبت به پیگیری های بسیار برای کارآفرینی مومنانه در ضمن 
خودکفایی  باعث  تا  شد  خواهد  انجام  آفرینی هایی  کار  افزود:  مومنانه  کمک های 
نیازمندان آبرومند شود. ظرفیت مثبت و نیاز در این رزمایش مومنانه در حال اجرا، بیشتر 
از کمک های مومنانه انجام شده می باشد و ما با توجه به محدودیت زمانی و مکانی تنها 
توانستیم ۷2 هیئت از ۸۰۰ هیئت فعال در قم را در این طرح مشارکت دهیم؛ امیدواریم با 

افزایش امکانات بتوانیم از همه ظرفیت ها و هیئات فعال استفاده نمائیم.
علیرضا حضرتی نیز با اشاره به اینکه این نوع کمک های هیئات مذهبی دارای سابقه 
طولانی است و ادامه دار نیز خواهد بود، گفت: با توجه به جایگاه شورای هیئات مذهبی 
در بین خیرین و نهادهای مختلف کشور کمک های مومنانه چندین بار بین نیازمندان 
توزیع شده است. شورای هیئات مذهبی آمادگی کامل دارد با نهادها و خیرین بزرگواری 
که در امور کمک های ضروری به نیازمندان جامعه فعال هستند، نهایت همکاری را داشته 
باشد. وی افزود: شورای هیئات مذهبی قم با شناسایی نیازمندان واقعی در سطح استان 
قم توسط معتمدین محل و اعضای هیأت های فعال هر محله در قم آمادگی دارد از طریق 
سایت هیئات مذهبی قم به آدرس shhmq.ir اطلاعات لازم را در اختیار خیرین نیکوکار 

قرار دهد.
 

مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم اعلام کرد:

افزایش صددرصدی مصرف بنزین درایام نوروز
مدیر شرکت پخش فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: از 2۸ اسفندماه 13۹۹ تا پایان 
تعطیلات نوروز 14۰۰، مصرف بنزین در این استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 

صد درصد افزایش یافت. 
سید محمود طاهری افزود: سال گذشته به دلیل شیوع ویروس کرونا و ایجاد محدودیت 
در سفرهای نوروزی،  مصرف بنزین کاهش چشمگیری داشت، ولی سفرهای نوروزی در 

سال جاری باعث افزایش مصرف شد.
وی اضافه کرد: در همین مدت مصرف سی ان جی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 

تغییر محسوسی نداشت.
وی بیان کرد: با توجه به شیوع کرونا و کاهش سفرهای درون و برون شهری، مصرف 

بنزین در سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸، 23 درصد کاهش پیدا کرد.
طاهری گفت: سال گذشته مصرف نفت گاز در نیروگاه سیکل ترکیبی 1۶ درصد 
افزایش و مصارف غیرنیروگاهی 3.۵ درصد کاهش یافت که در مجموع مصرف نفت گاز 

حدود 2 درصد افزایش نشان می دهد.
وی اضافه کرد: تامین به موقع فرآورده های نفتی مورد نیاز بخش های مختلف مصرف و 
تامین سوخت نیروگاه سیکل ترکیبی از مهم ترین برنامه های عملیاتی سال جاری شرکت 

پخش فرآورده های نفتی منطقه قم است.
۸1 نقطه عرضه سی ان جی و بنزین در استان قم فعال است که از این تعداد، در ۶1 
جایگاه بنزین و در 41 جایگاه نیز سی ان جی عرضه می شود؛ در2۰ جایگاه صرفا سی ان 

جی و در 21 جایگاه به صورت مشترک بنزین و سی ان جی عرضه می شود.

امام جمعه قم با اشاره به ضرورت نگرش فرهنگی 
و معنوی در ارائه خدمات شهری گفت: توجه به 
های  ریزی  برنامه  در  معنوی  و  فرهنگی  مسائل 

شهری ضروری است.
آیت الله حسینی بوشهری صبح دوشنبه در دیدار 
با مدیران شهری قم، ضمن امیدوارکننده دانستن 
گزارش ها، با اشاره به شعار سال، مخاطب این شعار 
را تمام نهادهای کشور دانست و گفت: رهبر معظم 
را سال »تولید، پشتیبانی ها  انقلاب سال 14۰۰ 
و مانع زدایی ها« نامیدند. مخاطب سخنان رهبر 
بلکه  نیست  گانه  سه  قوای  فقط  انقلاب  معظم 
در  را  خود  برنامه های  می توانند  هم  شهرداری ها 

راستای تحقق این شعار تنظیم کنند.
بیان  با  مدرسین  جامعه  عالی  شورای  رئیس 
اینکه اگر شهرداری می تواند در بحث تولید، کاری 
انجام دهد حتماً اقدام کند، گفت: شهرداری باید 
برنامه ای برای رفع موانع تولید و حمایت و پشتیانی 
از آن داشته باشد و با بررسی قوانینی که مانع تولید 
است، آنها را برطرف نماید. دانشگاه ها و حوزه ها نیز 
می توانند در بحث تولید محتوا، نقش آفرینی کنند 
و باید تأملی صورت گیرد که چه پشتیبانی هایی 
صنفی  و  شخصی  هر  دهند؛  انجام  می توانند 

می تواند مخاطب این شعار باشد.

امام جمعه موقت قم با بیان اینکه مردم بزرگترین 
افزود: دشمن در  سرمایه نظام اسلامی هستند، 
ما  مردم  است.  مردم  بین  نارضایتی  ایجاد  تلاش 
ستونی برای این انقلاب هستند و در هر بحرانی 
ما سراغ مردم  زلزله،  و  کرونا، سیل  مانند جنگ، 
رفته ایم. دشمن، مشکلاتی که در کشور وجود دارد 
وارونه  را  آنچه که هست  یا  را بزرگ جلوه می دهد 
انعکاس می دهد. هدف دشمن این است که مردم 
را از انقلاب جدا کند و اگر مردم نباشند، کارها پیش 

نخواهد رفت.
به  اشاره  با  دبیر شورای عالی حوزه های علمیه 
مشروعیت حکومت حضرت علی علیه السلام و 
تبلیغات سو  اثر  در  ایشان  با  مردم  عدم همراهی 
امیرالمومنین  حکومت  زمان  در  گفت:  دشمنان 
)ع( فضای جامعه به گونه ای شده بود که اهل شام 
نماز هم می خوانده که  می گفتند مگر علی )ع( 
در محراب کشته شده است؟ آن زمان به گونه ای 
تبلیغات سو علیه حضرت کرده بودند و امروز علیه 
نظام اسلامی نیز تبلیغات منفی صورت می گیرد 
و فضای تبلیغات برای دور کردن مردم از حاکمیت 

چندین برابر است.
انتقاد از بی توجهی به معماری اسلامی و ایرانی 

عضو هیئت رئیسه مجلس خبرگان خواستار توسعه 

و تنوع خدمات شهری شد و گفت: با احتساب مردم 
متدین اگر شما بتوانید فروشگاه هایی را تأسیس 
بیاورید و به  با قیمت مناسب  کنید و اجناسی را 
مردم بدهید، کار بسیار خوبی را انجام داده اید. لازم 
است که پشتیبانی هایی صورت گیرد تا مردم برای 
تهیه کالاهای اساسی دغدغه نداشته باشند یعنی 
به  مخصوص  می شود،  گفته  که  شهری  خدمات 
حمل و نقل، اتوبوس و معابر نباشد. توسعه خدمات 

به نوعی تأمین فضای آرامش برای مردم است.
آیت الله حسینی بوشهری با مهم ارزیابی کردن 
بالای  ظرفیت های  و  قم  معنوی  فضای  به  توجه 
زیادی  ظرفیت های  قم  گفت:  قم  استان  معنوی 
فضاهای  و  جمکران  مسجد  مطهر،  حرم  مانند 
معنوی بسیار عالی دارد که ما قدر آن را نمی دانیم. 
در برنامه ریزی ها به مسائل فرهنگی و معنوی بیشتر 
توجه شود. باید خدمات شهری به گونه ای باشد که 
هرکس که وارد قم می شود آن فضای معنوی را به 

خوبی متوجه شود.
رئیس شورای عالی جامعه مدرسین با انتقاد از 
بی توجهی به معماری اسلامی و ایرانی، و انتقاد 
از نمادهای غربی گفت: بعضی از مردم، نماهای 
خانه هایشان را به شکل نمادهای کشورهای بیگانه 
از معماری و خانه سازی  نوع  این  اگر  می سازند، 
ها زیاد شود به دنبال ترویج ظواهر زندگی غربی، 

فرهنگ آن کشور هم وارد زندگی ما خواهد شد.
ارائه  ضمن  قم  شهردار  دیدار  این  ابتدای  در 
گزارشی از فعالیت های سال ۹۹ به بیان برنامه ها 
و رویکرد کلان شهرداری در سال جدید پرداخت و 
گفت: برنامه هایی که تا سال 14۰۰ داشتیم بیشتر 
سخت افزاری بود، یعنی زیرساخت های شهر را در 
نظر داشتیم اما برنامه هایمان برای سال 14۰۰ به 

بعد بیشتر نرم افزاری است.
مرتضی سقائیان نژاد افزود: حمل ونقل یکی از 
دغدغه های مدیریت شهری بوده است که اکنون 
حدود 3۵۰ دستگاه اتوبوس در اختیار داریم و فاز 
قطار شهری را امیدواریم که قرارگاه خاتم الانبیاء به 

سرانجام برساند.

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار با مدیران شهری قم مطرح کرد؛

ضرورت نگرش فرهنگی و معنوی در ارائه خدمات شهری

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( گفت: 
برنامه های فرهنگی حرم حضرت معصومه) س( در ماه 
مبارک رمضان با شدت و قوت بیشتری اما به صورت 

مجازی برگزار می شود.
حجت الاسلام احمدی با اشاره نزدیکی ماه مبارک 
رمضان  گفت: ماه مبارک رمضان امسال آیین ترتیل 
خوانی ویژه جوانان با پخش زنده در شبکه استانی و 

شبکه امید هر روز بعد از نماز ظهر پخش می شود.
از ساعت  ترتیل خوانی نوجوانان هر روز  آیین  وی 
12 ظهر، تفسیر قرآن حجت الاسلام رفیعی هر روز 
خوانی  تقسیم  باشکوه  آیین  و  11صبح  ساعت  از 

عمومی قرآن کریم هر روز از ساعت 14 و 3۰ دقیقه را 
از دیگر برنامه های شاخص فرهنگی برشمرد و افزود: 
این برنامه ها از شبکه های سه، شبکه شاد، آموزش و 
پرورش و شبکه استانی و رادیو معارف به صورت زنده 

پخش خواهد شد.
فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  فرهنگی  معاون 
همراه  شبانگاهی   عارفانه  مناجات  )س(  معصومه 
با مداحی و سخنرانی را در ساعت 23 و 3۰ دقیقه و 
پخش آن از شبکه یک سیما را از دیگر برنامه های ماه 
مبارک رمضان عنوان کرد و گفت قبل از ظهر و قبل 
از مغرب هم برنامه های تبیین احکام و مسائل شرعی 

پیش بینی شده است که در بستر فضای مجازی در 
دسترس علاقمندان و زائران و مجاوران قرار می گیرد.

برای  با عنوان دعوت  برپایی مسابقات  از  احمدی 
سنین نوجوان و جوان و کودک خبر داد و افزود : این 
مسابقات هم زمان پخش از شبکه های 3 شبکه قرآن 
شبکه های امید و شاد و سایت و فضای مجازی آستان 
مقدس حضرت معصومه )س( در دسترس علاقمندان 

قرار خواهد گرفت.
وی گفت : همه برنامه های قرآنی و فرهنگی آستان 
قدس امسال با شعار عمومی قرآن کتاب زندگی و شعار 

محوری دعوتگران حق و صبر باشیم اجرا خواهد شد.

معاون فرهنگی حرم حضرت معصومه)س( خبرداد:

 برگزاری مجازی برنامه فرهنگی حرم مطهردر ماه رمضان 

رئیس کل دادگستری استان قم :

مدیریت شهری منسجم در قم
 سبب توسعه شده است
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دهناد نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران:

امکانات مخابراتی در مسیر 
ارتقای رفاه مردم قرارمی گیرد
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رییس سازمان انرژی اتمی :

سرنخ های خرابکاری در سایت نطنز
 پیدا شده است 

رییس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه سرنخ های خرابکاری در سایت نطنز پیدا 
شده است، گفت: سیستم برق اضطراری سایت همین امروزدوشنبه راه اندازی شده 

و بقیه امور هم پیش خواهد رفت. 
علی اکبر صالحی روز دوشنبه و در حاشیه افتتاح مرکز ملی فناوری های کوانتومی 
با اشاره به عملیات خرابکاری در سایت شهید احمدی روشن نطنز گفت: دشمن 

می خواهد یاس و ناامیدی را در دل ملت ما بکارد اما کور خوانده است .
 وی اضافه کرد: آنها در گزارش های خود گفته اند که فعالیت های هسته ای ما را در 
نطنز ۹ ماه عقب انداخته اند. اما تاکید می کنم بخش قابل توجهی از خرابکاری های 

دشمن جبران خواهد شد و این کاروان از حرکت بازنخواهد ایستاد.
صالحی بهترین نوع بازدارندگی را حفظ نشاط و روحیه عنوان کرد و با بیان اینکه به 
دشمن نشان می دهیم که ملت ایران تسلیم ناپذیر است، گفت: سالن مدرن مونتاژ 
سانتریفیوژ که سری قبل از بین رفت، امروز بخش قابل توجهی از آن را سرپا کرده 

ایم. ضمن اینکه در دل کوه در حال ساخت سالن های بسیار پیشرفته ای هستیم.
 رییس سازمان انرژی اتمی  گفت: این حادثه قطعا خرابکاری بوده و سیستم های 
امنیتی ما به ریشه یابی اتفاق اخیر رسیدند. سرنخ ها پیدا شده و سیستم امنیتی این 
مسئله را با قدرت و قوت پیگیری می کند و خودشان به موقع اطلاع رسانی می کنند.
صالحی با تاکید بر اینکه این گونه کارهای ایذایی به هیچ عنوان ما را متوقف 
نخواهد کرد، گفت: اهل شعار و گزافه گویی نبودم و نیستم همین امروز سیستم برق 
اضطراری راه اندازی شده و ظرف روزهای آینده برق اصلی هم وصل خواهد شد و 

بقیه امور هم پیش خواهد رفت.
غنی سازی در نطنز متوقف نشده و با قوت جلو می رود 

وی افزود: غنی سازی در نطنز متوقف نشده و با قوت جلو می رود البته برخی 
ماشین هایی که از مدار خارج شده اند باید بازنگری شود. هر اتفاقی که افتاد جبران 

 آن چندین درصد بالاتر بوده است تا دشمن بداند ما هم راه مقابله داریم.
معاون رییس جمهوری و رییس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: راه مقابله 
ما راه شرافتمندانه علمی و تلاش و کوشش است اما راه آنان زبونانه و خبیثانه است 

اقدام ما تنها جبران گذشته نیست بلکه جبران گذشته بعلاوه اقدامات دیگر است.
رییس سازمان انرژی اتمی با رد این اظهارات که اقدامات خرابکارانه را باید با 
مذاکرات وین جواب دهیم و آن را متوقف کنیم، تصریح کرد:  هر چیزی جای خود 
دارد و اقدامات ایذایی دشمن همانطور که دیشب هم به استحضار ملت رساندم، 
نشان از توفیقات فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشورمان داشته که به عنوان یک 

پشتوانه قوی برای مذاکره کنندگان در نظر گرفته می شد.
وی افزود: آنها فکر می کردند  این کارشان این پشتوانه را تضعیف می کند که قطعاً 
اشتباه کرده اند و پشتوانه ما قوی تر شد و مذاکرات سر جایش است و هیچ ربطی به 
هم ندارند. صالحی در پاسخ به پرسش دیگری که آیا این موضوع خرابکاری بود یا 
اتفاق فنی، گفت: قطعاً خرابکاری بود و این یک حادثه اتفاقی فنی نبود. سیستم های 
امنیتی به آن ورود و ردپای مسئله را روشن کردند؛ فعلًا بیش از این راجع به این 
موضوع نظر نمی دهم و سیستم های امنیتی در صورت مصلحت در آینده اطلاع 
رسانی می کنند. رییس سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: سانتریفیوژهای صدمه 
دیده در نوع خود جبران می شود  و با اصلاحاتی، کیفیت و کارآمدی سانتریفیوژها 

حداقل ۵۰ درصد بالا می رود.

وزیر بهداشت:

برگزاری یک بار نماز جماعت روزانه
 در ماه رمضان مجاز است

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با تدوین شیوه  نامه  ای برای برگزاری 
نمازهای یومیه ماه مبارک )یک وعده، آن هم به مدت نیم ساعت( با حداقل نفرات و 
در فضای باز با رعایت حداکثر فاصله و ماسک و جا نماز و سجاده اختصاصی در همه 

شهرها اجازه داده شود. 
سعید نمکی روز دوشنبه در نامه ای خطاب به علیرضا رئیسی معاون بهداشت، 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی درباره مدیریت ماه رمضان در اپیدمی 
کرونا نوشت: با توجه به فرا رسیدن ماه مبارک رمضان و انتظار مومنین روزه  دار در 
اعلام پروتکل  های مرتبط با مراسم این ماه پرفضیلت لازم است موارد زیر مورد نظر 

قرار گیرد.
وی افزود: واقف هستید که همراهی دست اندرکاران ارجمند برگزاری نمازهای 
جمعه و جماعات و مدیران هیئت مذهبی، وعاظ، ذاکران اهل بیت، هیئت امناء 
از همه مهمتر مردم شریف کشورمان در سال گذشته حداکثر  مساجد کشور و 
همراهی را در همه امور اعمال کردند. گرچه بعضا توسط گروههای افراطی و خارج از 
دایره مدیریت این عزیزان اعمالی غیر منطبق با شیوه  نامه  ها صورت گرفت و علاوه 
بر رنجش خاطر این عزیزان و همکاران ما که تلاش کردیم نگذاریم دوگانه دین و 
سلامت دامن زده شود، خوراک تبلیغاتی گروهی در خارج از کشور شد تا بتوانند 
ناجوانمردانه بر احساسات پاک مردم متدین بتازند. نمکی در این نامه تاکید کرد: 
مع  الوصف انبوهی از مومنین در شب های قدر با رعایت کامل شیوه  نامه  ها که خود 
از نزدیک شاهد آن بودم علاوه بر اجرای مراسم باشکوه، محملی برای دعای خیر به 
توفیق همکارانمان در مدیریت بیماری نیز فراهم کردند بنابراین ضروری است نظرات 
اینجانب را در کمیته مربوطه با دوستان عزیزمان مطرح فرمایید تا مورد توجه قرارگیرد.
وی ادامه داد: گرچه در شهرهای زرد و آبی با رعایت شیوه  نامه  ها برگزاری نماز و 
برگزاری مراسم احیا بلامانع است مع  الوصف با توجه به شیوع گسترده بیماری با 
ویروس موتاسیون یافته کمتر نقطه  ای حائز شرایط فوق خواهد بود. بنابراین می طلبد 
تا با تدوین شیوه  نامه  ای برای برگزاری نمازهای یومیه ماه مبارک )یک وعده، آن هم به 
مدت نیم ساعت( با حداقل نفرات و در فضای باز با رعایت حداکثر فاصله و ماسک و 
جا نماز و سجاده اختصاصی در همه شهرها اجازه داده شود. بدیهی است اگر شرایط 
شهری به شدت اضطراری و مشمول قرنطینه عمومی و عدم رفت و آمد قرار گرفت 
متفاوت عمل می شود. وزیر بهداشت افزود: در مورد شب های پرفیض قدر نیز مراسم 
احیا می تواند همچون سال گذشته با رعایت فاصله و تعداد محدود در فضای مناسب 
و باز در همه شهرها حداکثر به مدت دو ساعت اجرا شود. لوازم کاملًا شخصی و 
ورودی و خروجی  ها متعدد و بدون تماس باشد. تجربه و مدیریت سال گذشته عزیزان 

به یقین در بهتر برگزار شدن مراسم امسال موثر خواهد بود.
و قدرت سرایت  یافته  به شیوع ویروس سرکش جهش  باتوجه  تاکید کرد:  وی 
و بیماری زایی بالا، اطلاع  رسانی عمومی و ترغیب مردم عزیز به برگزاری مراسم 
محدودتر و با اولویت منازل و استفاده از ظرفیت ارزشمند صدا وسیمای جمهوری 

اسلامی ایران و فضای مجازی همچون سال گذشته نباید مغفول بماند.

وزیر آموزش و پرورش: 

فرهنگیان در اولویت دریافت واکسن 
کرونا قرار گیرند

 وزیر آموزش و پرورش، با بیان اینکه این وزارتخانه متقاضی اولویت فرهنگیان برای 
دریافت واکسن کرونا است، گفت: تصمیم گیری برای واکسیناسیون دانش آموزان در 

مدارس بر عهده ستاد ملی مقابله با کرونا است. 
محسن حاجی میرزایی در پاسخ به این پرسش که آیا برگزاری کلاس های حضوری 
مدارس منوط به واکسیناسیون دانش آموزان برای پیشگیری از ابتلا به کرونا بوده 
و این وزراتخانه چه تصمیمی در این رابطه اتخاذ کرده است، گفت: تصمیم گیری 
برای واکسیناسیون دانش آموزان در مدارس بر عهده ستاد ملی مقابله با کرونا است و 

اولویت بندی ها برای دریافت واکسن کرونا در آنجا انجام می شود.
وزیر آموزش و پرورش تصریح کرد: ما به عنوان وزارت آموزش و پرورش متقاضی 
هستیم که اگر بنا باشد از ابتدای مهرماه سال جاری، کلاس ها به صورت حضوری 

برگزار شوند باید حتما فرهنگیان جزء اولویت دریافت واکسن کرونا قرار داده شوند.
13 کشور؛ فرهنگیان را در اولویت اول دریافت واکسن کرونا قرار دادند

حاجی میرزایی یادآور شد: در بررسی هایی که انجام دادیم مشخص شد از مجموع 
کشورهای دنیا در حدود ۷۶ کشور فرهنگیان را از اولویت های دریافت واکسن کرونا 

قرار داده اند و در 13 کشور نیز اولویت اول خود را به این قشر اختصاص داده اند.

جلوه گری فصل بهار در 
فضای سبز شهری قم

زیبا  پدیده ای است که حس  ترین  طبیعت شایسته 
زیبایی ها در  این  بیدار می کند،  انسان  در  را  شناسی 

سالهای اخیر با فرارسیدن فصل بهار در فضای سبز شهر قم به خوبی جلوه گری می 
کند و نتیجه توجه مدیران شهری به توسعه فضای سبز شهری با کاشت گیاهان و 
درختانی می باشد که تغییر فصول را برای شهروندان به وضوح نمایان می کند، هر چند 
تا رسیدن به شرایط ایده آل و استانداردهای لازم در تمامی مناطق شهری قم هنوز فاصله 
محسوسی وجود دارد اما تلاش سازمان ذیربط در کاشت درختان خزان کننده و حذف 

درختان سوزنی برگ و همیشه سبز قابل تقدیر است.
 نقش و عملکرد فضاي سبز از دو جنبه بازدهي اجتماعي و بازدهي اکولوژیکي قابل 
بررسي است. احداث فضاهاي سبز شهری حس جامعه گرایي و داشتن زندگي مسالمت 
آمیز را در جامعه بالا مي برد و در شهری مثل قم که غالب شهروندان سعي دارند تا فرصتي 
پیش آید از شهر بیرون آمده و عاملی بر وارد شدن فشار محیط زیستی به طبیعت اطراف 
شهر شود، منظره شهری شاداب و جذاب با استفاده از فضاهاي آزاد شهري، پارك ها و 
فضاهاي سبز ساخته شده، می تواند سطح امید را در جامعه شهر نشین افزایش دهد و 
چهره ناملایم و خشن شهر را لطیف و مسرت بخش کند. با مشاهده میدان های جدید 
شهر قم و افتتاح و بازگشایی فضاهاي سبز زیبا با امکانات رفاهي مناسب، احیاي دوباره 

شهر متصور است. 
ضروری است در توسعه شهری قم به اختصاص فضای لازم جهت تردد شهروندان و 
ایجاد فضای سبز در پیاده رو ها توجه ویژه ای شود، ایجاد فضاهاي سبز شهري مردم 
را تشویق به پیاده روي مي کند و در کاهش دما و بهبود آلودگي هوا و بالابردن روحیه 
مردم بسیار موثر است. مجموعه دست اندرکاران شهری با علم به اینکه منابع آبی و میزان 
نزولات آسماني در قم محدود است، باید به صورت کاملًا نظام مند به برنامه ریزی جهت 
ایجاد فضاي سبز اقدام کنند زیرا که وجود فضاهاي سبز در شهر به لطافت هوا کمك 
زیادی مي کند. در حال حاضر از نسیم خنک و دل انگیز فضای های سبز گذشته داخل 

شهر قم فقط خاطره ای به یادگار مانده است.
 کاهش فضای سبز پدیده جزیره گرمایی شهر را در پی خواهد داشت که در اختلاف 
معنی دار دمای هوا با مناطق مجاور و مشابه بروز می کند و با افزایش مصرف انرژی 
و تشدید آلودگی های محیط زیستی در کنار پدیده گرد و غبار که از مشکلات محیط 
زیستی دائمی شهر قم در فصول گرم سال می باشد، عرصه را برای زیست پذیری شهر 
تنگ خواهد کرد. طی چند دهه اخیر در ساختن ساختمانهاي بلند مرتبه با تراکم بالا، 
یکی از مهمترین اصول شهرسازي یعنی ایجاد فضاي سبز شهري مورد غفلت واقع شده 
است، نظارت بر اصول شهرسازي قم باید طوري عملي گردد که سطح استانداردی از 
فضاي سبز را تأمین کند، فضاي سبز شهري به عنوان بخش جاندار ساخت کالبدي 
شهري تلقي مي شود و در هماهنگي با بخش بي جان کالبد شهری ساختار یا بافت 
و سیماي شهر را تشکیل مي دهد و مي تواند نقش لبة شهر، تفکیك فضاهاي شهري و 

آرایش شبکه راهها را بر عهده گیرد.
 به هر حال عملکرد فضاي سبز شهري در کاهش تراکم شهري، ایجاد مسیرهاي 
هدایتي، تکمیل و بهبود کارکرد تاسیسات آموزشی، فرهنگي، مسکوني و ذخیرة زمین 
براي گسترش آینده شهر حائز اهمیت است. این مولفه یکی از مهمترین شاخص های 
پایداری شهری می باشد که باعث برآورده ساختن بخشی از نیازهای اجتماعی، فرهنگی 
و روان شناختی شهروندان می شود و مدیریت یکپارچه شهری تمام نهاد های مرتبط را 

می طلبد. 
کارشناس برنامه ریزی محیط زیست

رییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی :

حفظ پروتکل های بهداشتی باید محور 
برنامه ریزی ها باشد

رییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی مدیریت بیماری کرونا گفت: سازگاری با 
کرونا که همان حفظ پروتکل های بهداشتی است، باید محور برنامه ریزی ها در کشور 

باشد. 
حسین ذوالفقاری در شصت و چهارمین جلسه کمیته که در محل وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی کشور و با حضور  سعید نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی برگزار شد با تاکید بر اینکه رویکرد کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی مدیریت 
بیماری کرونا بر تصمیم سازی قرار دارد، افزود: بنای تصمیم گیری کمیته بر اولویت حفظ 
جان و سلامت مردم بوده و در طی شصت و سه جلسه ای که از سوی کمیته برگزار شده 
است، تصمیمات با اجماع نظر همه دستگاه های ذیربط با محوریت دیدگاه ها و نظرات 

تخصصی وزارت بهداشت اتخاذ شده است.
معاون امنیتی وزیر کشور با تشریح اقدامات کمیته در 14 ماه اخیر روند ورود بیماری 
کرونا به کشور گفت: مهم ترین ماموریت کمیته در کنار تصمیم سازی برای ستاد ملی، 
ایجاد هماهنگی و هم افزایی میان دستگاه های ذیربط در مدیریت و کنترل بیماری کرونا 

بوده  است.
با بیان اینکه طرح هایی نظیر تب سنجی سراسری در کشور، مشارکت  ذوالفقاری 
مردمی و فاصله گذاری اجتماعی و طرح جامع هوشمند محدودیت ها با پیشنهاد کمیته 
امنیتی، اجتماعی و انتظامی ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا در کشور اجرایی شد، 
گفت: کمیته امنیتی کرونا با آمادگی کامل در تلاش برای مهار موج جدید بیماری در 

کشور است و در این راستا ایده ها و طرح های لازم را به ستاد ملی کرونا ارائه می دهد.
وی اظهار داشت: کمیته امنیتی کرونا همچنان بر طرح مدیریت جامع هوشمند 

محدودیت ها به عنوان راهکاری اثر بخش در کنترل بیماری در کل کشور تاکید دارد.
ریییس کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی مدیریت بیماری کرونا به مساله تهیه 
واکسن کرونا در کشور اشاره کرد و گفت: امروز واکسن به مطالبه عمومی تبدیل شده 
و طبق گزارش های مسئولان ارشد وزارت بهداشت، این موضوع از کانال های مختلفی 

نظیر خرید از هند، روسیه، چین، کوبا و کواکس در کشور در حال پیگیری است.
وی اضافه کرد: طبق گزارش مسئولان وزارت بهداشت با توجه به ظرفیت موتاسیونی 
ویروس کرونا، واکسن ایمنی صددرصدی ندارد و باید سازگاری با کرونا که همان حفظ 

پروتکل های بهداشتی است محور برنامه ریزی در کشور باشد.
 ذوالفقاری خاطر نشان کرد: باید صدای واحدی از کشور در عرصه مقابله با کرونا بیرون 
بیاید و نباید با تصمیم گیری های مختلف و چندگانه به اعتماد عمومی در کشور آسیب 

بزنیم.
معاون وزیر کشور همچنین به دستور کار این جلسه در خصوص مدیریت بیماری 
کرونا در ایام مبارک ماه رمضان اشاره کرد و گفت: برابر مصوبات ستاد ملی در خصوص 
مراسم های احیای شب های قدر، روز قدس و عید فطر کمیته بررسی و پیشنهادات را به 

ستاد ملی ارائه می کند.

فرماندار قم خبر داد:

 ثبت نام ۱438 تن برای انتخابات 
شوراهای شهر و روستا

انتخابات  برای شرکت در ششمین دوره  نفر  و 43۸  فرماندار قم گفت: یک هزار   
شوراهای اسلامی شهر و روستا از استان قم داوطلب شدند که هشت درصد زنان و ۹2 

درصد مردان می باشند. 
مرتضی حیدری عصر دوشنبه در گفت وگویی ، افزود: 1۵۵ نفر از داوطلبان در رده 

سنی 2۶ تا 4۰ سال، ۶3 نفر زیر 3۰ سال و هفت نفر بالای ۷۵ سال سن دارند.
وی اضافه کرد: 2۶ درصد داوطلبان سابقه نمایندگی در شوراهای اسلامی شهر و 

روستا را دارند و 11 درصد نیز سابقه ایثارگری دارند.
به گفته وی، 1۸ نفر فوق لیسانس، 13۰ نفر لیسانس، 3۷ نفر فوق دیپلم، هشت نفر 
حوزوی، 1۶1 نفر دیپلم، ۷۶ نفر متوسطه، ۸1 نفر راهنمایی و 43۵ نفر نیز مدرک مقطع 

ابتدایی دارند.
حیدری خاطرنشان کرد: ۷4 درصد از داوطلبان با مراجعه حضوری به بخشداری ها و 

2۶ درصد نیز به صورت غیرحضوری ثبت نام کرده اند.
وی با بیان این که از مجموع 143۸ نفر، ۹4۸ نفر داوطلب شرکت در شورهای اسلامی 
روستاها شده اند، گفت: 1۹4 نفر از بخش مرکزی، 1۹۰ نفر بخش کهک، 232 نفر بخش 

خلجستان، 1۶۰ نفر بخش جعفرآباد و 1۷2 نفر از بخش سلفچگان داوطلب شده اند.
وی افزود: از ۹4۸ نفر داوطلب شرکت در رقابت انتخاباتی شوراهای اسلامی روستاها، 

۸۷۶ نفر مرد و ۷2 نفر زن هستند.
ثبت نام ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی روستا ساعت 24 بیست و دوم 

فروردین پایان یافت.
استان قم شامل پنج بخش جعفرآباد، سلفچگان، خلجستان، کهک و مرکزی است.

اخبار

عباس جعفری*

 
رئیس قوه قضاییه گفت: مسئولان باید پاسخگوی تاخیر در اجرای تصمیمات 

کرونایی که موجب خسارت و تلفات بیشتر شده، باشند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه درجلسه مسئولان قضایی با ابراز تأثر از 
شهادت محیط  بانان زنجانی  اظهاردشت: از بدو بروز این حادثه، نیروی انتظامی 

و دادگستری به سرعت وارد عمل شدند.
رئیسی در عین حال بر ضرورت تسریع در رسیدگی دقیق به مسأله و کیفر عبرت 

آموز مجرمان این پرونده برای جلوگیری از تکرار اتفاقات مشابه تأکید کرد.
رئیس قوه قضاییه حمایت حقوقی و قضایی از مرزبانان و محیط بانان و همه 
کسانی که در میدان حفظ و حراست از مرزها، محیط زیست و ثروت ملی هستند 
را ضروری دانست و به همکاران دستگاه قضا در بخش های مختلف تأکید کرد که 

خود را موظف به پشتیبانی قانونی از آنها بدانند.
1۷ فروردین ماه بر اثر تعقیب و گریز بین افراد ناشناس و محیط بانان که در 
تعقیب یک خودروی نیسان در منطقه حفاظت شده فیله خاصه استان زنجان 
بودند، دو نفر از محیط بانان ایثارگر به نام  های مهدی مجلل و میکاییل هاشمی بر 

اثر اصابت گلوله سلاح جنگی، به درجه رفیع شهادت نائل آمدند.
** جرم و جنایت در ماه رمضان کاهش می یابد

شعبانیه  مناجات  در  رمضان  مبارک  ماه  ویژگی های  به  اشاره  با  رئیسی 
اظهارداشت: ماه رمضان ماه خودسازی و ماه ضیافت الهی است که خدا در این 

مهمانی با بهترین نعماتش از مهمانان خود پذیرانی می کند. 
رئیس قوه قضاییه اظهارداشت: همه نعمات و برکات متعلق به خداوند متعال 
است ولی بهترین آنها »مقام ربانی« است که خداوند با این مقام از عباد صالحش 
پذیرایی می کند و با صیام و قیام و تلاوت قرآن و درک لیلة القدر، بندگانش را به 

مقام والای ربانی می رساند تا انسان جلوه اسماءالحسنی شود.
رئیسی یکی از برکات ماه رمضان را دوری از گناه و معصیت و جرم و جنایت 
برشمرد و افزود: ماه رمضان بستری معنوی و فرهنگی است که خداوند برای 
دوری از گناه و معصیت و گرایش به عبادت و بندگی و پاکی عطا فرموده و آمارها 

نشان می دهد در این ماه، میزان جرم و جنایت در جامعه کاهش می یابد.
** پیشگیری از جرم و جنایت منحصر به پیشگیری های کیفری نیست

به  منحصر  جنایت  و  جرم  از  پیشگیری  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه   رئیس 
پیشگیری های کیفری نیست، گفت: رشد اخلاق و معنویت و توجه به خدا از 
زمینه های بسیار مهم و کارآمد در پیشگیری از جرم و جنایت در جامعه است که 
جنبه بازدارندگی مؤثر دارد. رئیسی بر همین اساس خاطر نشان کرد: توجه به 
اخلاق و معنویت در تمام ایام سال نیز بهترین وسیله و زمینه دوری از گناه و جرم 

و هرگونه آسیب اجتماعی است.
** تأکید بر افزایش کمک های مؤمنانه به نیازمندان 

رئیس قوه قضاییه در بخش دیگری از سخنان خود با تقدیر از اقدامات مؤمنانه 
مردم و نهادهای انقلابی و گروه های جهادی در طول دوران مواجهه با ویروس 
کرونا، بر همت مضاعف همگانی در توجه به آسیب دیدگان از این بیماری تأکید 
کرد و گفت: مردم عزیز در پرتو نورانیت ماه رمضان تصویر دیگری از همدلی و 

توجه مضاعف به نیازمندان را به نمایش خواهند گذاشت.
** آغاز موج جدید کرونا مردم را دچار آسیب های جدی تری کرده است

رئیسی با اشاره به خیز مجدد پدیده شوم کرونا در کشور تصریح کرد: آغاز 
موج جدید کرونا مردم را دچار آسیب های جدی تری کرده و موجب افزایش 
خسارت های جانی و مالی شده است که این وضعیت اقتضا می کند ضوابط 

بهداشتی و تدابیر ویژه ای لحاظ شود.
مسئولان تصمیم گیر باید پاسخگوی تأخیر در مقابله با موج جدید کرونا باشند

رئیس دستگاه قضا در ادامه به طرح پرسش از مسئولان اجرایی پرداخت که چرا 
علیرغم هشدارهای وزارت بهداشت و درمان و مراکز علمی و دانشگاهی نسبت 

به اوج گیری دوباره کرونا و خطرات آن به موقع تصمیم گیری و اقدام نکرده اند؟
رئیسی گفت: زمان شناسی در هر کاری مهم است و در جایی که با جان و 
زندگی و معیشت مردم مرتبط است، مهم تر می شود و این سؤال جدی مردم از 
مسئولان تصمیم گیر است که چرا با تأخیر با موج جدید کرونا مقابله شد که شاهد 

اشکالات و خسارات آن هستیم و حتماً باید در این خصوص پاسخگو باشند. 
** قدردانی از بازگرداندن تعدادی از زندانیان ایرانی از عراق

رئیس قوه قضاییه در ادامه سخنان خود از مسئولان قضایی و دیگر مقامات 
عالی عراق به دلیل اجرای توافقات صورت گرفته در جریان سفر اخیر هیأت 
عالی قضایی جمهوری اسلامی ایران به این کشور برای بازگرداندن تعدادی از 
زندانیان ایرانی تقدیر کرد و گفت: تعداد دیگری از این زندانیان نیز در راه بازگشت 
به وطن هستند. رئیسی نسبت به تداوم همکاری های قضایی کشورمان با عراق 
و کشورهای همسایه و دیگر کشورهای مرتبط با ایران  کشورمان ابراز امیدواری 
کرد و افزود: انتقال ایرانیان زندانی در کشورهای دیگر موجب کاهش مشکلات و 

دغدغه های آنها و خانواده  های آنها می شود.
ورود بخش  های نظارتی قوه به ترک فعل  ها و قصورها

رئیسی با تأکید بر رسیدگی به ترک فعل ها و قصور مسئولان از سوی بخش 
های مختلف نظارتی قوه قضاییه از جمله دادستانی، سازمان بازرسی و سازمان 
قضایی نیروهای مسلح افزود: اگر به موقع با برخی قصورها و ترک فعل ها برخورد 

شود، شاهد خسارت در حوزه های مختلف نخواهیم بود.

با  جمهوری  ریاست  انتخابات  نامزدی  داوطلب   
استقبال از حمایت جریان های فکری از نامزدی او، 
درباره حضور زنان به عنوان نامزد ریاست جمهوری، 
زنان  و  نیست  مرد  مصداق  سیاسی  رجل  گفت: 

می توانند حضور داشته باشند. 
ریاست  انتخابات  نامزدی  داوطلب  مطهری  علی 
محل  در  خبری  نشست  در  خرداد   2۸ جمهوری 
باشگاه خبرنگاران، گفت: امروز در شرایط ویژه قرار 
داریم کشور در سختی های زیادی قرار گرفته است و 

احتمال رفع این تحریم ها و احیای برجام وجود دارد.
به  با اشاره  تهران در مجلس دهم،   نماینده مردم 
انتخابات  این  افزود:  جمهوری،  ریاست  انتخابات 
تاثیرات مهمی در وضعیت معیشت و سیاست خارجی 
کشور دارد.  مشارکت فعال در انتخابات اولویت نخست 
است.  انتخابات  این  دوم  اولویت  اصلح  انتخاب  و 
مطهری ادامه داد: ما باید با تغییر فضا زمینه را برای 
حضور پر شور مردم در انتخابات فراهم کنیم. ما نوعی 
قایل هستیم در  بندی سیاسی  برای دسته  اصالت 
حالی که ممکن است فردی برخی مواضع اصولگرایان 
و یا اصلاح طلبان را قبول نداشته باشد یا برخی مواضع 
من مورد قبول اصلاح طلبان یا اصولگرایان نیست. من 
مواضع خاص خود را دارم. بنابراین تناقضی در نظریات 
ما وجود ندارد و این مساله نمی تواند منجر به دوگانگی 

در اداره کشور شود.
این نماینده ادوار با استقبال از حمایت جریان های 
فکری از نامزدی او، درباره حضور زنان به عنوان نامزد 
ریاست جمهوری، گفت: رجل سیاسی مصداق مرد 

نیست و زنان می توانند حضور داشته باشند.
خود،  صلاحیت  تایید  از  امیدواری  ابراز  با  وی 
را   ۹۸ اسفند  دوم  انتخابات  در  خود  صلاحیت  رد 

این دوره  در  اگر  و خاطرنشان کرد:  سهوی دانست 
رد صلاحیت شوم تابع قانون هستم.  اگر بخواهم از 
شخصی حمایت کنم این موضوع به شرایط بستگی 

دارد.
مطهری در مورد فضای مجازی، با اشاره به موفق 
بتوانند  باید  افراد  گفت:  تلگرام،   فیلترینگ  نبودن 
آزادانه اظهارنظر کنند. در فضای مجازی اگر امکان 

فیلتر مسایل غیراخلاقی هست باید انجام شود.
وی درباره ملاک گزینش افراد برای حضور در کابینه 
اش گفت: ملاک انتخاب افراد اصلح بودن است اهل 
برای  قانون مشکلی  نظر  از  و مسیحیان هم  تسنن 
تصدی وزارت ندارند فقط رییس جمهور باید شیعه 

باشد.
مطهری درباره مساله برجام بیان کرد: باید روابط 
خود را با دنیای شرق و غرب دنبال کنیم تا بتوانیم 

حافظ منافع ملی باشیم.
وی افزود: اگر در انتخابات پیروز شوم دولت ائتلافی 
تشکیل می دهم و با انتخاب افراد اصلح از دو جریان 
گروه  دو  باید  داد.  خواهم  کابینه  تشکیل  سیاسی 
کشور  اداره  به  و  بگذارند  کنار  را  فکری  اختلافات 
بپردازند اگر از دو گروه در قدرت باشند کارشکنی کمتر 

و پیشرفت خوبی در اداره کشور حاصل می شود.
تسلیم بازی فریب رژیم صهیونیستی نشویم

رژیم  مذاکرات خواست  توقف  داد:  ادامه  مطهری 
صهیونیستی است و باید پاسخ این رژیم را داد.  نباید 
در زمین اسراییل بازی کنیم و به موقع انتقام بگیریم و 

نباید تسلیم بازی فریب رژیم صهیونیستی شویم.
مشکلات  مهمترین  داد:  ادامه  ادوار  ایننماینده 
اقتصادی کشور را افزایش نقدینگی و تورم عنوان کرد 
و گفت: افزایش نقدینگی در کشور باعث تورم می شود 

تسهیلات ارائه شده ار سوی بانک ها باید صرف تولید 
داخلی شود و نباید در تامین کالاهای اساسی کشور 
دچار مشکل شویم. می توان با کالا برگ الکترونیکی 
کالاهای اساسی مردم را تامین کنیم. وی بیان کرد: 
وقتی ارز دو نرخی در کشور باشد رانت ها و شکاف 
طبقاتی در کشور شکل می گیرد. اگر اقتصاد به تعادل 
برسد و ارز تک نرخی شود فساد کم می شود و نظارت 

دولت هم در این زمینه مهم است
داوطلب نامزدی انتخابات ریاست جمهوری در مورد 
مشکلات مسکن، گفت در حوزه مسکن دچار کمبود 
هستیم و مسکن در کشور متوازن نیست مثلا در شمال 
تهران مسکن های وجود دارد که افراد قادر به خرید آن 
نیستند. باید در حوزه تقاضا به موقعیت و نیازها توجه 

شود. باید در بافت های فرسوده مسکن ایجاد شود.  
برجام ۲ بار آمریکا را در شورای امنیت محکوم 

کرد
مطهری با اشاره به مساله برجام گفت کارشکنی های 
در داخل و خارج کشور باعث شد برجام از مسیر اصلی 
خود خارج شود. برجام به نفع کشور است. همین 
امنیت  شورای  در  را  آمریکا  بار  دو  جان  نیمه  برجام 
سازمان ملل محکوم کرد و پدیده ترامپ هم در موانع 
این مسیر نقش اساسی داشت با اینکه اصل برجام 
خوب بوده است اگرچه نقاط مثبت و منفی داشته 

است.
وی در مورد حجاب گفت: نگاه من به حجاب نگاه 
اجبار  نمی پسندم.  را  اجباری  تعبیر  و  است  اسلام 
می شود. 2۰تا 3۰  هم  مردان  شامل  و  دارد  مراتبی 
درصد زنان حجابی ناقص دارند و حاکمیت هم با این 
افراد کاری ندارد وضع حجاب در کشور مطلوب است و 

مردم با اراده خود حجاب را رعایت می کنند.

علی مطهری :

رجل سیاسی مصداق مرد نیست، زنان می توانند نامزد شوند

رئیس قوه قضاییه :

مسئولان پاسخگوی تاخیر در اجرای تصمیمات کرونایی باشند 

نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران ،مخابرات 
و ارتباطات را از ارکان مهم توسعه کشور دانست وگفت: 
ارتقای  مسیر  در  باید  مخابرات  صنعت  امکانات  همه 
رفاه مردم قرارگیرد و عزم ما در این موضوع جدی است.  
معرفی  مراسم  در  یکشنبه  روز  صبح  دهناد   مهندس 
 : داشت  اظهار  البرز  منطقه  مخابرات  جدید  سرپرست 
 ICT شرکت مخابرات ایران اصلی ترین پرچمدار صنعت
مخابراتی  و  ارتباطی  خدمات  ارایه  با  که  درکشوراست 
مطلوب، نقش اصلی در رشد و توسعه اقتصادی کشور 
ایفا می کند . وی با تاکید بر اینکه شرکت مخابرات به 

عنوان موتور محرکه توسعه در کشورنقش آفرین است؛ 
قابلیت های  و  ها  مزیت  به  باتوجه  البرز  منطقه  افزود: 
بسیاری که دارد می تواند در پیشرفت و تعالی مخابرات 
گام بردارد  نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران 
با اشاره به ضرورت عرضه خدمات مناسب مخابرات به 
جامعه ، گفت : تقویت زیرساخت ها و ساماندهی بخش 
های مختلف مخابرات، نظام ارتباطی استان ارتقا خواهد 
یافت.   مهندس دهناد با اشاره به اهمیت ظرفیت منطقه 
البرز درسرمایه اجتماعی وگردشگری اظهارداشت : ارایه 
خدمات ارتباطی ومخابراتی وتوجه به توسعه زیرساخت 

های ارتباطی در این منطقه که به عنوان ایران کوچک از 
آن می توان نام برد، باید مناسب و مطلوب باشد.

ضرورت سرمایه گذاری در عرصه های مختلف در 
مخابرات 

وی با اشاره به ضرورت سرمایه گذاری در عرصه های 
مختلف در مخابرات گفت: با توجه به ثابت ماندن تعرفه 
درسالهای متمادی وافزایش هزینه ها ی خدمات جدید 
درآمدشرکت مخابرات کاهش یافته که باید راهکارهایی 
برای رشد و توسعه ارتباطات در راه خدمت به مردم بکار 

ببندیم.

دهناد نایب رییس هیات مدیره شرکت مخابرات ایران:

امکانات مخابراتی در مسیر ارتقای رفاه مردم قرارمی گیرد

رییس مجلس شورای اسلامی از نخست وزیر کره جنوبی خواست راه  حل  فوری 
و عملی برای حل مشکل منابع ارزی ایران ارائه و پول  های بلوکه جمهوری اسلامی 

آزاد شود. 
»محمدباقر قالیباف«   روز دوشنبه در دیدار با »چانگ سیه کیون« نخست وزیر 
کره جنوبی با بیان اینکه  کشورهای آسیایی باید همکاری های همه جانبه از جمله 
صنعتی، فناوری و فرهنگی را اولویت قرار داده و  پیشتازان صلح و پیشرفت دنیا 
باشند،  افزود: از سفر نخست وزیر کره جنوبی به تهران خرسندیم. اما متأسفانه فعلًا 
کره جنوبی جایگاهی در مناسبات اقتصاد خارجی ایران ندارد و روابط اقتصادی و 

سیاسی که در بالاترین سطوح قرار داشت تنزل کرده است.
وی اضافه کرد: اگر  سفیر کره جنوبی در بازار تهران از مردم سوال کند که رفتار کره 
جنوبی از سال 2۰1۸ تاکنون چطور بوده، متوجه می شود که این رفتار اصلا قابل 

قبول نیست و ذهنیت مردم نسبت به شما منفی است.
قالیباف با بیان اینکه همه ملت  های دنیا از جمله ملت متمدن و با فرهنگ ایران، 
دوستان خود را در روزهای سخت می شناسند و با انتقاد جدی از اقدام بانک  های 
کره در مسدود کردن دسترسی ایران به منابع ارزی خود، افزود: انتظار ما از نخست 

وزیر کره جنوبی این است که راه  حل های فوری و عملی برای حل مشکل منابع 
ارزی ایران ارائه و پول  های بلوکه جمهوری اسلامی آزاد شود.

وی ادامه داد: انتظار مردم ایران از طرف کره جنوبی برآورده نشده است؛ حتی 
تجار که ارتباط مردمی خوبی با کره داشتند نیز از روال پیش آمده ناخرسند هستند.
رییس مجلس شورای اسلامی خطاب به نخست وزیر کره جنوبی، گفت: شما فرد 
با تجربه ای در عرصه سیاست و مدیریت کلان کشور هستید. بر همین اساس باید 
آثار شکست سیاست فشار حداکثری ترامپ را مشاهده و به خوبی درک می  کنید. 
البته معتقدم هیچ مانعی نمی -تواند سبب همکاری  های خوب دو کشور از جمله در 
حوزه بشردوستانه، مسائل درمانی مانند کرونا، تامین کالاهای اساسی و... شود و 

امیدوارم این همکاری ها در بهترین سطح انجام شود.
رییس قوع مقننه اظهار کرد: امیدوارم این سفر آغاز مجدد همکاری های سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی دو کشور در شصتمین سالگرد مناسبات دیپلماتیک باشد. 
رییس مجلس شورای اسلامی به آمادگی  همکاری  های پارلمانی دو کشور تأکید 
کرد و گفت: این همکاری  ها می  تواند سبب توسعه روابط دو کشور شود وی از رییس 

مجلس کره برای سفر به تهران دعوت کرد.

قالیباف در دیدار با نخست وزیر کره جنوبی:

 کره جنوبی راه  حل  فوری برای پول های بلوکه شده ارائه دهد
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ماه رمضان امسال با شیوع موج چهارم کرونا همراه شده و روزه داران می 
بایست علی رغم رعایت همه الگوهای مناسب غذایی برای ورود به این ماه، 

از مجاری تنفسی خود نیز مراقبت بیشتری به عمل بیاورند. 
تا چند روز دیگر ماه مبارک رمضان با همه خیرات و برکاتش از راه می رسد 
چه خوب است که همه خود را برای ورود به این ماه و استقبال از آن آماده 

کنیم تا بتوانیم به بهترین نحو ممکن از آن بهره مند شویم . 
خیلی از ما در این مدت دورکاری یا تعطیلات دانشگاه و مدرسه را تجربه 
می کنیم و برخی نیز سرکار می رویم. برای آمادگی ورود به این ماه با شرایط 
کرونایی که امسال به لحاظ شیوع ویروس شاهدش هستیم ، شاید لازم 
باشد تمهیدات بیشتری را بیاندیشیم و بیشتر مراقب سلامتی خود باشیم 
چرا که این ویروس از راه تنفس به بدن منتقل می شود و در صورتی که 
ارتباط نزدیکی با مردم داریم و به کار مشغول هستیم، می بایست در صورت 
روزه گرفتن مراقبت بیشتری از مجاری تنفس خود با ماسک زدن داشته 

باشیم.
حال که چند روز تا ماه رمضان بیشتر باقی نمانده بهتر است تمهیداتی 
برای رعایت یک الگوی غذایی مناسب را از حالا در نظر داشته باشیم تا با 

آمادگی بیشتری به استقبال این ماه عزیز برویم.
 حال که نزدیک به ماه رمضان هستیم بهتر است هر روز وعده غذایی 
ناهار روزانه تان را سبک تر از روز قبل کنید تا آمادگی بهتری برای روزه داری 
در ایام رمضان پیدا کنید و در کنارش سعی کنید صبحانه تان را هم کامل 

تر و زودتر از قبل میل کنید. این تمرین باعث می شود در ماه رمضان فشار 
کمتری در طول روز به سیستم گوارشی بدن وارد شود.

*دستگاه گوارشتان را تقویت کنید
برخی خوراکی ها و نوشیدنی ها باعث می شود که دستگاه گوارشتان 
قوی تر شود به طور مثال با مصرف نوشیدنی ترکیبی از عرق نعنا، بارهنگ، 

آب جوش، کمی گلاب و عسل یا نبات دستگاه گوارش تقویت می شود.
و  بیدمشک  کاسنی،  شاتره،  عرق  ترکیب  از  نوجوانان  و  ها  اولی  روزه 

مقداری سکنجبین استفاده کنند و بدنشان را آماده کنند.
*بیشتر در خانه بمانید

توصیه همیشگی برای ماه مبارک رمضان این است که در طول این ماه 
کمتر به خرید بپردازید بهتر این است  که در همین ایام لوازم و وسایل 
خوراکی و غیر خوراکی مورد نیاز را تا جای امکان تهیه کنید تا در طول این 
ماه کمتر به مراکز خرید مراجعه کنید. حال که دیگر شیوع ویروس کرونا هم 
بنا را بر این گذاشته که کمتر به مکان های پر تردد و شلوغ و مراکز خرید 
برویم بیشتر باید مراقب باشیم تا در زمان روزه داری کمتر در مراکز خرید 
و فروشگاه ها و تره بارها حضور داشته باشیم پس توصیه این است که در 
همین ایام خریدهایتان را حدالامکان قبل از ماه مبارک انجام دهید و در 

ماه رمضان بیشتر در منزل به استراحت بپردازید.
نکته قابل توجه دیگر این است که اگر شما جزو بیماران مزمن مثل دیابتی 
ها یا بیماران قلبی و عروقی یا حتی مشکوک به کرونا یا تنگی نفس در این 

ایام هستید بهتر است برای روزه گرفتن با پزشک خود یا پزشک عمومی 
مشورت کنید تا ببینید برایتان مشکل بیماری روزه گرفتن نداشته باشد.

*مصرف کافئین را کم کنید
انواع و اقسام قهوه ها و چایی دارای کافئین هستند و خیلی از ماه در 
طول روز در محل کار یا منزل مصرف چای و قهوه مان برای افزایش انرژی 
و آرام بخشی زیاد است بهتر است قبل از ماه مبارک مصرف این نوشیدنی 
ها را کم کنید تا دچار کمبود کافئین در ایام ماه مبارک نشوید و سردردهای 
مزمن نگیرید. بهتر است مصرف این نوشیدنی ها را با آب و دمنوش های 

آرامش بخش در ماه رمضان جایگزین کنید.
استفاده بیش از حد از چای و قهوه در ماه مبارک باعث افزایش استرس و 

اضطراب روزانه و شبانه و بی خوابی می شود.
*برخی مواد غذایی را نیم پز کنید

خیلی از افراد هستند که انرژی زیادی در طول روز در ایام روزه داری از 
دست می دهند و شاید از خیلی ها شنیده باشید که حوصله کاری ندارند و 
بیشتر نیاز به استراحت دارند یا جنب و جوش برای کار کردن در خود نمی 
بینند برای این دست افراد توصیه می شود که قبل از ماه رمضان برخی 
مواد غذایی شان را نیم پز کرده و در فریزر قرار دهند تا در ایام ماه رمضان 

زمان کمتری را در آشپزخانه بگذرانند.
*ورزش را ترک نکنید

کسانی که عادت به ورزش کردن دارند بهتر است ورزش روزانه خود را 
حفظ کنند اما نکته آن این است که بهتر است در ایام ماه رمضان صبح 
ها ورزش نکنید بلکه یک یا نیم ساعت قبل از افطار شروع به ورزش کنید 
تا پس از افطار مایعات از دست داده بدنتان جایگزین شود . برای حفظ 
مایعات هم بهتر است که در طول شب تا سحر مایعات زیاد مصرف کنید 
حتی در فاصله بین افطار تا سحر نیز زمان مناسبی برای ورزش کردن 
است. نکته دیگر این است که با کاهش میزان وعده های غذایی در روز 
های آخر ماه شعبان بدن می تواند آمادگی بهتری برای ورود به روزه داری 
پیدا کند البته بهتر است که فاصله زمانی وعده های غذایی بیشتر شود 
تا اینکه غذا مصرف نکنیم و ریزه خوری داشتهب اشیم. بهتر است حجم 
مصرف مواد غذایی را در طول روز تا شب کاهش دهیم تا این کاهش در ماه 

رمضان به بدن سخت نگذرد.
 عموم افراد در ساعات نزدیک به افطار تحریک پذیری بیشتری اعصابشان 
پیدا می کند و به دلیل مصرف کم مواد غذایی و قندی دچار زودرنجی می 
شوند بنابراین بهتر است در نزدیک افطار کار نکنیم یا استراحت بیشتری 
داشته باشیم بنابراین فعالیت های سنگین از خانه داری گرفته تا کار را به 
آن زمان موکول نکنیم اگر کاری مثل تمیز کردن منزل داریم بهتر است بعد 
از افطار تا سحر باشد یا حتی همین ایام ماه شعبان بهترین موقعیت است.
و نکته پایانی برای توجه بیشتر به کرونا و مراقبت از انتقال آن به خودمان 
کمتر در ماه رمضان در مجامع عمومی حضور پیدا کرده و بیشتر در منازل 
حضور داشته باشیم، تا جای ممکن خریدهایمان را غیرحضوری انجام 
دهیم و همینطور از ماسک بیش از پیش در مجامع استفاده کنیم و در 

معرض عموم و تنفس دیگران قرار نگیریم تا مشکلی برایمان پیش نیاید.

چطور برای روزه داری آماده شویم؟

اصطلاح دندان ضعیف یا نرم به چه معناست؟نکاتی برای حفظ سلامتی روزه داری

عوامل فرسایش مینای دندان و راه های 
پیشگیری

مینای دندان پوشش خارجی دندان هاست و از آنجاییکه ۹۶ درصد از ترکیب 
مینای دندان را مواد معدنی تشکیل می دهند، لذا سخت ترین ماده در بدن 

محسوب می شود. 
به گزارش ایسنا، با این حال، برخی از افراد دندان هایی دارند که ممکن است 
مینای آن ضعیف تر یا "نرم" باشد. زمانی که دندان ها از میزان کافی مینای دندان 
برخوردار نباشند یا مینای دندان ضعیف باشد، می توانند در معرض آسیب و 

پوسیدگی قرار گیرند.
دندان از چهار لایه بافت دندانی تشکیل شده است که شامل مینا، عاج، سِمِنتوم 
و مغز دندان یا پالپ می شود. اغلب زمانیکه شخص دندان های خود را با ویژگی 
نرم و ضعیف بودن می داند به وجود مشکل در قسمت مینای دندان اشاره دارد. 
از آنجایی که مینای دندان سخت ترین قسمت دندان است در صورت آسیب 
دیدگی، لایه های داخلی نرم تر قابل تشخیص است. اگر آسیب زیاد باشد ممکن 
است نرم ترین و داخلی ترین لایه یا همان پالپ دندان هم در معرض آسیب قرار 

گیرد.
این شرایط موجب درد و حساسیت دندان به ویژه هنگام قرار گرفتن در معرض 
گرما و سرما می شود و دندانپزشک دندان فرد را ضعیف و نازک توصیف می کند که 

دلیل آن کمبود بخش حفاظتی مینای دندان است.
چه شرایطی می تواند موجب ضعیف شدن دندان شود؟

- فرسایش مینا: زمانیکه مینای دندان آسیب ببیند به خودی خود ترمیم نمی 
شود.

- کاهش مینرالیزاسیون مینا: این شرایط زمانی اتفاق می افتد که فرایند ایجاد 
مینای دندان در بدن مختل شود.

- هیپوپلازی مینا: هیپوپلازی مینا زمانی رخ می دهد که دندان های فرد 
دارای نقص مینای دندان باشد.

- آملوژنزیس ایمپرفکتا: این اختلال نادر بر تشکیل مینای دندان تاثیر می 
گذارد. این عارضه می تواند باعث ناهنجاری های قابل توجه دندان ها از جمله 

ایجاد حفره و تغییر رنگ شود.
- دندان های حساس: اگرچه اصطلاح "حساس بودن دندان" همیشه دقیق 
نیست اما برخی افراد ممکن است حساسیت دندان خود را از ضعیف و نرم بودن 

آن بدانند.
همچنین فاکتورهای خارجی دیگری وجود دارند که موجب ضعیف شدن دندان 
و مینای دندان می شوند. دندان قروچه، وارد شدن ضربه به دندان، استفاده از 

مسواک نامناسب و رفلاکس اسید معده از جمله این موارد است.
چگونه می توان از بروز چنین مشکلاتی پیشگیری کرد؟

اگرچه نمی توان از بروز برخی اختلالات که ممکن است باعث نرمی و ضعیف 
شدن دندان شود جلوگیری کرد، اما می توان برای جلوگیری از پوسیدگی دندان 

اقداماتی انجام داد:
- روزانه دو بار مسواک بزنید
- از نخ دندان استفاده کنید

- میوه ها و سبزیجات مختلف و محصولات لبنی کم چربی را در رژیم غذایی 
خود بگنجانید

- حداقل دو بار در سال به دندانپزشک مراجعه کنید
- از مصرف نوشیدنیهای حاوی مواد قندی پرهیز کنید.

 

چه زمانی مصرف مکمل ضد پیری 
تاثیرگذار است؟

 بیشتر افراد پیر شدن را یک واقعیت ساده از زندگی در نظر می گیرند و با کمال 
تعجب، بسیاری از دانشمندان معتقدند که پیری بیماری قابل درمان است. 

در سال 2۰1۵ گروهی از دانشمندان بین المللی اظهار کردند: »زمان آن فرا 
رسیده که پیری بیولوژیکی را به عنوان یک بیماری طبقه بندی کنیم. حتی سازمان 
بهداشت جهانی گام هایی را برای گسترش درک خود از روند پیری برداشته است.«
محققان این مطالعه موافق هستند که پیری یک بیماری است و می گویند پیر 
شدن با مصرف برخی مکمل ها کاهش می یابد. به طور خاص، محققان بر دو 
مکمل نیکوتینامید مونونوکلئوتید )NMN( و رسوراترول تمرکز کردند. در سال های 
اخیر به دلیل گزارش فواید متابولیکی و توانایی افزایش طول عمر این دو مکمل 

مورد مطالعه قرار گرفته اند.
با استفاده از یک مدل پیچیده ریاضی، محققان نتیجه گرفتند که جوانان باید ۶ 
ساعت پس از بیدار شدن از مکمل های NMN استفاده کنند تا بیشترین مزایا را 
داشته باشند و رسوراترول را شب مصرف کنند. برعکس، افراد مسن باید بعدازظهر 

از رسوراترول استفاده کنند.
محقق ایرانی دانشگاه واترلو کانادا، مهرشاد صدریا اظهار کرد: »واقعا مهم است، 
سعی کنید الگوی اشتباه مصرف را تغییر دهید تا پیری قابل درمان باشد. ما نباید 
مثل 3۰ سال پیش فکر کنیم که وقتی فردی به ۷۰ یا ۸۰ سالگی رسید، باید 

بی حال و بیمار باشد.«
وی افزود: »ما می توانیم این داروها را مصرف کنیم و طول عمر را افزایش دهیم 
و سلامت خود را بهبود ببخشیم. این مطالعه اولین قدم در درک این است که چه 

زمانی بهترین زمان مصرف مکمل ها برای جوانان و افراد مسن است.«
مدل ریاضی مورد استفاده توسط محققان برای شبیه سازی ساعت شبانه روزی 
و متابولیسم کبد بر روی موش طراحی شده است. مدل قابل تنظیم بود، بنابراین 

توانست عملکرد کبد موش را در هر سنی شبیه سازی کند.
آنیتا لایتون، استاد ریاضیات کاربردی علوم رایانه، داروسازی و زیست شناسی 
دانشگاه واترلو  و محقق این تحقیق نتیجه گیری کرد: »زمان خوردن، آنچه خورده 
می شود، زمان خواب و زمان ورزش همه عواملی هستند که می توانند بر روی 
بدن، چگونگی پیر شدن و نحوه زندگی تاثیر بگذارند. افراد باید هنگام غذا خوردن 
مراقب باشند و از همزمانی اطمینان حاصل کنند چون همزمانی با سایر مواردی 
که در چرخه خواب، بیداری یا ساعت بدن آنان تاثیر می گذارد مانند قرار گرفتن در 

معرض نور می تواند در بدن ناسازگاری ایجاد کند.«

جراح و متخصص گوش و حلق و بینی با اشاره به ضرورت پرهیز از جراحی زیبایی در 
دوران پیک کرونا گفت: این عمل با توجه به نیازسنجی متقاضی، می تواند با کاهش 

شیوع کرونا انجام پذیرد. 
مسعود حسن پور با بیان اینکه در حال حاضر شیوع کرونا هر یک از جنبه های زندگی 
بشر را تحت تاثیر قرار داده، افزود: گرچه نمی توان همه فرآیندهای زندگی را تعطیل 
کرد اما با توجه به شدت شیوع این بیماری در حال حاضر، می توان برخی جراحی ها 
را به تعویق انداخت. وی تصریح کرد: نکته حائز اهمیت به منظور جلوگیری از ابتلا به 
کرونا، رعایت پروتکل های بهداشتی توسط کلینیک ها و مراکز بهداشت و درمان است. 
حسن پور افزود: اکنون بیمارستان ها و مراکز جراحی زیبایی عمدتا بدون بیماران 
مبتلا به کرونا است؛ آنتی بادی و علائم بالینی مراجعان نیز توسط کادر درمان کنترل 
و تست کنترل ویروس نیز انجام می شود. هر یک از علائم بالینی همچون گلو درد و... 
هم مانع از انجام عمل جراحی خواهد بود. به گفته این جراح، مراکز درمانی وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز تحت نظارت و کنترل این وزارتخانه و انجام 
تست های پی سی آر و... قرار دارند. حسن پور همچنین یادآور شد: بیمارستان های 
دولتی براساس دستورالعمل وزارت بهداشت، درمان وآموزش پزشکی موظف به 
پذیرش بیماران کرونایی هستند، اما مراکز درمانی خصوصی فاقد از بیماران مبتلا 
به کرونا است. بنابراین اصل اولیه به منظور پیشگیری از این بیماری به هنگام اعمال 
جراحی، رعایت ضوابط بهداشتی است. وی تاکید کرد: برخی بیماران نیز قبل از عمل 
جراحی خواهان تضمین پزشک برای جلوگیری از ابتلا به کرونا می شوند در صورتی 
که این بیماری می تواند در آمد وشدها و... نیز منتقل شود و به عمل جراحی مرتبط 
نخواهد بود. حسن پور ادامه داد: بنابراین برای تعویق جراحی زیبایی نیازسنجی باید 
توسط متقاضی )بیمار( انجام پذیرد؛ اما در دوران پیک کرونا )شدت شیوع بیماری( 
می تواند به تعویق افتاده و با کنترل اوضاع و کاهش شدت کرونا مراجعه و عمل انجام 
شود. حسن پور یادآور شد: این افراد همچنین پس از جراحی زیبایی به دلیل مراجعه 

به مراکز درمانی و ارتباط با بیماران، کادر پرسنل و جراحی، باید حداقل 2 هفته )در 
دوران نقاهت( از ارتباط نزدیک با اطرافیان خودداری کنند.

به گفته وی، این توصیه به اشخاصی که از مسافرت بازمی گردند، با افراد مشکوک در 
تماس بوده اند نیز پیشنهاد داده می شود. این جراح و متخصص گوش و حلق وبینی 
توصیه کرد: این بیماران همچنین پس از جراحی به منظور تقویت سیستم ایمنی از 
میوه جات و سبزیجات، قرص جوشان )ویتامین سی(، زینک، و ویتامین دی استفاده 
کنند. حسن پور با اشاره به اهمیت شست وشوی بینی و دهان افزود: شست وشوی 
بینی و دهان نیز در این بیماران پس از جراحی حائز اهمیت است، اما بدون شک 
برای جلوگیری از ابتلاء به این بیماری باید پروتکل های کلینیک ها و مراکز درمانی 
مورد توجه قرار گیرد. وی خاطرنشان کرد: اتاق جراحی باز در مراکز درمانی، جلوگیری 
از ازدحام و رعایت فاصله فیزیکی بین بیماران از جمله این نکات جهت پیشگیری از 

کرونا است.

جراح و متخصص گوش و حلق و بینی تاکید کرد:

ضرورت پرهیز از جراحی زیبایی در دوران پیک کرونا

بیضه ها دو اندام کوچک هستند که درون کیسه بیضه قرار 
دارند. آنها وظیفه تولید اسپرم و ترشح تستوسترون را بر عهده 
دارند. بیضه ها دارای پایانه های عصبی بسیاری هستند که 

آنها را به نسبت به درد بسیار حساس و مستعد می سازد.
بیضه ها اندام های خارجی هستند که درون کیسه بیضه 
قرار گرفته اند. این وضعیت به آنها اجازه می دهد تا نسبت 
به دیگر قسمت های بدن خنک تر باقی بمانند که برای تولید 
اسپرم اهمیت دارد. اما این شرایط آنها را نسبت به صدمه 

ناشی از ضربه آسیب پذیر می کند.
یک ضربه ساده به بیضه ها ممکن است به درد، کبودی، 
و تورم منجر شود. در موارد شدید، ضربه به بیضه ممکن 
است موجب بروز پارگی شود و به هماتوسل، انباشت خون 
در کیسه بیضه، منجر شود. فردی که پس از وارد شدن ضربه 
به بیضه ها درد مزمن و تورم را تجربه می کند باید به پزشک 

مراجعه کند.
چرا تا این اندازه دردناک است؟ 

درد را زمانی تجربه می کنیم که آسیب بافتی توسط اعصاب 
تشخیص داده شده و اطلاعات درباره آن را به مغز منتقل 
می کنند. بیضه ها حاوی تعداد زیادی پایانه های عصبی 
هستند. این تراکم بالای اعصاب، آنها را نسبت به درد بسیار 
حساس و مستعد می سازد. برخلاف اندام های دیگر که 
ممکن است توسط عضلات و استخوان ها محافظت شوند، 
بیضه ها اندام هایی خارجی و نسبت به صدمه آسیب پذیر 
هستند. بیضه ها به واسطه عوامل مختلفی مانند تحرک، 
 Tunica Albuginea واکنش و لایه ای از بافت فیبری به نام
محافظت می شوند. اگرچه این موارد سطحی از محافظت را 
ارائه کرده و ممکن است به پیشگیری از آسیب جدی کمک 

کنند، اما به طور کامل از درد جلوگیری نمی کنند.
چرا درد را در قسمت های دیگر بدن نیز احساس می کنم؟ 
افراد ممکن است  بیضه ها،  به  آمدن ضربه  وارد  از  پس 
متوجه درد در دیگر قسمت های بدن، از جمله شکم شوند. 

پزشکان به این شرایط درد ارجاعی می گویند.
افراد ممکن است این شرایط را به دلیل تکامل بیضه ها 
در حفره شکم که به معنای اشتراک گذاری اعصاب در این 
قسمت، پیش از آن که به سمت کشاله ران پایین بیایند، 

تجربه کنند.
این ارتباط ممکن است موجب احساس درد در معده شود 

زیرا همپوشانی و در هم آمیختگی مسیرهای عصبی می 
تواند به معنای ناتوانی مغز در تشخیص این باشد که درد از 
بیضه ها سرچشمه گرفته است. همچنین، این می تواند 
دلیل تجربه حالت تهوع در برخی افراد پس از ضربه خوردن 

بیضه ها را توضیح دهد.
چگونه می توانم بر درد غلبه کنم؟ 

اگر ضربه وارده به بیضه ها جزئی باشد، درد باید طی مدت 
کوتاهی تسکین یابد. اما افراد می توانند روش های زیر را 

برای تسکین درد امتحان کنند:
- دراز کشیدن و پرهیز از هر گونه فعالیت سنگین

- مصرف یک داروی مسکن بدون نسخه
- استفاده از کمپرس سرد روی ناحیه

- پوشیدن یک زیرپوش حمایتی برای محدود کردن حرکت
اگر از درد لذت ببرم چطور؟ 

احساس درد به طور معمول از برخی رفتارها جلوگیری 
می کند. با این وجود، برخی افراد ممکن است از درد مانند 
آنچه از ضربه جزئی به بیضه حاصل می شود لذت ببرند. این 
افراد ممکن است لذت جنسی یا تحریک شدن پس از ضربه 

جزئی به بیضه ها را تجربه کنند.
توجه به این نکته اهمیت دارد که اگرچه ضربه زدن به بیضه 
افراد لذت  یا اقدامات مشابه ممکن است برای برخی  ها 
بخش باشد، اما همچنان خطر کبودی، تورم، و آسیب های 

شدیدتر مانند پارگی را به همراه دارد.
آیا خطر آسیبی دائمی وجود دارد؟ 

ضربه به بیضه ها یا کیسه بیضه می تواند به محتوای آن 
آسیب رسانده و موجب عوارض شود. بدون درمان، تروما 
ممکن است به ناباروری یا از دست دادن بیضه منجر شود. 

از جمله عوارض احتمالی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
پارگی بیضه 

پارگی بیضه زمانی رخ می دهد که صدمه وارده موجب 
پارگی در لایه محافظ Tunica Albuginea شده و به آسیب 

دیدگی بیضه منجر شود.
پیچ خوردگی بیضه 

طناب  در  که  دهد  می  رخ  زمانی  بیضه  خوردگی  پیچ 
پیچ  دارد  عهده  بر  را  بیضه  به  خونرسانی  که  اسپرماتیک 
خوردگی ایجاد شود. بروز این شرایط می تواند جریان خون 

به بیضه را متوقف کند. گاهی اوقات، یک آسیب دیدگی می 
تواند به پیچ خوردگی بیضه منجر شود.

اپیدیمیت 
و  انتقال دهنده  لوله  که  رخ می دهد  زمانی  اپیدیمیت 

ذخیره کننده اسپرم به نام اپیدیدیم ملتهب شده باشد.
نکته های پیشگیری 

اگرچه ممکن است پیشگیری از آسیب دیدگی های بیضه 
همواره ممکن نباشد، اما فرد می تواند اقدامات احتیاطی 
را در مواردی که احتمال وقوع آسیب دیدگی وجود دارد یا 
بیشتر است، انجام دهد. به عنوان مثال، می توان موارد زیر 

را مد نظر قرار داد:
- پوشیدن بیضه بند هنگام انجام ورزش

- بستن کمربند ایمنی هنگام استفاده از خودرو
- مراقبت از خود هنگام دوچرخه سواری، موتورسواری، 

چهارچرخه سواری یا وسایل نقلیه مشابه
- حفظ تمرکز هنگام کار با ماشین آلاتی که ممکن است 

لباس، به ویژه لباس های گشاد و شل در آنها گیر کند
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 

در شرایطی که فرد ممکن است درد شدید پس از وارد آمدن 
ضربه به بیضه را تجربه کند، اما درد به طور معمول سریع 
فروکش می کند. با این وجود، اگر فرد متوجه درد مزمن 
بیضه یا علائم غیرعادی دیگر شده است، این می تواند نگران 

کننده باشد.
در موارد زیر توصیه می شود کمک پزشکی فوری دریافت 

شود:
- کبودی

- ورم
- دشواری در دفع ادرار

- خون در ادرار
- زخم های ناشی از سوراخ شدگی

- تب
این احتمال وجود دارد که بروز یک آسیب دیدگی افراد را 
از وجود توده ای در بیضه آگاه کند. اگرچه بعید است که 
با آسیب دیدگی مرتبط باشد، اما باید برای ارزیابی دقیق 

شرایط بلافاصله به پزشک مراجعه شود.
خودآزمایی منظم بیضه ها برای شناسایی هرگونه شرایط 

غیرعادی اهمیت دارد.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟ 

درباره بیضه های دردناک پس از ضربه 
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از: فاطمه دهقان نیری

»سرعت انتقال«، »ارزان بودن« و »دسترسی آزاد به اطلاعات« از جمله جذابیت های 
فضای مجازی به شمار می رود که در نبود آموزش استفاده صحیح از این فناوری 
ارتباطی، به حربه تهدید در دست سودجویان و ایجاد دردسر برای اقشار مختلف 

جامعه تبدیل شده است. 
شنیدن خبرهای زرد و دروغین درباره فوت فلان سلبریتی یا دیدن فیلمی از شخصی 
در نقطه ای از دنیا که با خانواده اوقات می گذراند یا در مرکز بهداشت و یا خرید حضور 

می یابد پدیده ای است که حکایت از ذبح اخلاق در فضای مجازی دارد.
رفتاری خارج از شئونات اخلاقی که شاید در کوتاه مدت دست به دست بچرخد و 
لبخندی بر روی لب بنشاند اما آثار بلند مدتی بر روح و روان و زندگی فردی شخص 
شکار شده می گذارد، آثاری که گاه به سست شدن پیوند خانوادگی، نزاع و افسردگی 

و گاه تا حد مرگ و جنایت پیش می رود.
شاهد مدعا خبر شوک برانگیز فوت یکی از هنرمندان در روزهای نوروز بود که متفق 
القول اذهان عمومی را به چند سال قبل و انتشار فیلم مخفیانه از زندگی خصوصی 
وی برد که باعث به هم ریختن بسیاری مسایل در مورد متوفی شد یا خبر فوت دیگر 
بازیگری که بلافاصله از سوی وی تکذیب و عنوان کرد که از طریق پلیس فتا پیگیر 

منتشر کننده خبر خواهد شد.
کند وکاو در این که این بداخلاقی ها از کجا ناشی می شود و چگونه باید در مقابل آن 
واکنش نشان داد، موضوعی است که شهلا کاظمی پور جامعه شناس و عضو هیات 
علمی دانشگاه تهران روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا 
درباره آن توضیح داد و گفت: سرک کشیدن در زندگی خصوصی افراد پدیده جدیدی 

نیست و فقط روش آن عوض شده است.
وی درباره دلیل رواج این معضل یادآور شد: به طور معمول برخی افراد از روی 
سطحی نگری به محض اینکه فرصتی برای انتقام جویی یا حسدورزی می یابند 
حریم خصوصی افراد را در نظر نمی گیرند و به افشاگری می پردازند. این خصلت در 
حال حاضر به وسیله ابزار راحت تری مانند عکسبرداری یا فیلمبرداری مستندسازی 

و منتشر می شود.
این جامعه شناس با تاکید بر اینکه این موارد حکایت از تنزل فرهنگ جامعه دارد، 
خاطرنشان کرد: آنجا که با دوستی و مراودات مختلف وارد زندگی و حریم خصوصی 

یک نفر می شوند و سر بزنگاه به او ضربه می زنند.
کاظمی پور با بیان اینکه پیامدها و آسیب های این نفوذهای مخفیانه بسیار بغرنج 
و خطرناک است به آحاد مختلف جامعه توصیه کرد: باید روش ها و رفتارها را تغییر 
داد و زندگی شخصی را برای همه به اصطلاح سفره نکرد و با هر کسی دوست نشد یا 
تلاش کرد مراودات چارچوب بندی شده و حد و مرز داشته باشد تا حریم خصوصی 

محفوظ بماند.
وی ادامه داد: افشاء کننده قابل اصلاح نیست اما باید دانست انتشار حتی یک 
عکس شخصی از حریم خصوصی خود در فضای مجازی، اجازه ورود و سوءاستفاده 
به دیگران می دهد. پس برای اینکه جلوی این کارها گرفته شود و اعتماد عمومی از 
بین نرود باید در کنار ارایه آموزش همگانی، استفاده صحیح از فضای مجازی را به مردم 
آموخت و اینکه به افشاگری ها بها ندهند و نشان دهند که برایشان اهمیتی ندارد در 

اینصورت افشاگر وقتی ببیند که مشتری ندارد دست از این کار برمی دارد.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه متاسفانه تکنولوژی و دستاورد 
و  فناوری  هر  گفت:  است  شده  جامعه  وارد  آن  از  استفاده  فرهنگ  بدون  جدید 
تکنولوژی، آموزش و مهارت استفاده می خواهد، اعمال قانون هم مانع از سودجویی 
های آسیب زا می شود اما شاهدیم که این قوانین در حد کاغذ مانده و در اجرا بسیار 

ضعیف است.
کاظمی پور در بخشی دیگری از این گفت وگو، درباره پیامد افشاگری ها از سوی 
مقامات تصریح کرد: این امر وقتی از سوی دولتمردان و مقامات صورت می گیرد آثار 
مخرب تری بر جامعه دارد زیرا مسوولان و مقامات گروه های مرجع جامعه هستند و با 
این کار، دیگر نمی توان از جوانان و نوجوانان توقع داشت که حریم خصوصی را حفظ 
کنند. وی تاکید کرد: همه افراد نام آور، مشهور و مسوول باید این موضوع را مدنظر 
داشته باشند که تا آخر عمر نگاه به آنان همان است حتی وقتی از صحنه کنار می 
روند پس باید حرمت شغل و مقام خود را همواره حفظ کنند نه اینکه وقتی کنار رفتند 

حرمت شکنی کنند.
کاظمی پور با یادآوری اینکه استفاده نادرست از فناوری جدید و مشتری داشتن، 
باعث می شود یک عده برای افزایش دنبال کنندگان صفحه خود دست به هر کاری 
بزنند، خاطرنشان کرد: برای اینکه شاهد تکرار اتفاقات تلخ و ناگوار برای افراد نباشیم 
باید این فضا مدیریت شود و رها نباشد، در واقع هنر ما افزایش یا کم کردن سرعت 
اینترنت یا فیلترینگ آن نیست بلکه مدیریت آن است تا افراد برای پربیننده شدن 

صفحه خود دست به هر کاری نزنند که منجر به فوت یا جنایت نشود.

بداخلاقی ها از کجا ناشی می شود ؟

اخلاق را در فضای مجازی ذبح نکنیم 

اجتماعی

یک پژوهشگر حوزه تاریخ و فرهنگ :

موزه آستان مقدسه قم »عطر آگین 
معنویت و نقوش اسلامی« است

حضرت  مقدسه  آستان  موزه  گفت:  فرهنگ  و  تاریخ  حوزه  پژوهشگر  یک   
معصومه)س( شامل بخش های متنوعی از جمله بخش قرآن های خطی از قرن 

دوم تا دوره معاصر، مسکوکات ادوار اسلامی و پیش از اسلام است.
الهام نداف نیا با بیان اینکه در معرفی موزه آستان مقدسه که با نام موزه حرم 
قم  مقدسه  آستان  موزه  گفت:  می شود،  شناخته  نیز  )س(  معصومه  حضرت 
»عطرآگین معنویت و نقوش اسلامی« است که این موزه از نادر ترین موزه های 

ایران و دارای گنجینه ای گران بها از اشیای تاریخی و هنری زیبا است.
پژوهشگر حوزه تاریخ و فرهنگ با اشاره به اینکه موزه حرم حضرت معصومه )س( 
دومین موزه بزرگ و نمونه ایران به دلیل دارا بودن آثار موجود در آن می باشد، افزود: 
موزه ها از جمله مراکز مهم فرهنگی تأثیرگذار در جامعه امروز محسوب می شوند و 

از جایگاه و اهمیت خاصی برخوردار هستند.
الهام نداف نیا با بیان اینکه از جمله موزه های فعال در کشور، موزه آستان مقدسه 
حضرت معصومه سلام الله علیها است که در بر دارنده آثاری ارزشمند از گذشته 
تا به امروز می باشد، گفت: با توجه به هدایای ارزشمندی که اقشار مختلف به این 
بارگاه نورانی اهدا کرده بودند، ضرورت تأسیس موزه در این شهر بیش از سایر 

شهرها احساس شد و عملًا نیز به اجرا در آمد.
وی با اشاره به اینکه موزه حرم مطهر حضرت معصومه )س( پس از تهیه و 
تدارک مقدمات لازم، در صحن زنانه حرم مطهر و در مکانی که هم اکنون به مسجد 
شهید مطهری نامیده می شود در تاریخ 21 آبان ماه 1314 شمسی، موزه آستان 
افتتاح گردیده است، افزود: این موزه متشکل از مجموعه آثار با ارزشی است که 
پادشاهان، حاکمان، عاشقان کریمه اهل بیت )س(، افراد و علاقه مندان به حفظ 

میراث هنری و تاریخی به این موزه اهدا کردند.
پژوهشگر حوزه تاریخ و فرهنگ با بیان اینکه بخشی دیگر از این گنجینه را آثار 
نفیس بیوتات حرم مطهر و برخی بقاع متبرکه اطراف قم تشکیل می دهد، ادامه 
داد: اشیای موزه حرم مطهر حضرت معصومه )س( در بخش های مختلف در دو و 

نیم طبقه و سه تالار به نمایش گذاشته شده اند.
وی با تاکید بر اینکه در این موزه با توجه به تنوع و تعدد موضوعی آثار، دوره 
تاریخی و…، اهداف مختلفی را دنبال می کنند، ادامه داد: حفظ، نگهداری و 
جمع آوری آثار گذشتگان، پژوهش، معرفی، نمایش و انتقال آن ها به آیندگان، 
ایجاد و تقویت تفاهم میان اقوام و ملل، ارزیابی و قیاس میان پدیده های تاریخی، 
علمی، فنی، صنعتی و هنری گذشته و حال، شناخت و نمایش سهم اقوام و ملل 
در فرهنگ و تاریخ و تمدن جهانی، اعتلا و بهبود میزان دانش و بینش افراد و اقشار 
مختلف جامعه به ویژه، دانشجویان، پژوهشگران نسبت به داشته های فرهنگی و 
فراهم نمودن شرایط مناسب برای ایجاد ارتباط بین مخاطبین و آحاد جامعه با آثار 
موزه و در نتیجه ایجاد شناخت و انگیزه لازم جهت حفظ میراث تاریخی و فرهنگی 

کشور می باشد.
نداف نیا در پایان با اشاره به اینکه عشق و ارادت فوق العاده ای که مردم کشورمان 
نسبت به خاندان اهل بیت عصمت و طهارت به ویژه بارگاه کریمه اهل بیت 
حضرت فاطمه معصومه )س( دارند، گفت: همواره هدایای ارزشمندی را به مرقد 
نورانی این بانوی بزرگوار تقدیم کرده اند که خوشبختانه در چند ساله اخیر روندی 
رو به رشد داشته و در این ارتباط بیش از ده ها قلم اشیای نفیس شامل قرآن های 
خطی، مسکوکات ادوار اسلامی، تابلوهای نقاشی، ظروف سفالینه، آثار دستباف، 
یک عدد درب خاتم کاری بسیار نفیس و همچنین تعدادی سنگ قبر رجال و 
سلاطین دوره قاجاری که از نظر هنر حجاری بسیار نفیس و ارزشمند بودند، از 

اماکن و بیوتات وابسته به حرم مطهر جمع آوری و به موزه انتقال داده شدند.

رئیس اداره روابط عمومی اداره کل  راه  وشهرسازی استان قم :

دولت در طرح اقدام ملی مسکن به دنبال 
سوداگری نیست 

رئیس اداره  روابط عمومی و ارتباطات اداره کل  راه  وشهرسازی استان قم گفت: 
پروژه مسکن ملی که متفاوت از طرح مسکن مهر است، برای متقاضیان واجد 
شرایط تاهل، سابقه اسکان ۵ ساله در شهر قم، عدم دریافت تسهیلات مسکن 
از سوی دولت و نداشتن سابقه مالکیت ثبتی آماده خدمت رسانی به مردم خواهد 

بود. 
مهدی رحیمی راد در گفت وگو با ایسنا درخصوص طرح مسکن ملی استان 
قم بیان کرد: این طرح با پایبندی به 4 شرط اساسی در بستر  اجرا قرارگرفته و 
افراد واجد شرایطی محصور در تاهل و سرپرست خانوار بودن که حتی شامل زنان 
سرپرست خانواده نیز می شود، اسکان در شهر قم به مدت ۵ سال و نداشتن سابقه 
مالکیت ثبتی و خصوصی و نیز عدم سابقه مالکیت دولتی می توانند به منظور 

بهره برداری از این طرح اقدامات مقتضی را به عمل آورند.
رحیمی عدم سابقه مالکیت دولتی را در عدم دریافت وام و تسهیلات لازم برای 
خرید و ساخت منزل مسکن از سوی دولت، عدم دریافت زمین های دولتی و عدم 
خرید منازل مسکونی از سازمان ها و واحدهای دولتی احصا نمود و افزود: دایره 
شمول این طرح صرفا برای درک های 4 تا ۷ استان است که اقشار متوسط جامعه 

را دربر می گیرد.
دیگر  با  آن  تفاوت  که ملاک  این طرح  اصلی  دو محور  رحیمی درخصوص 
با  متناسب  طرح  این  کرد:  خاطرنشان  است،  مسکن  تسهیلاتی  طرح های 
آورده های مردمی و متقاضیان پیش می رود و مشارکت بخش دولتی نه تنها به 
عنوان اعطای تسهیلات وام بلکه هزینه اخذ پروانه، بیمه و خرید مصالح ساختمانی 
ارزان قیمت پیش بینی شده ، لذا در طرح نامبرده بعد از احداث واحدهای مسکونی 
براساس قیمت تمام شده هر مترمربع قیمت نهایی هرواحد ساختمانی مشخص 
می شود. وی با اشاره به روند اجرای این پروژه اظهارکرد: برای مثال اگر هر متر از 
یک واحد مسکونی ۵ میلیون تومان باشد، یک واحد 1۰۰ متری قیمتی معادل 
۵۰۰ میلیون تومان خواهد داشت که 1۰۰ میلیون تومان آن را دولت در قالب 
تسهیلات وام برعهده می گیرد و اقساط آن را متقاضیان در مهلت زمان اعلامی 
بازپرداخت می کنند و 4۰۰ میلیون تومان باقی مانده را نیز خود متقاضی در طی 

مراحل ساخت واحد و تکمیل پروژه متقبل می شود.
بطور  در حال حاضر  کرد:  تصریح  قم  راه و شهرسازی  ارتباطات  اداره  رئیس 
پیش فرض قیمت هر متر منزل مسکونی در این طرح حدود 4 میلیون تومان 
پیش بینی شده  که البته بین 4 و ۵ میلیون تومان متغیر است و این قیمت در 
پروژه های مختلف متفاوت است. وی درخصوص تفاوت این طرح با پروژه مسکن 
مهر بیان کرد: در طرح مسکن مهر تسهیلات وام بخش دولتی با نرخ سود حدود 
۷ درصد به متقاضی اعطا می شد، درحالی که در طرح مسکن ملی تسهیلات وام 
با نرخ سود 1۸ درصد خواهد بود، لذا دولت در این طرح نقش سوداگرانه ندارد و 
به عنوان تسهیل کننده و پیشران توسعه وارد عمل شده است. رحیمی در پایان 
گفت: در طرح مسکن ملی هزینه ساخت وساز واحد و بخش عظیمی از پیشبرد 
پروژه بر عهده متقاضی است و دولت صرفا یک کمک کننده جزئی نیست بلکه 
تسهیل گر و سازنده قلمداد می شود، لذا باتوجه به نرخ تورم بازار و افزایش قیمت 
روزانه مصالح ساختمانی قیمت تمام شده برای مردم بیشتر از قبل خواهد بود که 

البته دولت تمهیداتی برای خرید ارزان و با کیفیت مصالح اندیشیده است.
 

رئیس مرکز بهداشت شهرستان قم اعلام کرد:

ارائه تخفیف ۷۰ درصدی خدمات 
دندانپزشکی در مراکز بهداشت قم

مراکز  در  دندانپزشکی  خدمات  گفت:  قم  شهرستان  بهداشت  مرکز  رئیس 
بهداشتی استان به چهار گروه هدف با تخفیف ۷۰ درصدی صورت می گیرد. 

باقر محمودی   افزود: این چهار گروه هدف شامل کودکان زیر ۶ سال، کودکان ۶ 
تا 11 سال، مادران باردار و مادران تا یک سال پس از زایمان هستند.

بهداشتی  مراکز  در  گروه ها  این  برای  دندانپزشکی  معاینه  کرد:  اضافه  وی 
به صورت رایگان صورت می گیرد.

مدیر هماهنگی امور رفاهی زائرین معاونت امور زائرین استانداری قم :

نمازخانه های بین راهی قم 
شناسنامه دار می شوند

مدیر هماهنگی امور رفاهی زائرین معاونت امور زائرین استانداری قم با تاکید بر 
پیشرفت ۷۰ درصدی طرح شناسنامه دار کردن نمازخانه های بین راهی، گفت: 
زودی  به  مستمر  نظارتی  فرایند  بستر  ایجاد  برای  قم  راهی  بین  های  نمازخانه 

شناسنامه دار می شود. 
روح الله شاه نظری افزود: سالانه 2۵ میلیون زائر ایرانی و غیرایرانی به قم سفر 

و بیش از 1۰۰ میلیون مسافر از محورهای مواصلاتی این استان عبور می کنند.
وی اظهار داشت: در سال ۹۹ بدلیل شیوع کرونا و کاهش ملموس تعداد زائران، 
رویکرد امور رفاهی زائرین استانداری قم به تامین محصولات سلامت محور و مقابله با 

ویروس کرونا سوق داده شده است.
شاه نظری یادآور شد: با این وجود و به دلیل موقعیت مواصلاتی این استان و حجم 
بالای تردد در محورهای قم، نظارت بر مجموعه های بین راهی و نماز خانه ها تداوم 

داشته است.
ویژگی  دلیل  به  کرد:  خاطرنشان  قم،  پذیری  توریست  ویژگی  به  اشاره  با  وی 
زائرخیزی قم این استان ظرفیت بالایی در مبحث سوغات زائر دارد که می تواند 

سبب اشتغال و افزایش راندمان تولید شود.
مدیر هماهنگی امور رفاهی زائرین معاونت امور زائرین استانداری قم تصریح کرد: 
با وجود اینکه گردشگری مزیت نسبی قم است اما تاکنون استفاده درستی از بستر 
توریست پذیری قم انجام نگرفته است. وی ادامه داد: برای توسعه بخش گردشگری 
قم دستور ایجاد چند سمن برای ورود تخصصی به این حوزه در دستور کار است تا 

امکان عملیاتی شدن ایده های آنها فراهم شود.
بقاع متبرک امامزادگان قم  شناسنامه دارمی شوند

شاه نظری همچنین بیان کرد: به دلیل حجم بالای حضور زائران در بقاع متبرک 
تا روند  امامزادگان قم، طرح شناسنامه دار کردن این بقاع در حال انجام است 

خدمات دهی در آنها بهبود یابد.
مدیر هماهنگی امور رفاهی زائرین معاونت امور زائرین استانداری قم افزود: بدلیل 
حضور میلیونی زائران غیرایرانی در قم می توان زیرسخت های توریست درمانی این 

استان را برای بهبود شاخص های اقتصادی ارتقا داد.
به گفته وی،  تا زمانی که نقشه جامع توسعه کمی و کیفی زیارت تدوین نشود نمی 

توانیم به اهداف خود در گردشگری زیارت برسیم.
وی اظهار داشت: مسئولیت تهیه نقشه جامع زیارت به میراث فرهنگی قم واگذار 

شده تا از موازی کاری در این عرصه با سایر دستگاه ها به تدریج کاسته شود.
شاه نظری گفت: قم در مساله گردشگری در مجموعه زیرساخت ها با کمبود و 
مشکل روبه رو است و برای قرارگرفتن قم در مسیر توسعه گردشگری باید زیرساخت 
های مورد نظر تکمیل شود و توسعه یابد. به باور وی، آموزش نیروی انسانی یکی از 
شاخص های مهم توسعه گردشگری است و نگاه قالب به گردشگری در حال حضر 

سنتی است و باید از نگاه های قدیمی عبور کنیم.
 

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم خبرداد: 

کشف 2۷۰ میلیارد ریال تخلف طی 
بازرسی های ایام نوروز 

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: بازرسان این سازمان 
و اتاق اصناف استان از تاریخ پانزدهم بهمن ماه ۹۹ تا چهاردهم فروردین ماه سال 
جاری،  یکهزار و ۷۹1 مورد تخلف را به ارزش 2۷۰ میلیارد و ۷21 میلیون ریال کشف 

کردند. 
محمود سیجانی بیان کرد: طی این مدت در قالب طرح نوروزی 14۰۰، 13هزار 
و ۸3۹ مورد بازرسی در سطح بازار استان انجام و در نتیجه آن یکهزار و 211 پرونده 
تخلف تشکیل شد. وی افزود: عدم درج قیمت و نصب نرخنامه، عرضه کالای 
قاچاق، تقلب و کم فروشی، عدم ارائه فاکتور، عرضه خارج از شبکه و گران فروشی 
مهمترین تخلف های صورت گرفته بود که توسط بازرسان مورد توجه و رسیدگی قرار 
گرفت. وی ادامه داد: در بخش نظارت بر واحدهای مرغداری گوشتی زنده نیز تعداد 
3۸ پرونده به ارزش حدود 14۹ میلیارد ریال تحت عنوان های احتکار و عرضه خارج 

از شبکه، تنظیم و به مراجع رسیدگی ارسال شد.
سیجانی گفت: در قالب طرح نظارت بر کالاهای اساسی و اولویت دار نیز در این 
ایام پیرامون توزیع گوشت مرغ 2هزار و ۵۸ مورد بازرسی انجام و 1۶2 پرونده تخلف 
تشکیل شد، همچنین در خصوص تخم مرغ یکهزار و 34۸ مورد بازرسی انجام و 
4۰ پرونده تخلف تشکیل شد، در حوزه آرد و نان 2هزار و ۶۸۹ مورد بازرسی صورت 
پذیرفت و 133 پرونده تخلف تشکیل گردید، در موضوع روغن یکهزار  4۰1 مورد 
بازرسی انجام و 33 پرونده تخلف ثبت شد، در زمینه قند و شکر نیز یکهزار و 23۷ 

مورد بازرسی انجام و 1۶ پرونده تخلف تشکیل شد.
وی افزود: در بخش میوه نیز طی این مدت 2هزار و 23۹ مورد بازرسی انجام 
2۰ پرونده تخلف تشکیل شد، در مورد برنج نیز تعداد یکهزار و ۹۸ مورد بازرسی 
انجام و 1۰ پرونده تخلف ثبت شد، در بخش حبوبات ۹4۹ مورد بازرسی انجام و 
سه پرونده تخلف تشکیل شد، در حوزه لبنیات یکهزار و ۸۶ مورد بازرسی صورت 
گرفت و 1۸ مورد پرونده تخلف ایجاد شد، در بخش لوازم خانگی یکهزار و 1۰۵ مورد 
بازرسی انجام و 13 پرونده تخلف تشکیل گردید، در مورد لاستیک نیز تعداد ۸3۵ 
مورد بازرسی انجام و 2 پرونده تخلف ایجاد شد، در بخش سیمان نیز یکهزار و 2۹۸ 
مورد بازرسی صورت گرفت و ۶4 پرونده تخلف ایجاد شد، همچنین در زمینه کود 

شیمیایی 33۸ مورد بازرسی انجام و یک پرونده تخلف تشکیل شد.
محدود  استان  بازار  در  کالاها  عرضه  بر  نظارت  و  بازرسی  روند  داد:  ادامه  وی 
به زمان و طرح های ویژه چون طرح نوروزی نیست و این کار به صورت مستمر با 
مشارکت بازرسان سازمان صمت و اتاق اصناف قم و سایر دستگاه های متولی انجام 
و با متخلفان بر اساس قانون برخورد می شود، شهروندان نیز می توانند شکایت های 

خود را در این رابطه برای رسیدگی به سامانه 124 گزارش دهند.

معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم: 

24 هزار تن گندم درقم تولید خواهد شد 
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: بر اساس 
استان  مزارع  از  گندم  تن  هزار  درسال جاری،  24  گرفته  صورت  پیش بینی های 

برداشت خواهد شد. 
محمد علی سلامی   بیان کرد: حدود ۵ هزار و 1۵۰ هکتار گندم آبی و یکهزار و 3۸۰ 
هکتار گندم دیم در سطح مزارع استان کشت می شود که صد در صد آن از بذرهای 
اصلاح شده بوده و قم در این زمینه، میان سایر استان های کشور پیشگام است. وی 
با اشاره به این که کشت گندم بیشتر در بخش جعفریه قم به دلیل داشتن آب و هوای 
مناسب برای تولید این محصول انجام می شود، افزود: گندم کشت شده در سطح 
مزارع استان دارای کیفیت مطلوبی است و کشاورزان قمی در تولید این محصول 
سابقه ای طولانی دارند. وی با بیان این که کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی روند 
تولید گندم در مزارع استان را به دقت زیر نظر دارند، ادامه داد: بارندگی در میزان 
تولید گندم بسیار موثر است و هرچه  شاهد بارندگی بیشتر در سطح استان باشیم، 

حجم تولید و همچنین کیفیت این محصول در قم افزایش خواهد یافت.
سلامی گفت: گندم از جمله مهمترین محصولات کشاورزی است که تولید هرچه 
بیشتر آن موجب خودکفایی و تامین امنیت غذایی مردم است،  در همین راستا روند 
خرید تضمینی گندم همچون سال های گذشته،  امسال نیز جریان دارد و گندم کاران 

قمی می توانند محصول تولید خود را برای فروش به سیلوی استان تحویل دهند. 
وی با اشاره به این که کشاورزان درقم به دلیل شرایط خاص آب و هوایی آن،  برای 
تولید محصول مورد نیاز مردم،  تلاش گسترده ای دارند، افزود: حدود 2 هزار تن از 
کشاورزان قمی در زمینه کشت انواع غلات همچون محصول راهبردی گندم در 

مناطق مختلف استان مشغول فعالیت هستند.
گفتنی است سیلوی ملکی شهید آصف نخعی مهمترین مرکز خرید تضمینی 
گندم در قم است؛ همچنین قیمت خرید تضمنی گندم معمولی هر کیلوگرم 
4۰هزار ریال و گندم دروم هر کیلو  42هزار ریال اعلام شده است. سیلوی بتنی 
شهید نخعی که در جنوب غربی شهر قم قرار دارد، دارای ظرفیت ذخیره سازی 1۰۸ 
هزارتن گندم و 3۶ کندو می باشد، این سیلو با توان تخلیه و بارگیری 2۰۰ تن در 
ساعت در زمینی به مساحت ۹۰هزار مترمربع ایجاد شده و از امکانات و تجهیزات 

کامل تخلیه و بارگیری گندم برخوردار است.

نخستین میدان شهر که در تصاویر قم قدیم با نقش 
و  زیبا  آجری  بلند، ساختمان های  آفرینی درختان 
چشم انداز گنبد مطلایش جلوه گری می کند، این 
روزها بیشتر به یک ایستگاه بزرگ و آشفته اتوبوس 
و تاکسی شبیه است. نه فاصله 700 متری از گنبد 
طلایی فاطمه معصومه)س(، نه فاصله 300 متری از 
بازار قم و مجاورت با قمرود و نزدیکی به ایستگاه راه 
آهن، هیچ کدام نتوانسته میدان مطهری را به آنچه از 
چنین فضایی در یک شهر توقع می رود، حتی قدری 

نزدیک کند.
نخستین میدان شهر که در تصاویر قم قدیم با نقش 
و  زیبا  آجری  بلند، ساختمان های  آفرینی درختان 
چشم انداز گنبد مطلایش جلوه گری می کند، این 
روزها بیشتر به یک ایستگاه بزرگ و آشفته اتوبوس 
و تاکسی شبیه است. نه فاصله ۷۰۰ متری از گنبد 
طلایی فاطمه معصومه)س(، نه فاصله 3۰۰ متری از 
بازار قم و مجاورت با قمرود و نزدیکی به ایستگاه راه 
آهن، هیچ کدام نتوانسته میدان مطهری را به آنچه از 
چنین فضایی در یک شهر توقع می رود، حتی قدری 

نزدیک کند.
مطهری  میدان  موقعیت  با  میدانی  از  شما  توقع 
چیست؟ یک فضای مدنی خاطره انگیز؟ یک ساختار 
فضایی کالبدی و کارکردی فاخر؟ یک قرارگاه برای 
مناسبت های سیاسی اجتماعی؟ یک مرکز اقتصادی 
پویا و … به نظر می رسد وضعیت میدان مطهری را 
باید محصول حدود ۶ دهه بی توجهی به تحولات و 
نیازهای شهر در هسته مرکزی دانست. این روزها که 
صحبت از تصویب طرح این میدان مطرح می شود، 
مرور دوباره مسئله یا مسائل شهر در میدان مطهری 

نباید بی فایده باشد.
این میدان همان سالها و در امتداد پل علیخانی 
که از قدیمی ترین پل های شهر است، شکل گرفت و 

تا امروز اهمیت آن هر روز بیشتر و بیشتر شده است.
فوق  مراکز  وجود  تعدد  دلیل  به  مطهری  میدان 
مسئله  یک  متفاوت  کارکردهای  و  شهری  مهم 
نزدیکی  جز  به  می شود.  محسوب  شهری  پیچیده 
به ایستگاه راه آهن، بازار و حرم مطهر مسائلی مانند 
وجود محورهای عمده تجاری و خدماتی در امتداد 
خیابان های هدف، سپاه، امام موسی صدر، نقش 
ترافیکی میدان در اتصال دو سوی رودخانه و اهمیت 
دسترسی های تامین شده، فرسودگی جداره و بافت 
و گستردگی فضاهای رها شده شهری از موضوعات 

مهم در این محدوده است.
میدان مطهری با شکل ذوزنقه ای و 13 هزار متر 
مربع مساحت، از دو جنبه با حرم مطهر پیوند دارد. 
یکی پیوند بصری و ادراکی و دیگری پیوند کارکردی. 
و شهری  نماد هویتی  تنها  واقع در حال حاضر  در 
موجود دراین میدان افق دید گنبد مطلا است که البته 

در تمام جهات دیده نمی شود.
کارکرد اجتماعی و سیاسی این میدان و استفاده 
و  برای تجمع های مذهبی  به عنوان مکانی  آن  از 
سیاسی از دیگر موضوعاتی است که به اهمیت آن 

ضریب قابل توجهی داده است.
وضعیت کنونی میدان مطهری اما این روزها به حد 
اعلا با اغتشاش کارکردی و در نتیجه آن نا به سامانی 
محیطی و بصری روبه رو است. حضور بورس اصناف 
ناسازگار با هویت و چشم انداز میدان، در هم آمیختگی 
محوطه های مسکونی با عملکردهای ناسازگار مانند 
کارگاه انبار، آمیختگی، اصناف غیر مرتبط با یکدیگر 
مانند اغذیه فروشی و لاستیک فروشی، نبود خدمات 
رفاهی گردشگری و پشتیبان زائر و … از جمله نقاط 

ضعف امروز کارکردی این میدان است.
تمرکز  دلیل  به  میدان  این  هم  ترافیکی  نظر  از 
ایستگاه های اتوبوس و تاکسی، تداخل سواره و پیاده، 
پایین بودن ایمنی عبور پیاده، بلاتکلیفی پروژه های 

بزرگ مانند منوریل و … دچار معضلات جدی است.
نظر  از  مطهری  میدان  می دهد  نشان  مطالعات 
آلودگی صدا با ۸۵ دسی بل وضعیتی بدتر از دیگر 
نقاط شهر دارد. همینطور وضعیت این میدان از نظر 

آلودگی هوا و مسئله پسماند چندان مطلوب نیست.
از طرفی فرسودگی بافت و نبود خدمات مناسب 
سبب خروج سکنه بومی از محلات اطراف این میدان 
و جا به جایی جمعیت شده است. نرخ رشد جمعیت 
طی یک دوره ده ساله در این محدوده نزدیک به منفی 

۵ گزارش شده است.
در محدوده میدان مطهری 4 درصد از بافت متروکه 
و مخروبه است. همچنین ایستگاه تقلیل فشار گاز و 
پست برق بخشی از محدوده را اشغال کرده. در این 
نقطه از شهر حتی کارگاه صنعتی و انبارهایی داریم که 
موجب فرسودگی و زوال بافت شده اند. هفت درصد 
تشکیل  گاراژها  و  انبارها  همین  را  مساحت  این  از 
می دهند. در طول 1۰ سال گذشته تنها 1۰ درصد 
از بناهای این محدوده بازسازی شده اند. همچنین 
محدوده  بناهای  درصد   ۵۷ می دهد  نشان  آمارها 
بین  و 2۵ درصد قدمتی  میدان مطهری 3۰ ساله 
3۰ تا ۵۰ سال دارند. عدم سرمایه گذاری ساکنان، 
مانند  عمومی  نهادهای  حتی  و  سرمایه گذاران 
شهرداری و آستانه مقدسه در طول این سالها در این 
محدوده شهری موجب از دست رفتن رونق محلات و 
فرسودگی بافت آن شده به گونه ای که سرزندگی در 

کوچه پس کوچه های آن دیده نمی شود.
میدان مطهری از نظر ضوابط میراثی در چارچوب 
تعیین حریم آثار تاریخی استان قم در حریم درجه دو 
نسبت به حرم مطهر واقع شده است. طبق ضوابط 
و مقررات در محدوده حریم درجه دو حداکثر ارتفاع 
مجاز ساخت و ساز با رعایت سطح اشغال، سه طبقه 
در 1۰ و نیم متر است. طرح معماری و نوع مصالح 
ساختمانی در ساخت و سازها هم باید متناسب با 

بافت تاریخی منطقه باشد.
طرح جامع میدان مطهری توسط مشاور باوند با 
اهدافی مانند ارتقای جایگاه میدان مطهری، تبدیل 
آن به یک فضای مدنی و خاطره انگیز، تجدید ساختار 
کالبدی و کارکردی، طراحی انسان محور و غلبه بر 
حضور ایمن شهروندن، ارتباط موثر میدان با ایستگاه 
تقویت نقش م بدل و … در قالب سه  و  های مترو 
محدوده برنامه ریزی شده که در حال حاضر محدوده 
اختیار  در  هکتار   2۵ مساحت  به  طرح  مداخله 

دستگاه های تصمیم گیر قرار گرفته است.
و  نوسازی  سازمان  مدیرعامل  خاکی،  علیرضا 
بهسازی اطراف حرم مطهر از تصویب کلیات طرح در 
سال گذشته سخن می گوید. بنا بر گفته وی مطابق 
این طرح قرار است با احداث یک خیابان فرعی و 
زیرگذر کردن امام موسی صدر به صورت یک میدان 
و  سیاسی  مناسبت های  برگزاری  باقابلیت  و  پیاده 
اجتماعی و تجمعات روزمره برای زائران و مجاوران 

پیش بینی شود.
به گفته وی در این میدان هم حمل نقل عمومی و 
هم سواری شخصی داریم و از طرفی حجم تردد عابر 
به طوری که  بالاست  این میدان بسیار  پیاده هم در 
یا در بعضی  پیاده  حجم ساعتی 1۸۰۰ عبور عابر 

مناطق 13۰۰ عبور عرضی را شاهد هستیم.
به همین دلیل برای علاوه بر ساماندهی وضعیت 
کلی ازجمله خیابان مولوی و ساماندهی میدان میوه 
و تره بار اصلاح وضعیت ترافیکی میدان مطهری از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. به اعتقاد خاکی این 
سبقه تاریخی و ترافیکی و این حجم تردد مدیریت 
شهری را به این نتیجه رساند که باید در این منطقه 
شاهد غلبه تردد پیاده باشیم و کمیسیون ماده ۵ با 
زیرگذر شدن امام موسی صدر موافقت کرد که بتواند 

بستر این آرام سازی صورت بگیرد.
طرحی که به دلیل گستردگی حوزه اجرا به صورت 
گفته  به  است  طراحی شده  بلندمدت  پروژه  یک 
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی اطراف حرم 
طرح های  شدن  آماده  از  بعد  پروژه  اجرای  مطهر، 
تکمیلی پروژه میدان مطهری مرحله به مرحله طی 

یک پروژه ۵ ساله پیش می رود.
حوزه  در  شده  گرفته  تصمیمات  می رسد  نظر  به 
به ساعت ها گفت و گو داشته  نیاز  میدان مطهری 
باشد. از جمله امکان فنی ایجاد زیرگذر امام موسی 
صدر، نسبت طرح های سرمایه گذاری قبلی با شرایط 
فعلی این میدان، تبعات ترافیکی پیاده محور شدن 
میدان مطهری برای معابر اطراف، تناقض جمعیت 
با  میدان  اطراف  سرمایه گذاری  طراح های  پذیری 
حذف ترافیک، شرایط تحقق پذیری معابر پشتیبان، 
تزاحم تجمیع تاسیسات شهری با پروژه های دیده 
شده، تکرار تجربه نه چندان موفق میدان بزرگ امام 
یک  هر  برای  که   … و  میدان  این  در  خمینی)ره( 

می توان ساعت ها بحث و گفت و گو کرد.
طرحی که تنها مطالعات حیطه مداخله آن از سال 
۹۷ تا کنون طول کشیده به سادگی در ۵ سال کامل 
موثر  اقدامات  گام  به  گام  اجرای  اما  نباشد  شدنی 
می تواند میدان مطهری را از وضعیت پیش رو آزاد و به 

جایگاه واقعی خودش نزدیک کند.

رویای پایان آشفتگی در قلب شهر قم ؛

میدان مطهری در انتظار روزهایی بهتر 
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عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی تشریح کرد:

وضعیت بازار کالاهای مصرفی در آستانه 
ماه مبارک رمضان

عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه کمبودی در عرضه کالاهای 
اساسی برای ماه مبارک رمضان نداریم، گفت: قیمت حبوبات و خرما در آستانه این ماه 

1۰ درصد افزایش پیدا کرده است. 
این روزها تامین کالای اساسی از مهمترین اخباری است که شهروندان آن را دنبال 
می کنند، اقلامی مانند برنج، مرغ، گوشت قرمز و روغن که مصرف روزانه مردم را 
تشکیل می دهد و عموما نیز اخبار نادرستی مبنی بر کمبود آن در بازار در دسترس 
قرار می گیرد. مشاهدات میدانی خبرنگار ایرنا نشان می دهد در بازار کالاهای اساسی 
مشکلی در زمینه عرضه وجود ندارد و فقط در بخش روغن به دلیل افزایش تقاضا، 
کمبودهایی دیده می شود که با توجه به اعلام مسوولان به زودی رفع خواهد شد و 
البته برخی کالاها نیز با قیمت بیشتر به فروش می رسند که انتقاداتی را به دنبال داشته 
است. با توجه به اینکه در روزهای پایانی هفته جاری، ماه مبارک رمضان آغاز می شود، 
در کنار اقلام اساسی، تامین خرما و شکر در این ماه نیز مورد توجه قرار گرفته است، بر 
این اساس نشانی از کمبود این اقلام در بازار دیده نمی شود و جریان تامین و عرضه به 
صورت عادی ادامه دارد. عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی روز دوشنبه در گفت 
و گو با خبرنگار ایرنا آخرین وضعیت تامین کالاهای مصرفی و قیمت آنها را تشریح کرد.

وضعیت عرضه برنج و حبوبات
»قاسمعلی حسنی«  با بیان اینکه خرما در آستانه ماه مبارک رمضان نسبت به سال 
گذشته 1۰ درصد افزایش قیمت داشته است، خاطرنشان کرد: قیمت خرما رطب از 
23 هزار تومان به 2۸ هزار تومان، زاهدی از 22 هزار تومان به 2۷ هزار تومان و خاصویی 
از 22 هزار و ۵۰۰ تومان به 3۰ هزار تومان رسیده است. وی افزود: در این میان قیمت 
دو نوع خرما کبکاب و پیارم تغییر نیافته است و به ترتیب 1۵ هزار تومان و 1۰۰ هزار 
تومان در بازار به فروش می رسد. حسنی با بیان اینکه خرما پیارم به اروپا صادر می 
شود، اظهار داشت: خرما زاهدی به دلیل صادرات به افغانستان، پاکستان و هند 
فروش بیشتری داشته و علت رشد قیمت نیز افزایش کرایه حمل و نقل این محصول 
بوده است. وی همچنین با اشاره به افزایش 1۰ درصدی قیمت حبوبات نسبت به سال 
گذشته، گفت: لپه ایرانی به ازای هر کیلوگرم 41 هزار تومان و خارجی آن 2۵ هزار 
تومان به فروش می رسد، همچنین قیمت نخود 2۷ هزار و ۵۰۰ تومان، عدس 2۷ هزار 

تومان، لوبیا 2۸ هزار تومان و ماش 2۵ هزار تومان تعیین شده است.
حسنی با بیان اینکه قیمت در بازار برنج نسبت به سال گذشته در ازای هر کیلوگرم 
یک هزار تومان افزایش را تجربه کرده است، تصریح کرد: قیمت برنج عنبربو به ازای هر 
کیلوگرم 24 هزار تومان، شیرودی 2۵ هزار و ۵۰۰ تومان، صدر 2۷ هزار و ۵۰۰ تومان، 
طارم فریدون کنار 32 هزار و ۵۰۰ تومان، هاشمی 33 هزار و ۵۰۰ تومان، آستانه اشرفیه 

34 هزار تومان و دودی 3۵ هزار تومان تعیین شده است.
ثبات بازار چای و شکر

عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه در قیمت شکر تغییری ایجاد 
نشده است، گفت: این کالا در سه نرخ به فروش می رود، قیمت ۶ هزار و ۶۵۰ تومان 
برای سهمیه واحدهای صنعتی، هشت هزار و ۷۰۰ تومان برای مصرف کننده و 11 
هزار و ۵۰۰ عمده و آزاد تعیین شده است. حسنی درخصوص قیمت چای نیز گفت: 
این محصول از 14۰ تا 1۶۰ هزار تومان در بازار به فروش می رسد که یکی از دلایل با 

ثبات نبودن قیمت این کالا شایعه هایی مبنی بر مجوز وارد با ارز نیمایی است.
به گفته وی، چای پیش از این با ارز 42۰۰ تومان وارد کشور می شد که در صورت 

تغییر ارز آن بیش از 1۰ هزار تومان به هزینه واردات اضافه خواهد شد.
افزایش عرضه روغن در فروشگاه های زنجیره ای

عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه هر ماه در 2 نوبت تنها 2 کارتن 
روغن به خرده فروشی ها عرضه می شود، گفت: این عرضه اندک در بنکداری ها 

موجب شده تا شاهد گرانفروشی حدود ۵۰ درصدی در بازار این محصول باشیم.
وی با اشاره به اینکه در بعضی موارد اجبار به فروش کالای دیگر در کنار روغن دیده 
می شود، تاکید کرد: هرگونه عرضه روغن با کالای دیگر و گرانفروشی این محصول 

تخلف محسوب می شود.
به گفته حسنی، کاهش عرضه روغن در بنکداری ها نیز به دلیل افزایش عرضه این 

کالا در فروشگاه های زنجیره ای است.
در تامین و عرضه کالا هیچ کمبودی وجود ندارد

عضو هیات رییسه بنکداران مواد غذایی با بیان سال گذشته خرید کالاها در آستانه 
ماه مبارک رمضان مانند گذشته نبود، گفت: عموما پیش از این ماه مردم به خرید انبوه 

روی می آوردند اما در دو سال اخیر شاهد چنین اتفاقی در کشور نبودیم.
وی افزود: با وجود اینکه در عرضه هیچ محدودیتی وجود ندارد و تمام کالاها به میزان 

نیاز جامعه وجود دارد اما رکود در خرید کالاها در بازار دیده می شود.
 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  تاکید کرد:

حمایت از شرکت های داخلی 
در رفع نیازهای مردم 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر حمایت از شرکت های داخلی در 
رفع نیازهای مردم گفت: جایگاه شرکت های موفق بومی در پسابرجام نه تنها تضیف 
نمی شود بلکه فعالیت  تولیدی در آنها تقویت خواهد شد و فرصت اینکه شرکت های 

خارجی بتوانند صفر تا صد محصولات خود را به ایران عرضه کنند از بین رفته است. 
علی آقامحمدی روز دوشنبه در حاشیه بازدید از شهرک صنعتی محمودآباد در قم، با 
اشاره به خروج شرکت های بزرگ صنعتی در شرایط تحریم از ایران، بیان کرد: امکان 
عقب راندن شرکت های بومی که در دوران تحریم به شکوفایی رسیدند در پساتحریم 
وجود ندارد و شرکت های خارجی می توانند نوآوری های جدید خود را به این واحدها 
معرفی کنند. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به ضرورت ممنوعیت ورود 
کالاهای قاچاق یادآور شد: با اتصال زنجیره به یکدیگر مبارزه با واردات کالاهای مشابه 
داخلی در عرصه لوازم خانگی به خود چنین شرکت هایی واگذا خواهد شد. وی تصریح 
کرد: در قالب طرح اتصال زنجیره تولیدات صنعتی به یکدیگر با سخت گیری های پیش 
بینی شده در رعایت استانداردهای لازم، همه واحدهای صنعتی تولیدکننده محصول 
مشترک باید استانداردهای لازم را با همکاری همدیگر انجام داده و تیراژ تولیدات خود 
را به میزان تقاضای مردم افزایش دهند. وی بیان کرد: بعد از شرایط تحریم شاهد تحول 
در تولیدات داخلی بودیم و برخی از این محصولات توانسته اند جای خالی صنایع 
خارجی را پر کنند و یکی از این واحدهای موفق مجموعه صنعتی پاکشوما در قم است. 
آقامحمدی تصریح کرد: ویژگی مهم واحد صنعتی پاکشوما رعایت استانداردهای مورد 
نیاز تولید، راه اندازی آزمایشگاه های ارزیابی و سخت گیری در فرآیند تولید برای جلب 
نظر مشتریان در بازار مصرف است. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: 
مجموعه صنعتی پاکشوما می تواند به یکی از قدرت های مهم زنجیره لوزام خانگی 
تبدیل شود و تلاش می کنیم با اتصال زنجیره تولیدات مختلف این مجموعه صنعتی 

قیمت تمام شده در کالاهای مصرفی مردم کاهش پیدا کند.

عضو هیئت مدیره بانک مسکن :

وام ساخت مسکن 3۰۰ میلیونی شد 
عضو هیئت مدیره بانک مسکن از افزایش وام نوسازی بافت فرسوده برای سازندگان 

حرفه ای به 3۰۰ میلیون تومان در تهران خبر داد. 
محمدحسن علمداری با اشاره به پرداخت وام مسکن بافت فرسوده به 2۰ هزار واحد،  
اظهار کرد: مبلغ قرارداد امضا شده با مالکان بافت های فرسوده تاکنون 13۷۰ میلیارد 

تومان است.
با  بافت های فرسوده  احیای  بانک مسکن، وی گفت: سال گذشته   اعلام  طبق 
استفاده از روش های نوین ساخت و ساز 2۵۰ میلیون تومان تسهیلات پرداخت می شد 

که امسال این وام به 3۰۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
علمداری افزود: بانک مسکن در تهران و کلانشهرها ۵۰ میلیون و در سایر شهرها 4۰ 

میلیون تومان وام بافت فرسوده با سود ۹ درصد پرداخت می کند.
عضو هیئت مدیره بانک مسکن در پایان گفت: مابقی تسهیلات موردنیاز برای بافت 

فرسوده با سود 1۸ درصد به متقاضیان پرداخت می شود.

چشم انداز  گزارش  آخرین  در  پول  بین المللی  صندوق 
اقتصادی منطقه خاورمیانه و آسیای مرکزی، پیش بینی 
مثبتی از رشد اقتصادی ایران ارائه داده، اما این رشد مثبت 
در سایه روند کُندِ واکسیناسیون و تحریم های آمریکا قرار 
دارد. در سال گذشته میلادی ایران یکی از پنج کشور در 

منطقه بود که رشد اقتصادی مثبت را تجربه کرد. 
رشد  از  پیش بینی  جدیدترین  ایرناپلاس،  گزارش  به 
صندوق  توسط  میلادی  جاری  سال  در  ایران  اقتصادی 
اقتصادی  چشم انداز  گزارش  قالب  در  و  پول  بین المللی 

منطقه خاورمیانه و آسیای مرکزی منتشر شده است.
بر این اساس پیش بینی می شود نرخ رشد تولید ناخالص 
حقیقی در پایان سال جاری میلادی برای ایران برابر با 2.۵ 
درصد و در سال میلادی آینده، برابر با 2.1 درصد باشد. بر 
اساس این گزارش، نرخ رشد حقیقی در منطقه خاورمیانه و 
آسیای مرکزی در سال 2۰2۰ برابر با منفی 2.۹ درصد بوده 
و ایران یکی از پنج کشور از 32 کشور منطقه است که در این 

سال، نرخ رشد اقتصادی مثبت را به ثبت رسانده است.
درصدی،  رشد 4.۵  نرخ  با  تاجیکستان  اساس،  این  بر 
مصر با نرخ رشد 3.۶ درصدی، ازبکستان با نرخ رشد 1.۶ 
درصدی، ایران با نرخ رشد 1.۵ درصد ی و ترکمنستان با نرخ 
رشد ۰.۸ درصدی تنها کشورهای منطقه خاورمیانه و آسیای 
مرکزی هستند که سال گذشته میلادی را با نرخ رشد مثبت 

اقتصادی پشت سر گذاشتند.
در این گزارش آمده،یک سال با همه گیری ویروس کرونا، 
رقابت بین واکسن و ویروس وارد مرحله جدیدی در منطقه 
مسیر  می رود  انتظار  و  شده  مرکزی  آسیای  و  خاورمیانه 
بهبود در سال 2۰21 طولانی و ناهموار باشد و  چشم اندار 
معناداری  به طور  منطقه،  کشورهای  بین  در  اقتصادی 

متفاوت خواهد بود.
براساس گزارش چشم اندازی صندوق بین المللی پول، در 
سال میلادی جاری در حالی سیاست های حفظ زندگی، 
معیشت و تقویت بهبود اقتصادی ادامه پیدا خواهد کرد که 

نیاز به توازن بین پایداری بدهی  و تاب آوری اقتصادی وجود 
دارد.

چشم انداز  نباید  سیاست گذاران  شرایطی،  چنین  در 
را  بهتر  آینده ای  ساخت  برای  تحول آفرین  چالش های 
نادیده گیرند و لازم است فرآنید دست یابی به اقتتصادهایی 
فراگیرتر، تاب آورتر، پایدارتر و سبزتر را تسریع کنند. در چنین 
مکمل  بین المللی،  و  منطقه ای  همکاری های  شرایطی 

کلیدی برای تقویت سیاست های داخلی خواهد بود.
واکسیناسیون آهسته، سرعت گیر رشد اقتصادی

با این حال در این گزارش آمده، توافق های محدود برای 
پیش خرید واکسن یا نبود منابع مالی برای واکسیناسیون 
در کشورهایی از جمله ایران، چالشی را برای واکسیناسیون 
گسترده در این کشورها شکل خواهد داد. ایران و 12 کشور 
الجزایر، جیبوتی، مصر،  افغانستان،  دیگر منطقه شامل 
عراق، اردن، لبنان، لیبی، پاکستان، تونس، ازبکستان و 
کرانه باختری رود اردن، واکسیناسیون را با پوشش محدودی 

آغاز کرده اند و انتظار نمی رود نسبت جمعیتی معناداری در  
این کشورها تا اواسط سال 2۰2۰ واکسینه شوند.

چشم انداز کشورهای صادرکننده نفت در سایه 
تحریم های ایران

انتظار می رود فعالیت اقتصادی در کشورهای صادرکننده 
این  شود.  گرفته  سر  از  جاری  میلادی  سال  در  نفت 
پیش بینی بر اساس شروع تغییرات امیدوارکننده ای است که 
در سه ماه پایانی سال 2۰2۰ مشاهده شد و انتظار می رود با 
افزایش فعالیت های اقتصادی تا نیمه سال جاری میلادی 

تقویت شود.
افزایش قیمت نفت و عرضه زودهنگام واکسن می تواند 
این چشم انداز را برای بسیاری از اقتصادهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس، تقویت کند. افزایش اخیر قیمت نفت 
حتی می تواند تولید ناخالص داخلی در کشوهای غیر نفتی 
را نیز بهبود دهد و پیش بینی می شود رشد اقتصادی آنها به 

3.3 درصد در سال میلادی جاری افزایش یابد.

کوتاه مدت  در  نفت  بخش  فعالیت های  حال،  این  با 
همچنان محدود خواهند ماند که دلیل آن محدودیت های 
تولید در اوپک پلاس و استمرار تحریم های آمریکا علیه ایران 

است.
رشد اقتصادی ۱۴۰۰ چگونه خواهد بود؟ 

اقتصاددانان ایرانی نیز تحریم های اقتصادی را به عنوان 
یکی از عوامل تأثیرگذار بر رشد پایین اقتصاد کشور شناسایی 
می کنند. بررسی روند نرخ رشد اقتصادی نیز نشان دهنده 
بهبود نرخ رشد در سال هایی است که از شدت تحریم ها 
کاسته شده  بود. علی دینی ترکمانی اقتصاددادان و عضو 
بازرگانی،  پژوهش های  و  مطالعات  مؤسسه  عملی  هیأت 
پیش از این درباره پیش بینی نرخ رشد اقتصادی در سال 
نرخ  میانگین  امسال هم  بود: ممکن است  14۰۰ گفته 
رشد اقتصادی 1.۵ یا 2 درصد شود. به هر حال وقتی سال 
های پیش ظرفیت ها، بسیار افت کرده، از یک جایی به بعد 
اقتصاد می تواند خود را احیا کند، اما تا بخواهد به وضعیت 
اولیه خود برسد زمان بر خواهد بود. درست است که در این 
مسیر قرار گرفتن نشانه مثبتی است، اما برای اینکه آسیبی 

که وارد شده جبران شود، به زمان طولانی نیاز است.  
آلبرت بغزیان اقتصاددان و عضو هیأت علمی دانشگاه 
اقتصادی سال  نیز در پیش بینی خود درباره رشد  تهران 
جاری گفته بود: درباره وضعیت تولید در سال آینده تصور 
می کنم احتمالًا زمینه و مقدمه رشد تولید فراهم است زیرا 
تولید در ایران، طی یک سال گذشته وضعیت تورم را تجربه 
کرد و امروز ظرفیت آن را دارد که در سال آینده یک رشد 
نسبی در مقایسه با سال 13۹۹ داشته باشد. با این حال 
اگر آمریکا به برجام برگردد و ایران FATF را بپذیرد، شرایط 
اقتصادی کشور تغییر خواهد کرد و زمینه و مقدمات حضور 
سرمایه گذاران خارجی در کشور را فراهم کند. البته همه 
این تغییرات و بهبودها در شرایطی محقق می شود که ایران 
از ظرفیت ها و فرصت های به دست آمده بهترین استفاده را 

ببرد.

رشد اقتصادی ۱۴۰۰ چگونه خواهد بود؟ 

پیش بینی مثبت صندوق بین المللی پول برای اقتصاد ایران

آگهی مزایده 
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 23۶۹/211 اصلی )دویست 
به  مربوط  قم  دو  بخش  نه(  و  شصت  و  سیصد  و  هزار  دو  از  فرعی  یازده  و 
و   13۹۶۰4۰3۰۰1۵۰۰۰۰۰1 کلاسه  های  شماره  اجرائی  های  پرونده 

13۹۶۰4۰3۰۰1۵۰۰۰۰۰2
بموجب پرونده های اجرائی کلاسه های بایگانی: ۹۶۰1۸41 و ۹۶۰1۸42 
اجرای قم و کلاسه های ۹۶۰۰۰3 و ۹۶۰۰۰۰4 اجرای ثبت دستجرد له: بانک 
کشاورزی بر علیه: مریم علی زادگان )وام گیرنده( و آقای علی علی زادگان 
)راهن( مستند اسناد رهنی شماره های ۵۷۶1 و ۶2۰۹ تنظیمی دفترخانه 
اسناد رسمی شماره 4۸ دستجرد ششدانگ پلاک ثبتی شماره 23۶۹/211 
اصلی )دویست و یازده فرعی از دو هزار و سیصد و شصت و نه اصلی( بخش دو 
قم بنشانی قم-خ امامزاده ابراهیم – بعد از میدان معصومیه – کوچه 3۷ فرعی دوم 
سمت چپ پلاک 3۶ متعلق به آقای علی علی زادگان از طریق مزایده بفروش 

می رسد:
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ثبتی به شماره 211 فرعی از 23۶۹ اصلی 
مفروز و مجزا شده از فرعی از اصلی مذکور قطعه واقع در بخش 2. ناحیه .. حوزه 

ثبت ملک اداره دو قم استان قم به مساحت 114 مترمربع:
شمالا: بطول ۶متر دیواریست با درب ورودی بخیابان ۸ متری

شرقا: بطول 1۹ متر دیواریست بزمین شماره 23۶۹/۸۹ اصلی
جنوبا: بطول ۶ متر دیواریست بزمین شماره 23۶۹/۹۷ اصلی

غربا: بطول 1۹ متر دیواریست بدیوار خانه شماره 23۶۹/۸۸ اصلی
مشخصات مالکیت:

مالکیت علی/ علیزادگان فرزند غیاثعلی شماره شناسنامه ۵ تاریخ تولد شماره 
ملی ۰۵۸۹۸11۵۹2 با جز سهم ۶ از کل سهم ۶ بعنوان مالک شش دانگ عرصه 
و اعیان عرصه و اعیان، موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 2۹4۶۶۵ 
سری 1 سال که در صفحه 313 دفتر املاک جلد 232 ذیل شماره 3۹۹۷۹ ثبت 

گردیده است.
محدودیت دفتر املاک: رهنی شماره ۵۷۶1 مورخ 13۹1/۰۵/۰1 که بنفع 
بانک کشاورزی شعبه دستجرد به مبلغ ۷2۰۰۰۰۰۰۰ ثبت شده. رهنی شماره 
۶2۰۹ مورخ 13۹2/۰3/۰۹ که بنفع بانک کشاورزی شعبه دستجرد به مبلغ 

11۸۰۰۰۰۰۰ به مدت 1۰ ثبت شده
 بازداشتی ندارد.

حقوق ارتفاقی ندارد
بیمه: ندارد

مشخصات ملک:
عرصه 114  مساحت  به  ساز  جنوبی  ساختمانی  شده  بازدید  مسکونی  ملک 
مترمربع می باشد که اعیانی ساختمان در سه طبقه زیرزمین 114 همکف ۹3 و 
طبقه اول ۹3 و اتاقک کنار خرپشته 4۸ مجموعا به مساحت اعیان 34۸ مترمربع 
احداث شده است. اعیانی در طبقات زیرزمین همکف – طبقه اول شامل ورودی – 
سالن پذیرایی- اتاق تک و اتاق زیرحیاط )زیرزمین( آشپزخانه با کابینت ام دی اف 
حمام و سرویس بهداشتی و اتاق تک در کنار خر پشته می باشد پوشش کف طبقات 
عموما فرش موزائیک گرانیتی و دیوارها سفیدکاری با رنگ )زیرزمین و همکف( و 
کاغذ دیواری )طبقه اول و اتاق کنار خر پشته( و سقف سفیدکاری طرحدار گچبری 
شده و در سرویس بهداشتی و آشپزخانه کف سرامیک و دیوار تمام کاشی و سقف 
سفیدکاری با رنگ و فرش کف حیاط و بهار خواب طبقه اول و پشت بام سنگ و 
بام اتاق کنار خر پشته اسفالت می باشد نوع اسکلت ساختمان با مصالح بنایی به 
همراه دیوار باربر اجری و پوشش سقف طبقات تیرآهن با اجر فشاری است سیستم 
سرمایشی ساختمان کولر آبی همچنین دو دستگاه اسپیلت دیواری و گرمایش 
بخاری گازی با گاز شهری می باشد نمای ساختمان از سمت حیاط اندودپودر 
سیمان سفید و از سمت کوچه بدون نماسازی است و انشعابات ساختمان شامل 
)آب و برق و گاز( می باشد و ساختمان دارای گواهی پایانکار به شماره 2۵۰/3424 
مورخ 13۸۵/2/3۰ صادره از شهرداری 2 قم با اعیان زیرزمین 24 همکف 1۰۰ 

طبقه اول ۶۸ و طبقه دوم 1۶ مجموعا با اعیانی 2۰۸ مترمربع می باشد.
نظریه کارشناسی:

کارشناسان رسمی دادگستری پلاک ثبتی فوق با توجه به مراتب فوق الاشاره 
و بازدید از موقعیت محلی ملک نوع کاربری ابعاد اندازه و عرصه اعیانی احداثی 
با فرض  تاثیرگذار و  شارع دسترسی کمیت و کیفیت در اجرا و سایر عوامل 
نداشتن بدهی به شهرداری و دیگر ادارات و نهادهای دولتی و غیره به شرح ذیل 

ارزیابی نموده است:
جمعا  ریال............  مترمربع ۸۰/۰۰۰/۰۰۰  هر  مترمربع  1-عرصه 114 

۹/12۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
ریال  مترمربع 1۶/۰۰۰/۰۰۰  هر  مترمربع  زیرزمین 114  طبقه  2-اعیانی 

............... جمعا 1/۸24/۰۰۰/۰۰۰ ریال
3-اعیانی طبقه همکف ۹3 مترمربع هر مترمربع 1۸/۰۰۰/۰۰۰ ریال........... 

جمعا 1/۶۷4/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 1۷/۰۰۰/۰۰۰ مترمربع  هر  مترمربع   ۹3 تراس  با  اول  طبقه  4-اعیانی 

ریال......... جمعا 1/۵۸1/۰۰۰/۰۰۰ ریال
 1۵/۰۰۰/۰۰۰ مترمربع  هر  مترمربع   4۵ خرپشته  کنار  در  تک  ۵-اتاق 

ریال.......... جمعا ۶۷۵/۰۰۰/۰۰۰ ریال
جمعا  گاز.......................  و  برق  و  )آب  انشعابات  و  سازی  ۶-حیاط 

3۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال
پانزده  معادل:  ریال  مبلغ 1۵/1۷4/۰۰۰/۰۰۰  به  جمعا  الذکر  فوق  پلاک 

میلیارد و یکصد و هفتاد و چهار میلیون ریال ارزیابی شده است.
مزایده ششدانگ پلاک ثبتی مذکور از ساعت ۹ صبح الی 12 ظهر روز یکشنبه 
مورخه 14۰۰/2/12 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی 
)لواسانی( نبش کوچه ۷-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم- 

اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود.
 1۵/1۷4/۰۰۰/۰۰۰ پایه  مبلغ  از  مذکور  ثبتی  پلاک  ششدانگ  مزایده 
شروع  ریال  میلیون  چهار  و  هفتاد  و  یکصد  و  میلیارد  پانزده  معادل:  ریال 
درمزایده  شرکت  شد.  خواهد  فروخته  پیشنهادی  قیمت  بالاترین  به  و 
به  ثبت  سپرده  حساب  به  کارشناسی  مبلغ  از  درصد  ده  پرداخت  به  منوط 
واریز  شناسه  با   ۹۸۰1۰۰۰۰4۰۷۶۰132۰۷۸۹۵۶۹3IR شبا  شماره 
خریدار  حضور  و  باشد  می   ۹۶۵1۰۸۵۷۶1۰۰۰۰۰۰۰21۷1323۵12۰۰۶
یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است 
مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ برگزاری مزایده به حساب 
صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف 
مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل 
استرداد نمی باشد و به حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات 
فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. حق الحراج مازاد بر 
مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم 
از مالیات و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن 
معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود و در صورت وجود مبلغ 
مازاد بر طلب بستانکار، وفق ماده 12۵ آئین نامه اجرای مفاد اسناد رسمی قابل 
پرداخت به خریدار خواهد بود و همچنین بستانکار برنده مزایده باشد وفق ماده 
12۵ آئین نامه اجرا اقدام می گردد. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار 
و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز 
مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل 
در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات 
وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب 
دارائی و شهرداری و عنداللزوم مراجع ذیصلاح دیگر می باشد. )م الف13۸1۷(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱۴۰۰/۰۱/۲۴
قوه قضائیه-سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد 
رسمی قم

------------------------------------
آگهی ابلاغیه

برابر گزارش مرجع انتظامی از یکدستگه وانت ال نود مقادیری کالا شامل 
جاروبرقی و سرویس آشپزخانه به ظن قاچاق کشف که راننده خودرو حامل آقای 
غلام حسین رستمی فرزند محمد به شماره 3۵3۹2۸44۸۶ ملی برابر دادنامه 
غیابی شماره 13۹۹۰۰23۰۰۰۶۰۰۰۶۵1 مورخ 12/2۵ به اتهام مباشرت در 
حمل 34 دستگاه جاروبرقی و هشت ست سرویس چینی مستند به بند ماده 
1۸ و بند الف ماده 2۰ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز علاوه بر ضبط کالا به 
پرداخت مبلغ یک میلیارد و چهارصد بیست میلیون پانصد و نود و هفت هزار ریال 
جزای نقدی و ضبط خودرو به نفع دولت محکوم نموده است نظر به اینکه نامبرده 
در نشانی اعلامی شناسایی نشده است بدین وسیله مراتب ابلاغ از طریق نشر 
آگهی در یکی روزنامه های کثیر الانتشار اعلام می گردد نامبرده ظرف مهلت 
یکماه پس از تاریخ نشر آگهی می تواند جهت اعتراض به رای صادره به شعبه 
اول ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع در میدان مطهری-

طبقه فوقانی بانک رفاه مراجعه نمایند در غیر اینصورت این آگهی به عنوان ابلاغ 
محسوب و پس از انقضاء مهلت قانونی قابل طرح در شعبه تجدیدنظر و پس از 

انقضا آن قطعی خواهد شد.
مدیر دفتر – شعبه اول بدوی قاچاق کالا و ارز- تعزیرات حکومتی استان قم

------------------------------------
آگهی ابلاغیه

یکدستگاه خودرو سواری  در خصوص کشف  انتظامی  گزارش مرجع  برابر 
بنز به شماره گذر موقت ۹1-2۶3 گ 11 به لحاظ اتمام مهلت اعتبار پلاک به 
مورخ   13۹۹۰۰23۰۰۰۶۰۰۰۷۰4 شماره  غیابی  دادنامه  برابر  قاچاق  ظن 
13۹۹/12/2۸ آقای محمد اسلامی به اتهام مشارکت در قاچاق یک دستگاه 
۵۵۰s مستند به بند ب ماده 1۸ و ماده ۶۶ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز علاوه 
بر ضبط خودرو موصوف به پرداخت مبلغ یکصد و بیست و هشت میلیارد و 
دویست و هفتاد و پنج میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم گردیده 
است نظر به اینکه نامبرده مجهول المکان میباشد بدین وسیله مراتب ابلاغ از 
طریق نشر آگهی در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار اعلام می گردد. نامبرده 
ظرف مهلت یکماه پس از تاریخ نشر آگهی می تواند جهت اعتراض و واخواهی از 
رای صادره به شعبه اول ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع 
در میدان مطهری-طبقه فوقانی بانک رفاه مراجعه نمایند در غیر اینصورت این 
آگهی به عنوان ابلاغ محسوب و پس از انقضاء مهلت قانونی قابل طرح در شعبه 

تجدیدنظر و پس از انقضا آن قطعی خواهد شد.
مدیر دفتر – شعبه اول بدوی قاچاق کالا و ارز- تعزیرات حکومتی استان 
قم

------------------------------------

آگهی افراز
خواهان افراز: امیر بیطرفان بوکالت از حسن بیطرفان ورثه زرین تاج کرزه بر

نشانی: قم خیابان لقمان حکیم خیابان شهدای ناجا کوی ۷ ساختمان جام جم 
واحد ۷ منزل بیطرفان

خوانده افراز: 1-محمدهاشم کرزه بر 2-حاج علی آدابی 3-محمدولی کرزه بر 
یا وراث قانونی وی 4-خان محمد کرزه بر ۵-خانم صدیقه اجتناب

نشانی خوانده: همگی مجهول المکان از طریق انتشار آگهی ابلاغ می گردد
خواسته: افراز پلاک شماره 2۵۵۸/2-اصلی بخش 1 قم

نتیجه اقدامات:
سهم  افراز  بر  مبنی   ۹۹/۸/2۸-1/1۷1۶۷ شماره  درخواست  به  توجه  با 
خود از شرکا و با توجه به نظریه کارشناس ثبت ظهر ذیل نامه وارده 1/4۵۹-
نظر  اعلام  و  املاک  دفتر   ۹۹/۹/۶-1/1۷۵۹3 گزارش  و   14۰۰/1/14

شهرداری منطقه مربوطه به شرح زیر اعلام می گردد.
نظریه )تصمیم( اداری

-۹۹/3۰1/3/113۸۷۰ شماره  نامه  طی  قم   1 منطقه  شهرداری  چون 
۹۹/1۰/1 با افراز پلاک مذکور به لحاظ زیر حد نصاب بودن مخالفت نموده 
است بنابراین به رد درخواست افراز خواهان و خواهانها اعلام نظر می گردد طبق 
این رای برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال ۵۷ از تاریخ ابلاغ به مدت 1۰ روز 
از طرف هر یک از شرکاء در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض 

می باشد.
رونوشت: این تصمیم با توجه به مفهوم مخالف ماده ۶ آئین نامه افراز به متقاضی 

ابلاغ گردد. )م الف 13۸2۰(
داوود فهیمی-سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

------------------------------------
آگهی افراز

خواهان افراز: امیر بیطرفان بوکالت از حسن بیطرفان ورثه زرین تاج کرزه بر
نشانی: قم خیابان لقمان حکیم خیابان شهدای ناجا کوی ۷ ساختمان جام جم 

واحد ۷ منزل بیطرفان
بر   کرزه  3-محمدعلی  بر  کرزه  2-معصومه  بر  کرزه  1-اکبر  افراز:  خوانده 

4-محبوبه کرزه بر
نشانی خوانده: 1 الی 4 همگی مجهول المکان از طریق انتشار آگهی ابلاغ می 

گردد
خواسته: افراز پلاک شماره 2۵۵۸/1-اصلی بخش 1 قم

نتیجه اقدامات:
سهم  افراز  بر  مبنی   ۹۹/۸/2۸-1/1۷1۶۷ شماره  درخواست  به  توجه  با 
خود از شرکا و با توجه به نظریه کارشناس ثبت ظهر ذیل نامه وارده 1/4۵۹-
نظر  اعلام  و  املاک  دفتر   ۹۹/۹/۶-1/1۷۵۹3 گزارش  و   14۰۰/1/14

شهرداری منطقه مربوطه به شرح زیر اعلام می گردد.
نظریه )تصمیم( اداری

-۹۹/3۰1/3/113۸۷۰ شماره  نامه  طی  قم   1 منطقه  شهرداری  چون 
۹۹/1۰/1 با افراز پلاک مذکور به لحاظ زیر حد نصاب بودن مخالفت نموده 
است بنابراین به رد درخواست افراز خواهان و خواهانها اعلام نظر می گردد طبق 
این رای برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال ۵۷ از تاریخ ابلاغ به مدت 1۰ روز 
از طرف هر یک از شرکاء در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض 

می باشد.
رونوشت: این تصمیم با توجه به مفهوم مخالف ماده ۶ آئین نامه افراز به متقاضی 

ابلاغ گردد. )م الف 13۸22(
داوود فهیمی-سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

------------------------------------
آگهی افراز

خواهان افراز: خانم نجمه کرمانی بوکالت از آقایان مرتضی و مجتبی و محسن 
همگی مهدوی قزوینی فرزندان نعمت اله

نشانی: قم میدان توحید – توحید 12- پلاک 2 طبقه دوم
خواندگان افراز: 1-محمدباقر فولادکار قم-خیابان 1۹ دی کوچه 1۹ پلاک 14

2-محمد مهدوی قزوینی )مجهول المکان(
خواسته: افراز پلاک شماره ۹۶۸۸/1 اصلی بخش 1 قم

نتیجه اقدامات:
با توجه به درخواست شماره 1/23۰4۹ مورخه ۹۹/11/2۵ برافراز سهم خود 
از شرکا و با توجه به نظریه 1/4۶۵-14۰۰/1/14 کارشناس ثبت و گزارش 
1/242۹4-۹۹/12/11 دفتر املاک به شرح زیر نظریه اداری اعلام می گردد.

نظریه )تصمیم( اداری
-14۰۰/3۰۷/2/۸۰۷ شماره  نامه  طی  قم   ۷ منطقه  شهرداری  چون 
14۰۰/1/11 با افراز پلاک مذکور به لحاظ زیر حد نصاب بودن مخالفت نموده 
است بنابراین به رد درخواست افراز خواهان و خواهانها اعلام نظر می گردد طبق 
این رای برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال ۵۷ از تاریخ ابلاغ به مدت 1۰ روز 
از طرف هر یک از شرکاء در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض 

می باشد.
رونوشت: این تصمیم با توجه به مفهوم مخالف ماده ۶ آئین نامه افراز به متقاضی 

ابلاغ گردد. )م الف 13۸21(
داوود فهیمی-سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
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مجید روان ستان

تیم ملی ایران در سومین بازی خود با مربیگری دراگان اسکوچیچ مقابل سوریه 
قرار گرفت و به برتری دست یافت. این مربی کروات تا پیش از این توانسته بود با 
شکست دادن ازبکستان و بوسنی، رکورد صددرصد پیروزی با ایران را از خود برجا 

بگذارد. 
حالا این سه بازی، مجموعه مهمی از فرصت فنی اسکوچیچ برای شناخت 
ظرفیت های فنی تیمش در آستانه بازی های دور برگشت مرحله دوم مقدماتی جام 
جهانی 2۰22 و همچنین کانال صعود به دور نهایی جام ملت های 2۰23 آسیا به 

حساب می آید.
تغییرات تاکتیکی اسکوچیچ

همه تلاش دراگان اسکوچیچ آماده کردن تیمی از بهترین بازیکنان ایرانی برای 
حضور در انتخابی جام جهانی و شکست دادن عراق و بحرین است اما آنچه باعث 
نگرانی است تغییرات تاکتیکی او در این دیدارهای دوستانه بوده، برخلاف نتایج 
آن، شیوه بازی شاگردان اسکوچیچ چندان مطلوب نبوده و پیروزی مقابل سوریه ای 
که چندین بازیکن اصلی خود را هم به دلایل مختلف در تهران به همراه نداشت، در 
شرایطی رقم خورد که سبک بازی تیم ملی ما، از کیفیت بالایی برخوردار نیست و 

برای اهالی فوتبال راضی کننده نخواهد بود.
نگرانی کارشناسان و علاقه مندان به فوتبال

این در شرایطی است که ایران با نتایج ضعیف به دست آمده در دور رفت، برای 
رسیدن به جام جهانی 2۰22 از گروهی که حتی دوم شدن در آن هم نمی تواند 
حاشیه امنی برای حضور در ادامه مرحله انتخابی جام جهانی باشد، کنون با عراق 
صدرنشین این گروه، ۵ و با بحرین تیم دوم گروه، 3 امتیاز فاصله داریم و این اختلاف 
امتیاز، نگرانی کارشناسان و علاقه مندان به فوتبال را دوچندان کرده است. وقتی 

بیشتر نگران می شویم که اسکوچیچ سرمست از این پیروزی ها می گوید: »اصلًا 
صحبت شانس نیست و صددرصد باید صعود کنیم و این کار را می کنیم.«

تیم ملی همچنان بدون برنامه
تیم ملی در دیدار با سوریه با سیستم 2-4-4 لوزی به میدان رفت. نه سوریه را 
تیم قدرتمندی در این دیدار دیدیم و نه متأسفانه تیم ملی ما از آن طراوت و شادابی 

لازم برخوردار بود.
تیم ملی مدلِ اسکوچیچ همچنان بدون برنامه است. امیدواریم با فرصت اندکی 
که تا انجام بازی های برگشت داریم شرایط تیم ملی بهتر از این شود چون با این 
نوع بازی برای صعود به جام جهانی با مشکل مواجه خواهیم بود، ماموریتی که 
به هیچ وجه آسان نخواهد بود و میزبانی احتمالی بحرین این ماموریت را دشوارتر 

هم ساخته است.
ضیایی: ایرانی ها مرد روزهای سخت هستند

یکی از ابهام هایی که پیرامون ترکیب و آرایش تیم ملی وجود دارد، استفاده از 
سیستم دفاع سه یا چهار نفره است و باید ببینیم در این بازی های سرنوشت ساز 
در  و  بازی گذشته  در سه  که  ترکیب هایی  و  از سیستم ها  کدام یک  اسکوچیچ 

تمرینات مورد استفاده قرار داده، به کار خواهد برد.
محمدحسین ضیایی پیشکسوت فوتبال و سرمربی تیم ناشنوایان ایران، به 
ایرناپلاس گفت: »یک مربی باید بیشتر سیستم ها را کار کند تا بازیکن  نتواند برای 
آن بهانه بیاورد که اگر در یک بازی او بخواهد از دفاع چهار نفره به سه نفره تغییر 
سیستم دهد بازیکن در مصاحبه های خود بگوید ما که با سیستم دفاع چهار نفره 

تمرین کرده ایم نه سه نفره.
باید با سیستم های مختلف بازی کند که هم نظر طرفداران را داشته باشد هم نظر 
بازیکنان را و مهم ترین مساله، نتیجه است که این را نیز در سه دیدار تدارکاتی اخیر 
بدست آورده و اگر پیش از دیدارهای برگشت که در بحرین انجام می شود، تیم ملی 

بتواند یک بازی سنگین انجام دهد، از نظر روحی و روانی تاثیر مثبتی روی بازیکنان 
خواهد گذاشت.« 

هافبک اسبق تیم های وحدت، شاهین، تراکتورسازی و واشاش مجارستان افزود: 
»یک مربی اگر یک بازی سنگین پیش از دیدارهای رسمی برای تیم خود بگذارد، 
کل تیم از لحاظ روحیه  در درجه بالایی قرار می گیرند. به طور نمونه اگر با یک تیم 
اروپایی بازی کند بازیکنان می گویند ما با یک تیم اروپایی بازی کرده ایم، بحرین و 

عراق در حد ما نیستند! این به لحاظ روحی و روانی انگیزه بازیکنان را بالا می برد.
معتقدم اسکوچیچ در حال حاضر تنها کاری که باید انجام دهد، نباید روی 
تاکتیک های تیمی کار کند، بلکه باید بازیکنان را به لحاظ روحی و روانی آماده 
سازد؛ کاری که در جام جهانی 1۹۹۸ »والدیر ویرا« به عنوان سرمربی ایران مقابل 
استرالیا انجام داد و به بازیکنان گفت بروید داخل زمین هر کاری که دوست دارید 

انجام دهید.
البته آن زمان بسیاری از او انتقاد کردند و گفتند که هیچ چیز بلد نیست اما 
واقعیت اینکه در آن جو ورزشگاه، هیچ کاری از »ویرا« ساخته نبود؛ در حال حاضر 
هم از دست اسکوچیچ هیچ کاری ساخته نیست؛ همان گونه که از دست ویلموتس 

هم کاری ساخته نبود؛ چون زمینه و ریشه را کارلوس کی روش ریخته بود.
در واقع کی روش ریشه فوتبال ما را عوض کرده بود. هرکسی اگر سرمربی تیم ملی 
می شد باید طرز تفکر کی روش را ادامه می داد و تیم موفق می شد اما چون طرز 

تفکر تغییر کرد و از بازی دفاعی به حمله رفت همه چیز به هم ریخت.
سرمربی سابق تیم های تراکتورسازی، پیکان، صباباتری، مس کرمان، شهرداری 
تبریز، صبای قم و گسترش فولاد ادامه داد: »به عقیده من اگر اسکوچیچ بتواند 
همان طرز تفکر کی روش را پیاده کند و فقط از لحاظ روحی و روانی روی بازیکنان 
کار کند، موفق می شود. فراموش نکنید که ایرانی ها مرد روزهای سخت هستند. 
همه اهالی فوتبال دوست دارند که تیم ملی به جام جهانی 2۰22 قطر راه پیدا 

کند.
کاری به این نداشته باشیم که چه کسی هدایت تیم ملی را برعهده دارد، ما باید 
در حال حاضر در جهت روحیه تیم صحبت کنیم؛ اگر من در این شرایط چهار کلمه 
حرف منفی بزنم آن ها هم روحیه منفی می گیرند. در واقع قصدمان ضربه زدن به 
تیم ملی است. بیاییم در این شرایط فقط مثبت فکر کنیم و به کادر فنی و بازیکنان 
تیم روحیه بدهیم اما بعد از آنکه بازی ها برگزار شد حتی اگر تیم به جام جهانی راه 
پیدا کرد بیاییم نقد کنیم. در واقع آن زمان باید نقد کنیم و نظرات خود را بگوییم و 

فشار را بگذاریم تا انشاا... تیم درست شود.«
این کارشناس فوتبال در رابطه با انتخاب تیم های ضعیف برای بازی های تدارکاتی 
نیز گفت: »درد فوتبال ما این است؛ مربی هایی که انتخاب می کنیم پشت شان 
نیستیم، حمایت هایی که باید از آن ها انجام دهیم را نمی دهیم و به همین دلیل 
آن ها به سراغ تیم های ضعیف می روند تا برنده از میدان خارج شوند. همیشه این 

ترس با آن هاست که نکند به این تیم ببازند و اگر باختند چه اتفاقی رخ می دهد؟!
شما ببینید همین حالا که اسکوچیچ سه بازی دوستانه را برده چه هجمه ای روی 
او هست. به همین دلیل دنبال بازی های سبک و یا به قول شما تیم های ضعیف 
می روند تا درصد پیروزی های شان بالا باشد و از زیر فشار رسانه ها و کارشناسان 

فوتبال فرار کنند!
»کارلوس کی روش یک جامعه شناس خوب بود؛ هم دنبال تیم های ضعیف 
می گشت و هم ساختار تیمش را درست می کرد. درست یا غلط یک ساختاری به 
تیم ملی ما داد. البته فراموش نکنیم کی روش فقط آمد روی دفاع که نقطه قوت 
ما بود کار کرد. مگر ما در دیدار با استرالیا در پلی - آف جام جهانی 1۹۹۸ فرانسه 
هجومی بازی نکردیم؛ آنجا هم دفاعی بازی کردیم؛ همین طور در کپنهاگ مقابل 
دانمارک. ما اصلًا دفاعی خوب بازی می کردیم و نقطه ضعف فوتبال ما حمله بود که 

کی روش روی آن هیچ کاری نکرد اما به بازی دفاعی ما سازمان داد.«

نگرانی کارشناسان و علاقه مندان به فوتبال ؛

با تیم ملی فوتبال در این شرایط چگونه رفتار کنیم؟ نارنجی وفادار به ۲ سال نرسید؛

 پایان ماجرای ابراهیم با ۱۷ درصد برد

تیم فوتبال سایپا در حالی بعد از ۷۰۸ روز به همکاری خود با ابراهیم صادقی 
پایان داد که این سرمربی جوان تنها در 1۷ درصد بازی ها برای تیمش پیروزی 

را به ارمغان آورد. 
بعد از پیروزی درخشان سایپا در اصفهان مقابل تیم آماده ی علیرضا منصوریان، 
علی دایی کنفرانس مطبوعاتی جنجالی ای را برگزار کرد تا بازی با ذوب آهن، 
آخرین حضورش روی نیمکت نارنجی ها باشد. بعد از آن مسابقه ابراهیم صادقی 
که دستیارش بود به عنوان سرمربی جدید انتخاب شد و از 1۵ اردیبهشت 13۹۸، 
به عنوان سرمربی جدید سایپا روی نیمکت این تیم جلوس کرد و یک سال و 11 

ماه و هشت روز بعد این ماجراجویی به اتمام رسید.
ابراهیم صادقی تلاش بسیار زیادی را انجام داد تا در کارش موفق شود. تیم 
تحت هدایت او در لیگ نوزدهم بسیار جوان شد اما در لیگ بیستم با جذب چند 
مهره باتجربه توازن برقرار شد اما هیچکدام از این 2 فصل نتوانست سایپا را در 
جمع بالانشینان قرار دهد و این تیم به استثنای اوایل هر 2 فصل، در نیمه دوم و 
جزو تیم های پایین جدولی بود. ماجرای ابراهیم و نیمکت سایپا از باخت به پدیده 

آغاز شد و با باخت به مس رفسنجان به اتمام رسید.
نارنجی وفادار در لیگ هجدهم سه بار روی نیمکت نشست که ماحصل آن 2 
باخت و یک برد بود. در فصل 13۹۹-13۹۸، 3۰ بازی در لیگ و 2 مسابقه در 
جام حذفی برگزار شد که نتیجه اش ۶ برد، 14 تساوی و 12 باخت بود. در فصل 
جاری اما تیم با احتساب یک بازی در جام حذفی، 21 رقابت را پشت سر گذاشت 
که در نهایت به آمار 3 برد، ۹ تساوی و ۹ شکست رسید. در مجموع ابراهیم 
صادقی در ۵۶ مسابقه به 1۰ برد، 23 باخت و 23 تساوی قناعت کرد. 1۷ درصد 

پیروزی و 41 درصد شکست که کارنامه قابل دفاعی نبود.
باشگاه سایپا تا جایی که می شد به اسطوره خود زمان داد اما پیشرفتی در کار 
دیده نمی شد و سایپا همان روند فصل قبل را در پیش گرفته بود. خودروسازان در 
لیگ نوزدهم با 2۹ امتیاز چهاردهم شد و حالا با 1۸ امتیاز سیزدهم است. فاصله 
خودروسازان در لیگ نوزدهم با منطقه سقوط 2 امتیاز بود و حالا هم دقیقا فاصله 
همین است. حال باید دید نارنجی پوشان فصل را چگونه به اتمام می رسانند و 
ابراهیم صادقی در بازگشت به مربیگری چه نتیجه ای را به دست خواهد آورد. 
بدون شک همچنان این سرمربی جوان یکی از خوش اخلاق ترین شخصیت های 

فوتبال کشورمان به حساب می آید

هافبک سابق تیم استقلال:

استقلال فریب شکست های
 اخیر الاهلی را نخورد

 هافبک سابق تیم استقلال گفت: با این که الاهلی در ماه های اخیر نتایج 
خوبی در لیگ عربستان نگرفته، اما می تواند در لیگ قهرمانان برای استقلال 

خطرناک باشد. 
اصغر طالب نسب اظهار داشت: استقلال و الاهلی از تیم های قدیمی، ریشه دار 
و دارای افتخار در کشور خود و قاره آسیا هستند و لذا دیدار بین دو تیم را می توان 
یک دیدار جذاب و جالب دانست. با اینکه الدحیل و الشرطه هم تیم های بسیار 
خوبی هستند، اما تصور من این است که رقابت اصلی برای صدرنشینی در این 

گروه بین استقلال و الاهلی باشد.
هافبک پیشین آبی پوشان در ادامه بیان داشت: البته گویا الاهلی در دو سه ماه 
گذشته شرایط مطلوبی نداشته و نتایج بدی در لیگ عربستان گرفته و جایگاه این 
تیم هم در لیگ حرفه ای عربستان چندان مطلوب نیست، اما این دلیل نمی شود 
که بچه های ما این حریف را دست کم بگیرند. اینجا آسیا است و تیم ها با شرایط 
متفاوت و انگیزه های مضاعف در دیدارهای آن شرکت می کنند. الاهلی هرچقدر 
هم که در لیگ عربستان ضعیف ظاهر شده باشد، در این رقابت ها شرایط متفاوتی 

خواهد داشت، به خصوص که بازی ها هم در زمین این تیم انجام می شود.
وی افزود: کشورهای عربی و در راس آنها عربستان به خوبی راه استفاده و حتی 
سوء استفاده از شرایط میزبانی را بلد هستند و این ممکن است برای آبی پوشان 

به ویژه در دو دیداری که با الاهلی دارد ایجاد دردسر کند.
پیشکسوت فوتبال در ادامه بیان داشت: آبی پوشان به لحاظ داشتن بازیکن 
توانمند چیزی از تیم های گروه خود کم ندارند و حتی به اعتقاد من یک برتری 
محسوس هم دارند. ما بازیکنان توانمند، جوان یا باتجربه ای داریم که قابلیت 
بزرگی کردن در آسیا را دارند. از رشید مظاهری و سید حسین حسینی درون 
دروازه گرفته تا وریا غفوری، فرشید اسماعیلی، مسعود ریگی، شیخ دیاباته، 
میلیچ، قایدی، مطهری و دیگران. شاگردان مجیدی می توانند با ارائه یک فوتبال 

هوشمندانه به آنچه در سر به عنوان هدف می پرورانند، دست یابند.
طالب نسب در خصوص ساعت برگزاری بازی ها گفت: به نظر می رسد با توجه 
به برگزاری این بازی ها در ماه مبارک رمضان و محل برگزاری بازی ها که کشور 
عربستان باشد، چاره ای جز این نبود. به خصوص که با توجه به اختلاف ساعت 
ایران و عربستان، ساعت بازی ها در کشور میزبان خیلی هم نامتعارف نیست. اما 
یقیناً این هم از مواردی است که ممکن است بچه های ما را دچار مشکل کند به 
خصوص در بازی اول. ملی پوش سابق کشورمان در خاتمه نیز به پیروزی با ارزش 
فولاد برابر العین اشاره کرد و گفت: به جواد نکونام و تیمش تبریک می گویم. 
فولادی ها دست به کار بسیار بزرگی زدند. شکست دادن العین آن هم با این نتیجه 
یک شگفتی در فوتبال آسیا بود. خیلی خوشحالم که نماینده های ایران در آسیا به 
عدد 4 رسید. نکونام هم نشان داد در عین جوانی ظرفیت های بالایی برای بزرگی 

کردن در دنیای مربیگری دارد.
 

سردار آزمون: 
آقای گلی نه، سومین قهرمانی پیاپی را می خواهم

مهاجم گلزن ایرانی زنیت هدف اصلی خود در این فصل را کسب قهرمانی در 
لیگ روسیه دانست تا آقای گلی.  به گزارش ایسنا و به نقل از سایت زنیت، تیم 
فوتبال زنیت مدافع عنوان قهرمانی با دو گل سردار آزمون سوچی را 2 بر یک 

شکست داد تا به قهرمانی در این فصل لیگ برتر روسیه نزدیک تر شود.
سردار بعد از این دیدار به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شد و صحبت 

کوتاهی با خبرنگاران داشت.
سردار، پیروزی، زدن دو گل در این دیدار را تبریک می گویم. شما چندین 
ضربه خطرناک به سمت دروازه زده اید که دروازه بان گرفت. آیا مصمم به 

کسب ۳ امتیاز بودید؟
 در فوتبال هر اتفاقی می تواند بیفتد. بعضی اوقات به سمت دروازه خالی ضربه 
می زنید و توپ از دست می رود و گاهی هر ضربه شما به یک پاس گل و گل تبدیل 
می شود. این مسئله اصلی نیست - نکته اصلی این است که بازیکن همچنان 

به خودش، به بازی و شانس خود اعتقاد داشته باشد و به کار خود ادامه دهد.
-در پایان دو گل در یک دیدار با ضربه سر زدید. آیا این اولین بار است برای 

شما رخ می دهد؟
 یادم نیست، من قبلًا این همه گل زده ام! )می خندد(

- با ۱۵ گل زده در صدر جدول گلزنان لیگ هستید و شانس اول آقای 
گلی محسوب می شوید.

 قهرمانی تیم برای من از اهمیت بیشتری برخوردار است، تا سومین عنوان 
قهرمانی متوالی را کسب کنیم  و اصلًا مهم نیست که چه کسی بهترین گلزن 

شود. مهمترین چیز قهرمانی است.

مربی تیم فوتبال پرسپولیس می گوید: کشور هند تجربه 
میزبانی ندارد به همین خاطر برنامه ریزی خوبی برای لیگ 

قهرمان آسیا انجام نشده است. 
حمید مطهری در گفت و گویی درباره آخرین وضعیت تیم 
ازاینکه با سختی های  فوتبال پرسپولیس اظهار کرد: بعد 
شرایط  واقعا  هند  بگویم  باید  رسیدیم  گوآ  به  زیادی  بسیار 
آن  نیست.  مناسب  واقعا  ها  آن  شرایط  ندارد.  را  میزبانی 
چیزی که ما در قطر تجربه کرده بودیم را هندی ها ندارند. 
شرایط برای ما بسیار سخت است اما ما نشان داده ایم که مرد 
روزهای سخت هستیم و باید بتوانیم خودمان را با این شرایط 
هماهنگ کنیم و در نهایت طوری نتیجه گیری کنیم که باعث 

خوشحالی هواداران بشود.
ما  کرونای  تست  جواب  اینکه  خاطر  به  دیروز  افزود:  وی 
نیامده بود به ما اجازه ندادند به زمین تمرین برویم و تمرین 
کنیم و حتی اجازه ندادند از هتل خارج بشویم به همین خاطر 
فقط توانستیم در سالن بدنسازی کمی تمرین کنیم تا بعد از 
مشخص شدن جواب تست کرونا بتوانیم در زمین چمن هم 
تمرین کنیم. متأسفانه آن طور که من شنیدم شرایط زمین 
تمرین هم اصلا خوب نیست چون حتی نور ندارد و ما اگر 
بخواهیم در ساعات پایانی روز که هوا خنک تر است تمرین 

کنیم نمی توانیم در آنجا کاری انجام بدهیم.
مربی تیم فوتبال پرسپولیس در بخش دیگری از صحبت 
هایش همچنین گفت: اینکه مانند قطر ما در حباب قرنطینه 
قرار داشته باشیم و همه چیز خیلی خوب باشد، واقعا این طور 
نیست. در قطر همه چیز خوب بود اما اینجا خیلی از مسائل 
رعایت نمی شود. اینجا آن چیزی که ما می بینیم بی برنامگی 
است و این نشان می دهد که هند اصلا تجربه برگزاری چنین 
مسابقاتی را ندارد. شرایط خوبی نیست اما ما نشان داده ایم 
که مرد روزهای سخت هستیم. چاره ای جز اینکه خودمان را با 

شرایط هماهنگ کنیم نداریم.
وی در ادامه درباره اینکه پرسپولیس باید در فاصله سه روز 
مسابقات خود را انجام بدهد و آیا این کار را سخت خواهد کرد 
یا خیر، گفت: این موضوع به تیم فشار می آورد اما پرسپولیس 
همیشه در روزهای سخت فوق العاده کار می کند. ما تغییراتی 
در جلسه ریکاوری و تمرینات مان داریم تا تیم با آمادگی کامل 
مسابقات را انجام بدهد. بازیکنان ما نشان داده اند مبارزه گر 
و جنگجو هستند و ما مشکلی از این بابت نداریم. امیدواریم 
اتفاق خاصی رخ ندهد و ما بتوانیم روال همیشگی خودمان 

را ادامه بدهیم.
فشار روی مهاجمان پرسپولیس ازسوی کادرفنی نیست

مربی تیم فوتبال پرسپولیس در ادامه صحبت های خود 
درباره رقبای پرسپولیس در لیگ قهرمان آسیا هم گفت: تیم 
های عربی همیشه سعی می کنند از زمین خودشان بازی 
سازی کنند و فوتبال منطقی به نمایش بگذارند. تیم های 
عربی در خط حمله خود همیشه از بازیکنان خارجی خوبی 
هم بهره می برند و آن ها هستند که تفاوت ها را رقم می زنند. 
درباره گوآ هم باید بگویم این تیم ناشناخته است اما آن طور 

که من می دانم آن ها متکی به بازیکنان خارجی خودشان 
هستند.

اینکه فشار زیادی که روی مهاجمان  ادامه درباره  وی در 
پرسپولیس وجود دارد هم گفت: نباید بازیکنان را تحت فشار 
قرار بدهیم. این فشارها از سوی کادر فنی به بازیکنان ایجاد 
نمی شود و از رسانه ها و کارشناسان هم خواهش می کنم 
بازیکنان را تحت فشار قرار ندهند تا آن ها با آسودگی خیال کار 
کنند. تیمی که از نظر تاکتیکی موقعیت گل زیادی ایجاد می 
کند پس نباید نگرانش باشیم. در تیم ما سیدجلال حسینی 
و احمد نورالهی هم گلزنی می کنند که این نشان از روند 
تاکتیکی تیم ما است. ما نگران نیستیم چون اگر موقعیت گل 
ایجاد نمی کردیم باید نگران می شدیم. بهتر است نکات مثبت 
تیم را هم ببینیم و درباره آن ها هم صحبت کنیم. انتقاداتی که 
با صداقت باشد را ما می پذیریم اما برخی انتقادات تخریب 

کننده است و به تیم ضربه می زند.
وی در پایان در پاسخ به این سوال که پرسپولیس به عنوان 
به  این دوره  آسیا چقدر شانس دارد که در  نایب قهرمان 
قهرمانی برسد، گفت: ما یک تیم کامل هستیم و هدف مان 
این است که این جام را به هواداران هدیه بدهیم. کار خیلی 
سختی پیش رو داریم. با توجه به ساختار و امکاناتی که تیم 
های ایرانی دارند برایشان قهرمانی در این مسابقات بسیار 
سخت است. پارسال هم که ما به فینال رسیدیم کار خیلی 
بزرگی انجام دادیم. می توانستیم قهرمان بشویم و حقمان 
قهرمانی بود. الان هم هدف مان همین است که راهمان رو 
به جلو باشد و به فینال راه پیدا کنیم. هر چند که می دانیم 
از نظر امکانات از سایر رقبا عقب هستیم اما آن جنم و قدرت 
جنگندگی را هیچ کدام از تیم های دیگر ندارند. بنابراین 
سعی می کنیم بهترین بازی های خودمان را به نمایش 

بگذاریم.

مطهری: میزبانی هند خوب نیست

 می خواهیم جام را به هواداران هدیه دهیم

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: بر اساس دستورالعمل ستاد مقابله با کرونا، تمامی اماکن ورزشی استان قم تعطیل 
و هرگونه فعالیت در این اماکن تا اطلاع ثانوی ممنوع است. 

رسول منعم افزود: تمامی اماکن ورزشی اعم از رشته های پر برخورد و یا کم برخورد و همچنین فضاهای سرپوشیده ، روباز 
و استخرها بنا به مصوبه  ستاد استانی مبارزه با کرونای تا اطلاع ثانوی تعطیل شد.

وی با تاکید بر رعایت دستورالعمل های ابلاغی توسط تمام هیات ها و مراکزی ورزشی استان، ادامه داد: همانگونه که تاکنون 
جامعه ورزشی استان در همراهی با ستاد استانی مقابله با کرونا نهایت همکاری را داشته، انتظار می رود که این اقدام با شیوع 
موج جدید این بیماری ادامه داشته باشد. مدیرکل ورزش و جوانان قم تاکید کرد: به منظور اجرایی شدن این دستورالعمل، 
 نظارت ها بر فعالیت اماکن ورزشی استان در روزهای اخیر تشدید شده است. منعم ادامه داد: در صورت تغییر وضعیت کرونا 

در استان و ابلاغ آن توسط ستاد ملی مبارزه با کرونا ، نحوه بازگشایی امکان ورزشی متعاقبا اعلام می گردد.
وی با اشاره به اهمیت استفاده از ظرفیت فضای مجازی در راستای دستورالعمل ستاد استان کرونا برای به حداقل رساندن 
و ایجاد محدودیت در تعداد افراد شرکت کنند در جلسات، گفت: برای نخستین بار مجمع سالیانه هیات تنیس روی میز 
استان قم در راستای اجرای پروتکل های بهداشتی به صورت وبینار برگزار شد. مدیرکل ورزش و جوانان قم برگزاری 
مجمع سالیانه هیات تنیس روی میز استان به صورت وبینار را تجربه ای متفاوت دانست و افزود: این وبینار با حضور ریاست 

فدراسیون تنیس روی میز، مدیرکل ورزش و جوانان و سایر اعضا مجمع برگزار گردید.
قم از روز هجدهم فروردین ماه در نقشه رنگ بندی کرونایی کشور به حالت قرمز درآمده است و درصد استان هایی است 
که شیوع آن رشد صعودی دارد و دست اندرکاران نسبت به احتمال افزایش موارد ابتلا و فوتی در صورت عدم توجه کافی 

شهروندان به محدودیت ها، پروتکل ها و توصیه های بهداشتی ابراز نگرانی می کنند.

رئیس هیات کشتی استان قم با اشاره به درخشش فرنگی کاران جوان قم در مسابقات انتخابی تیم ملی گفت: 
نمایندگان قم در این رقابت ها موفق به کسب یک مدال طلا، 2 نقره، یک برنز و یک عنوان پنجمی شدند. 

هادی علیایی افزود: فرنگی کاران قم در مسابقات انتخابی تیم ملی جوانان کشور در سالن آزادی شهر سنندج خوش 
درخشیدند که این نشان از ظرفیت های بالای این رشته ورزشی در قم دارد.

وی ادامه داد: امیر عبدی در وزن ۷2 کیلوگرم موفق به کسب مدال طلا،  محمدمهدی جواهری در ۵۵ کیلوگرم 
صاحب گردن آویز برنز و محمدامین جبالی فر در وزن ۶3 کیلوگرم و محمدصادق عبدالهی در وزن ۹۷ کیلوگرم به مدال 

نقره این رقابت ها دست یافتند.
رئیس هیات کشتی قم اظهار داشت: همچنین در این رقابت ها محمد جانقلی دیگر فرنگی کار قمی در وزن ۶۰ 

کیلوگرم به عنوان پنجمی این رقابت ها دست یافت.
وی ادامه داد: رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان برای حضور در رقابت های قهرمانی آسیا و جهان 

روزهای 2۰ و 21 فروردین ماه امسال در سالن آزادی شهر سنندج استان کردستان برگزار شد.
علیایی همچنین با اشاره به اعزام یکی از کشتی گیران قم به رقابت های قهرمانی آسیا گفت: مهدی ابراهیمی کشتی 

گیر مستعد این استان برای حضور در این رقابت ها همراه تیم ملی کشتی فرنگی راهی قزاقستان شده است.
رئیس هیات کشتی قم با بیان اینکه رقابت های کشتی فرنگی بزرگسالان قهرمانی آسیا روزهای 24 و 2۵ فروردین 
ماه در شهر آلماتی قزاقستان برگزار می شود افزود: ابراهیمی در وزن ۸2 کیلوگرم در ترکیب تیم اعزامی ایران به این 

مسابقات بروی تشک می رود که آرزوی موفقیت برای این کشتی گیر مستعد استان را داریم.
مهدی ابراهیمی قهرمانی نوجوانان، جوانان و بزرگسالان آسیا و سومی جهانی در رده امیدها را در کارنامه خود دارد.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:

هرگونه فعالیت اماکن ورزشی ممنوع است
رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

درخشش فرنگی کاران قم در رقابت های انتخابی تیم ملی
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روسای دو قوه گزینه های اول و دوم اصولگرایان؟

اصولگرایان به سمت وحدت یا تشتت؟

سازوکارهای موازی اصولگرایان برای وحدت هر یک همچنان به طور مجزا 
مشغول کارند. با وجود مطرح شدن نام های مشابه به عنوان نامزدهای مورد 
حمایت از سوی شورای وحدت و شورای ائتلاف اصولگرایان، بسیاری همگرایی 

در روند حرکت انتخاباتی این دو جریان را درگیر چالش هایی جدی می دانند. 
انتخابات  دوره  سیزدهمین  رقابت های  تاب  و  تب  در  اصولگرایان   
ریاست جمهوری، فعالیت سیاسی ذیل دو تشکیلات موازی »شورای وحدت« 
و »شورای ائتلاف« را تجربه می کنند؛ دو نهادی که هر یک مدعی راهبری 
اصولگرایی در انتخابات پیش رو بوده و تلاش می کنند فرمان تحرکات انتخاباتی 

این جریان را به دست بگیرند.
با وجودِ تفاوت ها و اختلاف نظرها در این دو نهادی که هیچ یک تاکنون حاضر 
نشده زیر چتر دیگری قرار بگیرد، ولی مطرح شدن نام های مشترکی چون 
»سید ابراهیم رئیسی« و »محمدباقر قالیباف« به عنوان نامزدهای احتمالی 
مورد حمایت هر دو سازوکار، از سوی برخی ناظران به میل این دو نهاد برای 
همگرایی تعبیر شده است. از این منظر، در صورت نامزد نشدن گزینه های اول و 
دوم این دو نهاد، اختلافات بر مصادیق انتخاباتی، کار دست اصولگرایان را بسیار 

سخت خواهد کرد.
روسای دو قوه گزینه های اول و دوم اصولگرایان؟

نامه  بر  مبنی  وحدت  شورای  سخنگوی  متکی«  »منوچهر  اخیر  اظهارات 
قریب الوقوع ریاست این تشکیلات برای دعوت از نامزدهای احتمالی و مورد 
حمایت این نهاد برای ارائه برنامه ها و رئوس مورد نظر خود برای انتخابات، باز هم 
نام روسای دو قوه قضاییه و مقننه را به عنوان گزینه های اول و دوم سازوکار مورد 

حمایت جامعه روحانیت مبارز مطرح کرد.
متکی در گفت و گویی رسانه ای گفته است: به زودی نامه ای از طرف آیت الله 
موحدی کرمانی برای تعدادی از نامزدها نوشته و ارسال خواهد شد و از آنها 
دعوت می شود تا خلاصه برنامه و رئوس مورد نظر خود در انتخابات همچنین 
افراد کلیدی مورد نظر برای کابینه را اعلام کنند تا برای گفت وگو تنظیم وقت 

شود.
به گفته متکی، این نامه ها برای تعدادی از نامزدها از جمله آقایان رئیسی، 
رضایی و قالیباف و تعداد دیگری از نامزدها ارسال خواهد شد. نامه ها به افرادی 
که در معرض نامزدی انتخابات هستند نوشته می شود و طبیعی است هر یک 
از مخاطبانی که در پاسخ اعلام کند، نامزد نیست، مورد اصرار برای گفت وگو 
نخواهد بود. در معرض نامزد بودن برای کسانی تصویب می شود که قانونا 
می توانند وارد عرصه انتخابات شوند و این ملاک ما برای تصویب نام و ارسال 

نامه دعوت است.
اظهارات اخیر »مجتبی شاکری« دبیرکل »جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی« 
و عضو شورای ائتلاف هم از تمایل این سازوکار برای حمایت از رئیسی و قالیباف 
حکایت دارد. شاکری در مصاحبه ای علاوه بر تاکید بر حمایت این سازوکار 
از نامزدی احتمالی روسای دو قوه ، از محسن رضائی، سعید محمد و سعید 

جلیلی هم نام برد.
تکرار نام های مشابه از سوی چهره های نزدیک به دو سازوکار موازی، از نگاه 
برخی ناظران احتمال همگرایی میان آنها را تقویت کرده است. به ویژه آنکه ابراز 
خوشبینی »مصطفی پورمحمدی« دبیر شورای عالی »جامعه روحانیت مبارز« 
در مورد قوت گرفتن احتمال وحدت بین این دو جریان، امیدواری هایی را در این 

زمینه به وجود آورده است.
اختلافات دو سازوکار کجا مساله ساز می شود؟

شورای ائتلافی ها از همان آغاز به کار شورای وحدتی ها، یک انتقاد اساسی 
را مبنای زیر سوال بردن سازوکار جدید قرار دادند و این ادعا را مطرح کردند 
از 3۰  بیش  و مشارکت  مبارز  روحانیت  با هدایت جامعه  که شورای وحدت 
تشکل سیاسی جناح راست، تمایل دارد در نقش پدرخوانده، زعامت مجموعه 

اصولگرایان را به دست بگیرد.
شورای ائتلاف با استناد به تجربه  عملی خود در جریان دوازدهمین انتخابات 
همان  یا  اسلامی  انقلاب  مردمی  نیروهای  قالب  در  -که  ریاست جمهوری 
»جمنا« فعالیت کرد- نیز و یازدهمین دوره انتخابات مجلس، مدعی است که 
در مقایسه با شورای وحدت، سازوکار دموکراتیک تری دارد، حال بماند که در هر 
دو انتخابات ۹۶ و ۹۸، شبهه هایی جدی در مورد عدم شفافیت درتصمیم سازی 

نهایی برای بستن فهرست نهایی و سهم خواهی ها مطرح شد.
با این ادعا که می خواهند نامزدهای مورد  با این حال، شورای ائتلافی ها 
حمایت خود را از طریق مجامع عمومی در استان ها و با نظرسنجی پیدا کنند، 
هنوز وارد تعیین نهایی مصادیق انتخاباتی نشده اند. از این رو است که »مهدی 
چمران« عضو شورای ائتلاف اصولگرایان می گوید »شورای ائتلاف وارد مصادیق 
نشده چون درگیر بحث مجامع شهرستانی هستیم، اصولا نباید درباره مصداق 
بیندیشیم؛ به بیان دیگر ابتدا باید مجامع تشکیل شود پس از آن، باید به مجمع 
بزرگ تهران بینجامد تا در آنجا، فرصت انتخاب و گزینش یا بحث اینکه چه 
کسانی بیایند، به وجود آید. در حال حاضر تلاش ما این است که فرایند از پایین 
به بالا شکل بگیرد. به هر حال ممکن است افراد کاندیدایی را مدنظرشان داشته 
باشند اما نمی توانند آن کاندیدا را به عنوان نظر شورای ائتلاف اعلام کنند. نظر 

شورای ائتلاف در مجمع مشخص می شود.«
از دید ناظران حتی اگر گزینه هایی چون رئیسی و قالیباف به عنوان نامزد 
نهایی جریان اصولگرایی مطرح شوند، به هر صورت اختلافات بر سر لیدری 
تحرکات انتخاباتی اصولگرایان ممکن است به قوت خود باقی بماند. اظهارات 
اخیر »مهدی چمران« از عمق این اختلاف حکایت دارد. چمران در مصاحبه ای 
گفت: اگر آقای رئیسی بخواهند بیایند به درخواست شورای وحدت نخواهد 
بود. خود ایشان پایه گذار شورای ائتلاف بودند. قاعدتا ایشان هر آنچه را صلاح 
باشد انجام خواهد داد و این دعوت ها بیشتر جنبه سیاسی دارد، قاعدتا آقای 

رئیسی منتظر این دعوت نیست تا لبیک بگوید و بیاید.
 به گفته چمران، آقای رئیسی می تواند اجماع حداکثری به وجود آورد. بعد از 
ایشان اجماعی نه به آن میزان ولی تا حدودی در مورد آقای قالیباف وجود دارد 
و می توانند موفق شوند. با این حال چمران تاکید کرده که رایزنی ها با شورای 
وحدت تاکنون به نتیجه نرسیده است و متکی هم گفته که قرار شده حداقل 
تا دو هفته گفت وگو و صحبتی با شورای ائتلاف نداشته باشیم. به گفته او گفته 
بهتر است هر کدام از گروه ها و پایگاه های انتخاباتی ارزشی و اصولگرا به طور 

جداگانه کار خود را پیش ببرند تا ببینیم در آینده چه رقم می خورد.
در مجموع و به رغم اختلاف نظرها، به نظر می رسد اصولگرایان بر سر حمایت 
از نامزدی احتمالی رئیسی با یکدیگر به اجماع برسند. در صورتی که رئیس 
دستگاه قضا، به کناره گیری از سمت کنونی خود تمایل نداشته باشد، با توجه به 
مطرح شدن نام قالیباف در شورای وحدت، اجماع هر دو سازوکار بر سر حمایت 

از او دور از ذهن نیست. 
با این حال بسیاری از تحلیلگران هم هستند که می گویند بعید است اعضای 
»جبهه پایداری« به عنوان یکی از پرسهم ترین طیف های اصولگرا از سهم بندی 
انتخاباتی این جریان به نامزدی قالیباف رضایت دهند و احتمالا آنان نامزد خود 
را که احتمالا »سعید جلیلی« خواهد بود، مورد حمایت قرار می دهند. پس از 
عبور از رئیسی و قالیباف است که احتمالا اجماع دو سازوکار اصولگرا بر سر 
تعیین نامزدهای انتخاباتی به اختلاف ختم شود؛ در این شرایط و از دید جمع 
گسترده ای از ناظران، سخت است که نام هایی چون »سعید محمد«، جلیلی و 

.... از ظرفیت اجماع سازی میان هفتاد و دو ملت اصولگرایان برخوردار باشند.

چارچوب  در  خارجه  امور  وزارت  اینکه  بر  تاکید  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
سیاست های نظام نهایت تلاش خود را برای رفع تحریم ها انجام می دهد، گفت: 
سانتریفیوژهایی که از مدار خارج شدند، از نوع IR1 بودند و با سانتریفیوژهای جدید 

جایگزین می شوند. اسرائیل هم پاسخ خود را از مجاری دیگر دریافت می کند. 
»سعید خطیب زاده« صبح دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه که به شکل 
مجازی برگزار شد، با اشاره به تحولات سیاست خارجی در یک هفته اخیر گفت: 1۶ 
فروردین، وزیر امور خارجه سفر منطقه ای به آسیای مرکزی داشت در حالی که هفته 

قبل از آن هم برای حضور در نشست قلب آسیا به تاجیکستان سفر کرده بودند.
 وی اضافه کرد: آقای ظریف در این سفر ابتدا به ازبکستان و بعد به قرقیزستان، 
قزاقستان و ترکمنستان سفر کردند و در این سفر علاوه بر دیدار با روسای کشورها و 

همتایانش برخی اسناد را امضا کردند.
 سخنگوی وزارت امور خارجه  با اشاره به مذاکرات کمیسیون مشترک برجام افزود: 
روز جمعه پایان دور اول نشست کمیسیون مشترک را داشتیم. روز چهارشنبه گفت وگوها 

مجددا گفت وگوها در چارچوب لغو تحریم ها آغاز می شود.
 ربیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره سفر وزیر خارجه 
روسیه به تهران بیان کرد: در این سفر علاوه بر ملاقات با ظریف و روحانی، توافقنامه 
همکاری های جامع نیز امضا می شود. برنامه همکاری دو کشور که 1۰ سال در جریان 
بود، فروردین منقضی می شود که با این امضا تمدید می شود. این ملاقات ها فردا در 

تهران انجام می شود.  
این دیپلمات ارشد درباره خرابکاری روز گذشته در نطنز تصریح کرد: اتفاق ناگوار که 
در نطنز رخ داد، بارها اسرائیل گفته بود و امروز هم شنیده می شود و منابع مختلف نیز 
تایید می کنند، پشت آن رژیم صیهونیستی قرار دارد. خوشحالم آسیب انسانی یا محیط 
زیستی نداشته ولی می توانست به فاجعه انسانی رخ دهد بنابراین جنایت علیه بشریت 

است که از ذات گردنکش اسراییل هم دور نیست.  
 آنچه در وین در حال انجام است مذاکره هسته ای نیست 

خطیب زاده با بیان اینکه این اتفاق توان هسته ای ایران را کم نمی کند، خاطرنشان 
کرد: تمامی سانتریفیوژهایی که از مدار خارج شدند از نوع IR1 بودند که با ماشین های 
پیشرفته جایگزین می شوند و ایران در دام مکارانه آنها نمی افتد. البته اسرائیل با این 
اقدام تلاش کرد از مردم ایران به دلیل صبر و رفتار حکیمانه ، انتقام بگیرد. رفتار ایران 

انتقام از اسرائیل خواهد بود که در زمان خودش انجام می شود.  
وی با بیان اینکه هیچ مذاکره ای در وین رخ نمی دهد، ابراز داشت: آنچه در وین در 
حال انجام است مذاکره هسته ای نیست بلکه گفت وگوهای تکنیکی برای رفع تحریم ها 
است. درباره برجام یک بار مذاکره کردیم. بندهای برجام مشخص شده است. آنچه 
است، رفع تحریم ها است و همانطور که رهبری گفتند، اگر ساعتی زودتر لغو شود، 

انجام می شود.  
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره لغو تحریم های آمریکا یادآور شد:  سیاست ایران 
در موضوع بازگشت آمریکا به برجام روشن است. آمریکا در چهار سال گذشته و در دو 
ماه و اندی که دولت جدید این کشور بر سرکار آمده، با هدف از بین بردن برجام و تمامی 
منافعی ایران که ذیل توافق تعریف می شود، تمامی تلاش خود را کرده است. بنابراین 
تفاوتی بین تحریم ها وجود ندارد و مقامات آمریکایی از اعمال تحریم ها برای فشار 

حداکثری سخن گفته اند.  
وی ادامه داد: فاصله گذاری هایی که درخصوص تحریم ها شنیده می شود، مسموع 
نیست. شاهد مشکلات شناختی از مقامات آمریکایی هستیم. مسیر اقدامات آنها باید 

کامل باشد تا ایران پاسخ دهد.  

سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره سفر نخست وزیر کره جنوبی به تهران عنوان 
کرد: یکی از موضوعات مهم رفع انسداد از منابع مالی ایران است. اینها بدهی قطعی 
کره جنوبی است و ربطی به تحریم های آمریکا نیست. روابط از این بی عملی و رویکرد 

ضربه خورده است.
خطیب زاده درباره سیاست ایران نسبت به اقلیم کردستان عراق و حضور اقتصادی در 
این منطقه گفت:  روابط ایران و عراق، چند لایه، مردمی و راهبردی است و بنابراین در 
همه موضوعات رایزنی های خوبی برخوردار است. روابط استانی چه با اقلیم و چه سایر 
مناطق پیگیری می شود. قرابت های زیادی بین اقلیم و بسیاری از استان ها وجود دارد، 
این روابط به خوبی پیگیری می شود. به طور روزانه چه در مورد ترددها و ترانزیت ها، 

همکاری هایمان نزدیک است.  
برچسب های ترامپ بر تحریم ها از نظر ما اعتبار ندارد

وی درباره تفاوت تعریف ایران و آمریکا از تحریم ها برای بازگشت به برجام اظهار 
داشت: باید وضعیت به ژانویه 2۰1۷ بازگردد. برچسب های خیالی که دولت ترامپ بر 
تحریم ها زده است، از نظر ما اعتباری ندارد. ما با سیاست داخلی آمریکا کاری نداریم. 
آمریکا ذیل قطعنامه 2231 وظایفی دارد و در برجام نیز وظایف آمریکا مشخص شده 

است.  
به گفته این دیپلمات ارشد، تمامی واحدها و اشخاصی که در زمان ترامپ تحریم 
شدند، ذیل این تحریم ها هستند. این لیست را به کمیسیون مشترک ارائه کردیم و این 

لیست نهایی می شود و موضع ایران نیز روشن است.  
خطیب زاده درباره چگونگی راستی آزمایی مدنظر ایران برای رفع تحریم ها تصریح 
کرد: راستی آزمایی کار سختی نیست. اگر آمریکا به اقدامات خود برگردد و تمامی 
اقدامات خود را پیش از زمانی که اعلام می کند، انجام بدهد، بسیاری از آنها قابل 
راستی آزمایی هستند. حلقه ای از اقدامات  مانند فروش نفت، کشتیرانی و بازگشت 
پول ناشی از فروش باید انجام شود که اگر آمریکا صادقانه رفتار کند، کار سختی نیست.  

البته جزییات آن نیازمند گفت وگو است.
وی در پاسخ به سوال ایرنا درباره برخی اتهام زنی ها مبنی بر اینکه حادثه نطنز به 
خاطر ضعف مذاکره کنندگان ایرانی بوده و برخی  اظهار نظرها برای توقف مذاکرات 
وین خاطرنشان کرد: پاسخ نطنز انتقام از اسرائیل است. اسرائیل نمی تواند بازی 
را عوض کند و از جیب مردم ایران هزینه کند. رژیم اشغالگر قدس در چند ماه اخیر 
برخی اقدامات را انجام داده و هدف آن دام افکنی بوده و برخی درزهای خبری را انجام 

می دهد که در این کار در روزهای اخیر مشهودتر بوده است.  
براساس  مسئولیت  یک  خارجه  امور  وزارت  افزود:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
تصمیم نظام دارد و آن، این است که در چارچوب سیاست های نظام نهایت تلاش خود 
را برای رفع تحریم ها انحام دهد. ما این کار را خواهیم کرد و اسرائیل هم پاسخ خود را از 

مجاری دیگر دریافت می کند.  
خطیب زاده درباره خبر منتشر شده از سوی خبرگزاری کیودو درباره نحوه بازگشت 
به برجام از سوی ایران و آمریکا و بازه 24 ساعته برای راستی آزمایی لغو تحریم ها ابراز 
داشت: هر زمانی که گفت وگوهایی در این سطح انجام می شود، رسانه ها بنا به اهداف 
مختلف گزارش های مختلفی را منتشر می کنند. این گزارش هم در این راستا است. 
بدون آنکه وارد جزییات آنها شوم، ایران به دنبال رفع تحریم ها در یک گام و راستی آزمایی 

لغو تحریم ها است.  
وی با بیان اینکه چگونگی رفع تحریم ها و راستی آزمایی موضوعی برای مذاکره است 
که گفت وگوها هنوز به آنجا نرسیده است، عنوان کرد: ما از تمامی مکانیزم ها چه 1+4 و 
چه دوستان مان را استفاده می کنیم تا این مسیر را در چارچوب منافع ملی ایران محقق 

کنیم.  
 سانتریفیوژهای نطنز پیشرفته تر می شود

این دیپلمات ارشد درباره تاثیر اتفاق نطنز در توان هسته ای ایران هم گفت: درباره 
میزان خسارت ها در نطنز هنوز زود است که قضاوت شود. تیم هایی در حال بررسی 
دستگاه های  و  بودند  اول  نسل  سانتریفیوژهای  بود،  نطنز  در  آنچه  هر  هستند. 
پیشرفته تری جایگزین می شود. آنچه در نطنز رخ داد، نه صنعت هسته ای ایران را به 

عقب برمی گرداند و نه در مسیر قطعی رفع تحریم ها موثر است.  
خطیب زاده درباره سخنان اخیر سفیر فرانسه اظهار داشت: اگر صبر راهبردی این 
ملت و رفتار حکیمانه جمهوری اسلامی ایران نبود، به خاطر نقض آشکار تعهدات آمریکا 
و بدعهدی های اروپا، قطعا چیزی از برجام به عنوان توافق چندجانبه باقی نمانده بود. 
قطعا پرونده هسته ای ملی است و با اجماع در ایران جلو برده می شود و دستگاه های 

حاکمیتی آن را پیگیری می کند.  
وی اضافه کرد: انتخابات هم در چارچوب حاکمیت جلو می رود. من مطمئن هستم 
سفرای مقیم از جمله سفیر فرانسه از این مطالب بیشتر و بهتر از هر کسی مطلع 

هستند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ابعاد حادثه نطنز تصریح کرد: میزان خسارت ها 
باید با توجه به تست ماشین ها تعیین شود ولی هر ماشینی که خراب شده باشد، 
ماشین های جدیدتری جایگزین آنها می شود. میزان خسارت ها را هم باید سازمان 

انرژی اتمی مشخص کند
خطیب زاده درباره اقدامات ایران برای جلوگیری از تکرار حادثه نطنز خاطرنشان 
کرد: در شرایط حساس کنونی و اقدامات گردن کشانه اسرائیل، طبیعت آنها این 
است که حساسیت بیشتر و مضاعف باشد. تنها هم مراکز هسته ای نیست. متاسفانه 
شهید فخری زاده هم طی ماه های گذشته ترور شدند. دستگاه های ذیربط پاسخ لازم 

را خواهند داد.  
وی درباره سفر مشاور امنیت ملی عراق به ایران ابراز داشت: ایشان امروز با وزیر 
خارجه دیدار می کنند. موضوعات متعددی میان دو کشور وجود دارد از جمله امنیت 
مرزها. مراودات ما با عراق در تبادل هیات گاهی اوقات روزانه است و موضوعات از 

نزدیک پیگیری می شود.  
خرابکاری در سایت نطنز تروریسم هسته ای است

رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه درباره پیگیری حقوقی 
و سیاسی حادثه نطنز از سوی ایران بیان کرد: براساس منشور ملل متحد و بند ۵1 آن، 
حق دفاع مشروع ایران وجود دارد. این اقدام تروریسم هسته ای بود که می توانست به 
فاجعه انسانی منجر شود لذا ذیل جنایت بشریت قرار می گیردد. پاسخ های مختلف به 

این اقدام باید داده شود. برخی پاسخ ها به مراجع بین المللی هستند.  
به گفته خطیب زاده، وزیر امور خارجه و نمایندگی ایران در نیویورک پیگیر این موضوع 
است و امروز یا فردا اقدامات اعلام می شود. برخی اقدامات نیز در مسیر غیر آشکار خود 

انجام خواهد شد که شاید هیچ گاه گفته نشود.
وی با اشاره به سفر وزیر امور خارجه روسیه به تهران، روابط دو کشور را راهبردی عنوان 
کرد و گفت: دو کشور همکاری های نزدیکی در سطوح مختلف دارند. به طوری که 
اولین تنظیم روابط در چارچوب موافقتنامه را با روسیه داشتیم. برای تمدید و ارتقای 
روابط تلاش هایی خواهیم کرد که فردا امضا می شود. این روابط همواره قابل ارتقا است.  

 آژانس و مراکز بین المللی باید وظایف خود را انجام دهند
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سکوت آژانس در برابر اقدام اسرائیل در سایت 
مراکز  و  آژانس  اسرائیل می شود.  آنچه  و  داده  نطنز رخ  در  آنچه  نطنز عنوان کرد: 
بین المللی باید وظایف خود را انجام دهند و نه تنها محکوم کردن بلکه جلوگیری از این 

دست اقدامات است. اما مسیر اسرائیل کاملا روشن است.  
خطیب زاده ادامه داد: اینکه از نخست وزیر این رژیم می شنوید که هر اقدامی انجام 
می دهد تا تحریم ها رفع نشود، یعنی آنها دوست دارند با انتقام از ملت ایران به اهداف 

خود برسند که البته خیال خام آنها است.  
وی یادآورشد: مدیریت رفتارمان در اختیار خودمان است ولی اسرائیل همانند قبل 
جواب خود را خواهد گرفت.  فرقش این است که اسرائیل دوست دارد بیش از اندازه 
حرف بزند ولی دوستان ما کاری که لازم است را انجام می دهند و آنها متوجه این مسئله 

می شوند.  
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به این سوال که آیا مذاکرات وین براساس 
فرمایشات رهبری انجام می شود، اظهار داشت: سیاست قطعی همانی است که 
مقام معظم رهبری فرمودند. وظیفه ما عملیاتی کردن آن است و در این مسیر هم گام 
برمی داریم اما به ملت ایران قول می دهیم که دیپلمات های شما از هیچ تلاشی فروگذار 

نخواهند بود که تحریم ها براساس عزت و حکمت در اسرع وقت مرتفع شوند.  
سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی درباره کنوانسیون رژیم حقوقی خزر 
تصریح کرد: فرایند تصویب این کنوانسیون در مراجع داخلی در حال انجام است. فکر 
می کنیم باید تمرکز خود را برای نهایی شدن گفت وگوها و پیش نویس و تعیین خطوط 

مبداء در دریای خزر بگذاریم که تصویب کنوانسیون را تسهیل کنیم.  
خطیب زاده درباره بدهی های عراق به ایران نیز خاطرنشان کرد: درباره بدهی های 
عراق، در سفر وزیر امور خارجه عراق به تهران مفصل صحبت کردیم. رئیس کل بانک 
مرکزی هم در این باره به عراق سفری داشت. یکسری اقدامات در این باره انجام شده و 
برخی نیز در دست اقدام است. قاعدتا موانع وجود دارد ولی پیشرفت هایی هم صورت 

گرفته است.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

انتقام از اسرائیل در زمان مقرر انجام می شود

 عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری و جمعیت زنان 
انقلاب اسلامی، پرهیز از بدزبانی و تخریب را یکی از عوامل 
موثر در امید مردم و حضور آنها پای صندوق ها دانست و 
تاکید کرد: در غیر این صورت وقتی مردم ببینند همه دارند 

یکدیگر را تخریب می کنند، ناامید می شوند. 
طی  روند  درباره  سیاسی  فعالان  با  گفت وگو  ادامه  در 
شده برای انتخابات ریاست جمهوری خردادماه امسال و 
نقش جریان ها و گروه ها برای مشارکت حداکثری، عملکرد 
مجلس در این زمینه و ...، »لاله افتخاری« که سابقه سه 
دور نمایندگی مجلس را دارد، به پرسش های ایرناپلاس 

پاسخ داد.
و  انقلاب  رهبر معظم  بویژه  تاکید مسئولان  به  باتوجه 
ریاست جمهوری بر مشارکت حداکثری، حساسیت حضور 

مردم در انتخابات 14۰۰ را چگونه ارزیابی می کنید؟
در همه ادوار حتی در صدر اسلام مشارکت حداکثری 
مردم در امور اهمیت داشته است اما مشارکت همراه با 
بصیرت نیز مهم است؛ در صدر اسلام، حضرت علی)ع( 
با اینکه مقام امامت داشتند اما وقتی به خلافت رسیدند و 

زمام امور را در دست گرفتند که مردم حضور پیدا کردند.
امروز هم در کشور ما مشارکت مردم مهم است، بویژه به 
دلیل دشمنانی که داریم، مسائل اقتصادی موجود و تلاش 
بیشتز از 4۰ سالی که دشمنان برای ناامیدی مردم از نظام 
کرده اند؛ در یکی دو سال اخیر بیش از همیشه، نقشه های 
دشمنان و برخی بی تدبیریها سبب شد تا به زندگی مردم، 
سلامتی و آینده آنها آسیب وارد شود؛ اما حضور پرشور و 
با بصیرت مردم پای صندوق های رای، می تواند در حل 
ترساندن  در  نیز  و  کشور  استقلال  و  اقتدار  مشکلات، 

دشمنان بسیار موثر باشد.
شورای نگهبان و نهادهای نظارتی چگونه می توانند 

در برگزاری پرشور انتخابات، ایفای نقش کنند؟
بوده،  اینگونه  همیشه  که  همانطوری  نگهبان  شورای 

که  کند  تائید  را  افرادی  خاص،  جهت گیری  بدون  باید 
واقعا به عنوان رَجل سیاسی و معتمد مردم مطرح باشند 
و می توانند زمام امور را دست بگیرند؛ تائید افرادی که واقعا 
لیاقت و صلاحیت لازم را به عنوان رجل سیاسی دارند 
آنها پای  انتخاب و امیدواری مردم و حضور  می تواند در 
صندوق رای تاثیرگذار باشد؛ در این صورت ان شاءالله رقابت 
سالمی پیش خواهد آمد و امیدواریم مردم هم فرد مناسبی 

را انتخاب کنند.
اقدامات نسجنیده و ناپخته مجلس یازدهم

یک  به  را  نظام  مختلف  قوای  عادی،  مردم  بیشتر 
چشم می بینند و برخلاف سیاسیون، از نظر مردم بین 
دستگاه های مختلف تفاوتی نیست؛ با توجه به سابقه شما 
در مجلس، آیا فعالیت چند ماهه مجلس یازدهم در جهت 

تشویق جامعه به مشارکت بیشتر بوده است؟
 14۰۰ خرداد  در  یازدهم  مجلس  فعالیت  افتخاری: 
همزمان با انتخابات ریاست جمهوری و شوراها، یک ساله 
و  خوب  اقدامات  هم  مجلس  این  معتقدم  می شود؛ 
ارزشمندی در جهت دفاع از حقوق مردم انجام داده و هم 
اقدامات نسنجیده و ناپخته ای داشته که به گفته برخی از 

مجلسی ها، ناشی از روش آزمون و خطاست.
بنابراین به عملکرد مجلس نمی توان با صفر یا صد نمره 
داد؛ مجلس نه نمره بالایی دارد که در جهت امیدافزایی 
مردم بوده باشد نه نمره ای پایین؛ با این حال تا حدودی 
توانسته کارهایی کند که لازم است مردم انشاءالله آثار آن 

را ببینند.
در همین رابطه، رفتارهایی از برخی چهره های مجلس 
می بینیم که از نگاه ناظران، دخالت در کارهای اجرایی 
است، نظر شما چیست؟ باید رفتارها را کاملا از هم جدا 
و یکی یکی بررسی و مشخص کرد که دقیقا کدام عملکرد 
دخالت در امور اجرایی است؛ اموری مانند اصلاح بودجه 
که وظیفه مجلس است، یا اگر مسائل دیگری هست که به 

نظر می اید چندان دخالتی در اجرا نبوده ... .
معتقدم مجلس یازدهم هم اقدامات خوب و ارزشمندی 
در جهت دفاع از حقوق مردم انجام داده و هم اقدامات 
از  برخی  گفته  به  که  داشته  ناپخته ای  و  نسنجیده 

مجلسی ها، ناشی از روش آزمون و خطاست.
مثلا سفرهای استانی؟ 

باشد؛ کسی که  باید  و  بوده  نه! سفر استانی همیشه 
نماینده یک حوزه انتخابیه است، معمولا به طور عادی، 
ماهیانه یک هفته لازم است در همان حوزه باشد؛ رئیس 
مجلس هم باید برای نظارت میدانی و حضور در جمع مردم 
اجرای مصوبه ها، در سفرهای مختلف  بررسی حسن  و 

شرکت کند.
کلا مسئولان سه قوه باید در بین مردم باشند وگرنه روی 
پوشاندن از مردم یا فقط حضور در دفتر و محل کار خود، 
باعث می شود از واقعیاتی که ممکن است برایشان درست 
منتقل نشده باشد، غفلت کنند؛ از این منظر سفر استانی 
کار ارزشمندی است و در شرایط کرونایی هم باعث زحمت 
است اما رئیسان سه قوه باید در میان مردم باشند؛ در غیر 
این صورت، فایده زیادی ندارد چون مسائل را نه مستقیم، 
که از چشم دیگران می بینند؛ به نظرم، همین حضورهاست 

که مردم را دلگرم می کند.
از نگاه برخی تحلیلگران، اینگونه اقدامات و سفرهای 

استانی با انتخابات ریاست جمهوری و مرتبط است.
از  این سفرها  این نظر بیشتر ادعای برخی رقباست؛ 
نظر شورای نگهبان مشکلی ندارد و مسئولان می توانند 
همزمان با مسئولیتی که دارند، نامزد انتخابات هم باشند؛ 
اما به هر صورت اگر این اقدامات واقعا در چارچوب نظارت 
بر عملکردها و اجرای بهینه مصوبه های مجلس باشد، 
درست است... ؛ اما اگر خدای نکرده با هدف نیرو چینی 
یا کارهای دیگری باشد، به طور قطع از ارزش انجام وظیفه 

می کاهد.

آخرین تجربه مشارکت مردم، مربوط به اسفند ۹۸ است 
که در مقایسه با گذشته کاهش یافته است؛ آیا به نظر شما 

این تجربه برای 14۰۰ تکرار می شود؟
امیدوارم مردم مشارکت بیشتری داشته باشند و تاکید 
می کنم در کنار این حضور حداکثری، بصیرت نیز مهم 
است؛ مردم باید توجه داشته باشند که در بهبود یا عقبگرد 
امور زندگی شان، بسیار تاثیرگذارند؛ فکر می کنم در خرداد 
امسال مردم حضور بیشتری خواهند داشت و با استقبال 

بهتری پای صندوق رای مواجه خواهیم بود.
در ماه های گذشته، رهبری چندین بار بر رعایت تقوای 
سیاسی، اخلاق، شان مسئولان و پرهیز از بدزبانی تاکید 
یا  کاندیداها  انتخابات،  آستانه  در  نظر شما  از  کرده اند؛ 
تاکیدات  به  عمل  در  وظیفه ای  چه  سیاسی  گروه های 
رهبری دارند که می تواند در مشارکت پرشور نیز اثرگذار 
و  تخریب  به  خود،  اثبات  جای  به  عده ای  وقتی  باشد؟ 
هتاکی دیگران می پردازند و هیچ حد ومرزی هم برای این 
رفتار خود قائل نیستند، ذهن ها می رود به انتخابات اخیر 
آمریکا که هنوز زمان زیادی از آن نگذشته و مردم آن را به یاد 
دارند. آن رفتار ویترینی بود از ناکارآمدی و اشکالات دولت 
گروه های  طرفدارانشان،  و  نامزدها  اگر  معتقدم  آمریکا؛ 
بیان  به  و  کنند  اثبات  را  خود  بیایند  احزاب،  و  سیاسی 
شاخص ها و معیارها بپردازند و در یک فضای سالم با رعایت 
اخلاق رفتار کنند، هم مردم امیدوارتر می شوند و هم وقتی 
پای صندوق های رای می آیند با آگاهی کامل و بصیرت 
حضور پیدا می کنند. در غیر این صورت وقتی ببینند همه 
دارند یکدیگر را تخریب می کنند، ناامید می شوند؛ طبیعی 
است وقتی شاهد باشیم حتی دو بخش از یک جناح، باهم 
مخالفت می کنند، جامعه می گوید اگر اینها رای بیاورند و به 
مسئولیت برسند، قطعا به فکر ما نخواهند بود و دعوایشان 
سر چیز دیگری است نه رقابت برای بهبود وضعیت کشور 

و جامعه.

گفت وگو با عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری؛

دعواهای انتخاباتی، مردم را از بهبود وضعیت کشور ناامید می کند
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آیا شما را از بهترینتان خبر ندهم؟ کسی 
که فروتن و خوش اخلاق باشد ، و هر گاه 

ازدواج کرد ، همسرش را گرامی بدارد .
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  کرونا سرکش تر از همیشه 
آخرین وضعیت کمالوندی سخنگوی سازمان انرژی اتمی 

مدیر درمان بیمارستان آیت الله یثربی )ره( کاشان درباره آخرین وضعیت بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی گفت: حال عمومی وی بعد از انجام جراحی بسیار خوب است و امروز ترخیص می شود. محمدرضا 
جمالی روز دوشنبه در گفت و گویی با اشاره به شکستگی مختصر در مچ پای سخنگوی سازمان انرژی اتمی 
افزود: با هماهنگی های انجام شده کمالوندی  روزدوشنبه  پس از ترخیص، از کاشان به تهران انتقال داده  
می شود.رییس بیمارستان آیت الله یثربی )ره( کاشان نیز اظهار داشت: در تمامی نواحی که حدس پزشکی 
آسیب دیدگی داشت، تصویربرداری سی تی اسکن و ام آر آی انجام شد. مصطفی سروی زاده با بیان اینکه بیشتر 
آسیب دیدگی در ناحیه های پا و ستون فقرات بود، افزود: در ناحیه مچ پای راست به طور فوری جراحی صورت 
گرفت و سایر قسمت های آسیب دیده نیز در مرحله های بعدی درمان می شود.وی خاطر نشان کرد: سخنگوی 
سازمان انرژی اتمی به احتمال زیاد روزدوشنبه  از کاشان به تهران منتقل می شود و شاید فردا برای ریکاوری به 

بیمارستان برود.

شناسایی هویت عامل اختلال در تأسیسات هسته ای نطنز 
هویت فردی که با ایجاد اختلال در سیستم برق مجتمع غنی سازی شهید احمدی روشن نطنز باعث قطع 
برق رسانی به یکی از سالن های این مجتمع شده بود، شناسایی شد.به گزارش خبرگزاری صدا وسیما به نقل 
از نور نیوز یک مقام مطلع در وزارت اطلاعات گفت: هویت فردی که با ایجاد اختلال در سیستم برق مجتمع 
غنی سازی شهید احمدی روشن نطنز باعث قطع برق رسانی به یکی از سالن های این مجتمع شده بود، 
شناسایی شده است.وی افزود: اقدامات لازم برای دستگیری عامل اصلی اختلال در سامانه برق مجتمع نطنز 
در دست انجام است.این مقام مطلع با اشاره به گزارش گروه فنی بررسی کننده حادثه تصریح کرد: چگونگی 
ایجاد اختلال در سیستم برق رسانی نیز از سوی گروه فنی مشخص شده و از دیروز مجموعه اقدامات لازم برای 

بازگرداندن سالن آسیب دیده به مدار فعالیت مجدد آغاز شده است.

آیا ازدواج یاسرهاشمی با دختری از خاندان سعودی صحت دارد؟
 یاسر هاشمی فرزند مرحوم اکبر هاشمی رفسنجانی باحضور در کلاب هاوس به برخی از اخبار وشایعات درباره 
خود وخانواده اش پاسخ داده است. نکته جالب در این نشست پاسخ یاسر هاشمی به یه شایعه عجیب بود. مریم 
سالاری، همسر یاسر هاشمی است و علاوه بر آن نسبت خانوادگی دیگری هم دارند اما شایعه شده بود که یاسر 
هاشمی با یکی از دختران خاندان سعودی ازدواج کرده که خودش با دروغ خواندن این ادعا می گوید: »آنهایی 
که ادعا می کنند، سند بیاروند. یاسر هاشمی در این نشست کلاب هاوسی درباره برادرش مهدی می گوید؛ 
»مهدی با پای خودش بازگشت، به زندان رفت و محاکمه شد. برخلاف ادعاهایی که می کنند مثلا می گویند 
مهدی از پروژه کرسنت یا توتال پول گرفته است، حکم مهدی موجود است و یک ریال به حساب مهدی واریز 

نشده است.  این ادعاها هیچ گاه ثابت نشد.«

 تکذیب اعلام نامزدی اردکانیان در انتخابات ریاست جمهوری
 روابط عمومی وزارت نیرو خبر اعلام نامزدی »رضا اردکانیان« برای انتخابات ریاست جمهوری را تکذیب کرد. 
به گزارش روز یکشنبه ایرنا، یکی از خبرگزاری ها روز گذشته گزارشی با عنوان  »ترافیک در مسیر پاستور/ ۵۵ 
چهره ای که وارد کارزار ریاست جمهوری می شوند«، منتشر کرد.  در این گزارش، گمانه زنی هایی در خصوص 
کاندیداتوری »رضا اردکانیان« وزیر نیروی دولت دوازدهم در انتخابات 14۰۰ مطرح شده است.وزیر نیرو در 

واکنش به این موضوع اعلام کرده است که درج نام وی در این گزارش صحیح نیست.  

نماینده قم هم نامزد انتخابات 14۰۰ می شود
 یک عضو هیات رییسه مجلس به عنوان نامزد انتخابات ریاست جمهوری در رقابت های انتخاباتی 14۰۰ 
حضور می یابد.احمد امیرآبادی فراهانی در نامه ای به هیات رییسه مجلس از حضور در هیات اجرایی انتخابات 
ریاست جمهوری استعفا داد و دلیل آن را نیز »فعالیت های انتخاباتی« خود عنوان کرد.بر این اساس وی نیز به 

جمع نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری خواهد پیوست.

کنایه  مهاجری به کاندیداتوری 2 عضو هیات رئیسه مجلس
 محمد مهاجری به کاندیداتوری 2 عضو هیات رئیسه مجلس واکنش نشان داد.محمد مهاجری فعال رسانه ای 
اصولگرا در واکنش به کاندیداتوری امیرآبادی عضو هیات رئیسه مجلس گفت:تا الان 2 عضو هیات رئیسه مجلس 
اعلام نامزدی ریاست جمهوری کرده اند. آقای قالیباف هم از قبل مطرح بود. اگر بقیه هیات رئیسه و حتی اکثر 
نماینده ها و مدیران و لشکر مشاوران مجلس کاندیدا شوند، هیچ کاری لنگ نمی شود و حتی در شرایط کرونا 

بخاطر این لطیفه خنده بر لب مردم می نشیند و ثواب هم دارد!

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

پیامک های جعلی پرداخت، شگرد مجرمان سایبری
رئیس پلیس فتا استان به شهروندان هشدار داد شهروندان، فریب پیامک های جعلی تمدید آگهی در 

سایت های دیوار و شیپور که کلاهبرداران از آن برای سودجویی در فضای مجازی استفاده می کنند را نخورند
سرهنگ علی موالی اظهار داشت: با توجه به شیوع بیماری کرونا در کشور بسیاری از شهروندان برای 
فروش کالای نو و یا دسته دوم خود بیش از پیش از سایت های نیازمندی مانند دیوار و شیپور استفاده کرده و 

کلاهبرداران با سوء استفاده از این موضوع با ارسال پیامک های جعلی از آنها کلاهبرداری می کنند.
وی افزود: در این روش پس از ثبت آگهی در برنامه دیوار و شیپور بلافاصله مجرمان سایبری با ارسال پیامک 

با محتوای تمدید آگهی با پرداخت مبلغ ناچیز اقدام به ارسال لینک فیشینگ می کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: لینک فیشینگ ارسال شده در پیامک اطلاعات کارت بانکی و رمز دوم 

کاربران را به سرقت برده و کلاهبرداران با این شگرد اقدام به سرقت از حساب بانکی آنها می کنند.
این مقام انتظامی تصریح کرد: کاربران اپلیکیشن  های نیازمندی  مانند دیوار و شیپور باید به این موضوع دقت 

داشته باشند که این برنامه ها برای پرداخت وجه از پیام کوتاه استفاده نمی  کنند.
سرهنگ موالی از شهروندان خواست، برای پیشگیری از برداشت غیرمجاز فریب پیامک های دریافتی از 
منابع نامعتبر را نخورده و از باز کردن لینک های ارائه شده از سوی افراد ناشناس به صورت پیامکی و یا در 
شبکه های اجتماعی خودداری کنند. وی یاد آور شد: معمولا مجرمان سایبری از دامنه های رایگان نظیر .tk و 
.ga برای ایجاد سایت های فیشینگ استفاده کرده که در صورت مشاهده لینکی با این مشخصات شهروندان 

باید بیشتر از هر زمان به آن شک کنند.
رئیس پلیس فتا استان قم در پایان خاطرنشان کرد: شهروندان  در صورت مواجهه با هرگونه موارد مشکوک 
در فضای مجازی، آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir مرکز فوریت های سایبری 

با ما در میان بگذارند. 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

توقیف و جریمه یک دستگاه خودروی سواری بنز قاچاق 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از  توقیف ،ضبط و مجازات سنگین قاچاق یک دستگاه خودروی بنز 

سواری دراین استان خبرداد.
مهدی ریاضی در خصوص جزییات این خبر اظهارداشت :مامورین کاشف پیرو گزارش مردمی مبنی بر تردد 
یک دستگاه خودروی لوکس بنز S۵۵۰ با پلاک گذر موقت در سطح شهر، بلافاصله طی گشت زنی در حوزه 
گزارش شده، نسبت به توقیف خودروی مذکور اقدام و پس از بررسی مدارک وسیله نقلیه مشخص می گردد 
که فاقد مجوز ورود به داخل کشور بوده فلذا مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی 

استان قم ارسال گردید.
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه اول ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق 
کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات متهم، به دلیل 
عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ متهم را علاوه بر ضبط 
خودروی قاچاق مکشوفه، به مبلغ 1۹3 میلیارد و 4۹2 میلیون و 32۰ هزار ریال جزای نقدی در حق دولت 

محکوم نمود.
وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، خودروی مکشوفهِ قاچاق توسط مرجع کاشف، تحویل اداره 

جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

وضعیت ۷۶ بیمار کرونایی در قم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 43۷ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که 

حال ۷۶ نفر از آن ها وخیم است.
محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش 112 نفر در 24 ساعت گذشته در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا گفت: 1۰3 نفر از این افراد در بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری 

شده اند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۶۹ نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری بودند 
مرخص شده اند، افزود: در حال حاضر 43۷ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری هستند که 

حال ۷۶ نفر از آن ها وخیم است.
وی ادامه داد: متأسفانه در 24 ساعت گذشته، 4 بیمار از بیماران کرونایی جان خود را از دست داده اند.

قدیر تعداد تست های گرفته شده کرونا را 12۰۹ مورد عنوان کرد و گفت: نتیجه 2۸۵ تست در استان، مثبت 
بوده است.

رئیس کل دادگستری استان قم :

مدیریت شهری منسجم در قم سبب 
توسعه شده است

رئیس کل دادگستری استان قم با قدردانی از تلاش شهرداری در اداره شهر 
نیز گفت: مدیریت شهری منسجم، سبب توسعه و زیبایی شهر می شود و در این 

مدت، تلاش های خوبی در اداره شهر اتفاق افتاده است.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری دیروز در دیدار با شهردار قم و مدیران 
شهری، اظهار داشت: شرایط قم در آستانه نوروز و ایام عید، آبی بود و به یک باره 

وضعیت قرمز شد که نگرانی هایی را به وجود آورد.
رئیس کل دادگستری استان قم با بیان اینکه میزان رعایت پروتکل ها نیز در 
این مدت کاهش یافت، افزود: متأسفانه مردم مشکلاتی دارند و بسیاری از افراد 

نمی توانند در منزل بمانند و این ترددها، میزان ابتلا را افزایش داده است.
مظفری تصریح کرد: از طرفی به نظر می رسد ناهماهنگی هایی در اعلام 
محدودیت ها به وجود آمد، این ناهماهنگی های لازم پیرامون محدودیت های 
کرونایی، سبب بی اعتمادی مردم به مسئولان می شود و در برخی موارد نیز از آن 

برداشت ها و ذهنیت های سیاسی انجام شد.
وی با تأکید بر اینکه باید شهروندان را قانع کرد که در این وضعیت شیوع کرونا، 
در حفظ سلامت خود در خانه بمانند و پروتکل ها را رعایت کنند، گفت: تردد 
در نیمه شعبان در قم بسیار سخت گیرانه بود و بسیاری از مراسم ها تعطیل شد، 

هرچند ملاحظات استانی و جغرافیایی در نظر گرفته شد.
رئیس کل دادگستری استان قم ناهماهنگی ها در برخی اعلام محدودیت ها را 
مورد توجه قرار داد و یادآور شد: به یک باره برخی از محدودیت ها در شب سیزدهم 
عید برداشته شد و ناهماهنگی هایی را به وجود آورد که خود سبب بدبینی 

می شود و لطمات را وارد می کند.
مظفری اضافه کرد:جامعه را، اعتماد به مسئولان اداره می کند، دراین باره 
باید با مدیریت جامع، سطح اعتماد مردم به مسئولان را بالا ببریم تا مشارکت ها 

افزایش یابد.
وی عنوان کرد: قم هر ساله در نیمه شعبان دارای جایگاه مهمی است و هر 
ساله میلیون ها زائر وارد این شهر و این جمعیت به خوبی مدیریت می شد، اما 

شیوع کرونا، این مراسم ها را تحت شعاع قرار داده است.
به  سختی  روزهای  در  اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  دادگستری  رئیس کل 
سرمی بریم و کرونا مسئله ای ساده نیست، خاطرنشان کرد: سال قبل آمار بالایی 
در مرگ ومیر داشتیم، اگر مردم مسائل بهداشتی را رعایت کنند و هماهنگی های 

بهتری صورت بگیرد، از این موج کرونا نیز عبور می کنیم.
مظفری اظهار داشت: مردم در این مدت بسیار صبور بودند، باید تلاش شود 
دستاوردهای قم در رساندن وضعیت به آبی، دوباره تکرار شود و به شرایط خوبی 
برسیم. وی با قدردانی از تلاش شهرداری در اداره شهر نیز تصریح کرد: مدیریت 
شهری منسجم، سبب توسعه و زیبایی شهر می شود و در این مدت، تلاش های 

خوبی در اداره شهر اتفاق افتاده است.
 

شهردار قم: 

ناهماهنگی ها در برداشتن 
محدودیت ها، شرایط قم را قرمز کرد 

که  شد  اعمال  قم  در  محدودیت هایی  زرد،  شرایط  در  گفت:  قم  شهردار 
تأثیر خوبی در کاهش ابتلا داشت، اما برخی از ناهماهنگی ها در برداشتن 

محدودیت ها، شرایط قم را قرمز کرد.
دادگستری  رئیس کل  با  دیدار  در  دیروز  نژاد  سقائیان  مرتضی  سید  دکتر 
استان قم، اظهار داشت: با توجه به وضعیت قرمز قم، هماهنگی های لازم در 
جهت افزایش رعایت پروتکل های بهداشتی توسط شهروندان در دستور کار 

قرار دارد.
و  شهری  مدیریت  در  مشکلات،  همه  علی رغم  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
خدمت رسانی به شهروندان، پای کار ایستاده ایم و در جهت توسعه شهر و رفع 
موانع در تلاشیم، افزود: تا شب سیزدهم نوروز، براساس هماهنگی های لازم، 
تمام بوستان ها و پارک ها در قم بسته بود و به یک باره در شب سیزدهم ابلاغیه ای 

آمد که پارک ها و بوستان ها باز شود.
سقائیان نژاد عنوان کرد: در شرایط زرد، محدودیت هایی در قم اعمال شد 
که تأثیر خوبی در کاهش ابتلا داشت، اما برخی از ناهماهنگی ها در برداشتن 
محدودیت ها، شرایط قم را قرمز کرد. وی با تأکید بر اینکه با توجه به وضعیت 
قرمز قم، محدودیت هایی در ماه مبارک رمضان داریم، گفت: متأسفانه در بعضی 
امر  این  و  موارد، هماهنگی ها میان دستگاه های اجرایی، یکنواخت نیست 

مشکلاتی را برای مدیریت شهری به وجود می آورد.
 شهردار قم خاطرنشان کرد: تا شب نیمه شعبان، پارک ها و بوستان ها بسته 
بودند، اما مسیرهای منتهی به مسجد مقدس جمکران باز بود، اما در جهت 
جلوگیری از حضور مردم این مسیرها بسته شد و بسیاری از شهروندان با پای 
پیاده به سمت جمکران به راه افتادند. سقائیان نژاد ادامه داد: وقتی وضعیت 
تردد مردم را در گلوگاه ها دیدیم تصمیم گرفتیم برای بازگشت شهروندان، چندین 
دستگاه اتوبوس حرکت کنند و یک به یک راه ها را بازکردیم تا شهروندان دچار 

مشکل نشوند.
وی با تأکید بر اینکه ما آمادگی لازم را داشتیم که به جمعیت قم در نیمه 
شعبان، سرویس بدهیم، یادآور شد: اگر مانع از ورود خودروهای غیربومی 
می شدند و هماهنگی لازم برای تردد مردم مهیا می شد وضعیت بهتری داشتیم 
که این امر نیاز به هماهنگی داشت. شهردار قم تصریح کرد: امیدواریم در تعامل 
بیشتر با دستگاه های اجرایی و مدیریت شهری بتوانیم خدمات بهتری را ارائه 
کنیم و با همراهی شهروندان نیز شرایط قرمز کرونایی نیز به وضعیت آبی تبدیل 

شود.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم :

شهروندان قمی امسال 
سوار مترو می شوند

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به شتاب گیری روند اجرای پروژه 
خط یک مترو قم، گفت: شهروندان قمی در سال 14۰۰ سوار مترو می شوند.

منصور درویشی در حاشیه بازدید اصحاب رسانه از روند اجرای پروژه قطار 
شهری قم در جمع خبرنگاران، اظهار داشت: خبرنگاران نقش مؤثر و بسزایی 
در انعکاس فعالیت های مترو دارند و درخواست ما این است که بیش ازپیش 
فعالیت های زیرزمینی این طرح بزرگ و تأثیرگذار شهری را رسانه ای کرده و به 

مردم اطلاع رسانی کنند.
درویشی با اشاره به اینکه از سال ۹۰ اجرای متروی قم آغازشده و در حال 
حاضر نیز با قدرت در حال فعالیت است، خاطرنشان کرد: خوشبختانه در این 
طرح مشکل مالی نداریم و مشکلات موجود مشکلات قراردادی است که در 

حال برطرف شدن است.
وی ابراز کرد: با توجه به وعده داده شده خردادماه 14۰۰ تست گرم فاز نخست 
خط یک مترو قم را انجام دهیم و پس از انجام تست های آزمایشی حرکت قطار 
که به طورمعمول بین سه تا شش ماه است، شهروندان و زائران شهر کریمه 

اهل بیت)س( می توانند سوار مترو شوند.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم در بخش دیگری از سخنان خود با تشریح 
مشخصات خط یک قطار شهری قم بیان کرد: این طرح بزرگ عمرانی شهری با 
دارا بودن 14 ایستگاه دارای 14.۸ کیلومتر طول است که با برنامه ریزی صورت 
گرفته قرار است مرحله نخست این خط حدفاصل دو ایستگاه ۹ و 14 به طول 

شش کیلومتر تا پایان خردادماه امسال به بهره برداری برسد.
درویشی یادآور شد: طول متوسط هر ایستگاه 11۰ متر بوده و فاصله بین 
ایستگاه ها بین ۶۶۰ تا یک هزار و ۹۸۰ متر و به طور متوسط حدود یک کیلومتر 
است که ظرفیت حمل مسافر برای خط یک متروی قم 23 هزار و 2۵۰ نفر در 

ساعت پیش بینی شده و فاصله زمانی اعزام قطارها نیز 1۵۰ ثانیه است.
وی اظهار داشت: تعداد قطارهایی که قرار است در این مسیر کامل مورد 

بهره برداری قرار گیرد 2۶ رام و هر رام نیز شامل ۵ واگن است.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت اراده ای برای راه 
اندازی مونوریل در قم ندارد و با راه اندازی مترو در خطوط 1 و 2 مشکل ترافیکی 

مردم نیز مرتفع خواهد شد.
احمد امیرآبادی فراهانی پیش از ظهر دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان 
اینکه در بودجه سال 14۰۰ بیش از 3۶۰ میلیارد تومان کسری تراز عملیاتی 
داشتیم و تحقق خیلی درآمدها سخت بود، گفت: برخی هزینه های پیش بینی 
شده از جمله نرخ ارز و توجه به مناطق کمتر برخوردار و محروم در آن کمتر مورد 
توجه قرار گرفته بود که با توجه به قول های مجلس انقلابی به مردم توقع می رفت 

که نمایندگان مردم به نفع آنها عمل کنند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه حدود 1۹ میلیارد 
تومان از بودجه برای مناطق کمتر برخوردار و محروم اختصاص یافت افزود: به 
لطف خدا در سال 14۰۰ و 14۰1 تمام روستاهای ایران دارای آب آشامیدنی لوله 

کشی خواهند شد و تمام جاده های روستایی نیز آسفالت خواهند شد.
و  قم  محله های  بین  در  سازی  توانمند  و  زدایی  محرومیت  بر  تاکید  با  وی 
اختصاص بودجه 2۰۷ میلیارد تومانی برای 1۵ محله نوبهار، چهل اختران، 
سیدان، شهرقائم، توانیر، شهرک امام حسن علیه السلام، شیخ آباد، شهرک 
فاطمیه، امین آباد، علی آباد سعدگان، شاهد و… ادامه داد: با همکاری و کار 
جهادی عوامل قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن )ع( انشاالله محرومیت زدایی 

و توانمندسازی در این مناطق نیز به زودی صورت خواهد گرفت.
افزایش محسوس بودجه ۱۴۰۰ قم

 امیرآبادی با بیان اینکه افزایش بودجه در استان برای حوزه بهداشت و درمان، 
دانشگاه های قم شامل دانشگاه قم، پردیس، حضرت معصومه سلام الله علیها، و 
صنعتی داشتیم، گفت: نمایندگان مردم قم نیز کمک 4۵ میلیارد تومانی به بودجه 
استانی در جهت حل مشکلات عمرانی و راه دسترسی به دریاچه نمک، ایجاد 

فاضلاب شهر قم و شهرک پردیسان داشته اند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره به اینکه تنها استانی 
که در بودجه 14۰۰ تغییرات قابل توجهی داشت قم بود که 1۰ میلیارد تومان به 
عنوان سایر هزینه ها برای استان اضافه شد، افزود: اختصاص ردیف بودجه های 
خوبی برای رشد و اعتلای مراکز فرهنگی از جمله مجتمع فرهنگی نور وابسته به 

سازمان تبلیغات اسلامی در نظر گرفته شد.
وی با تاکید بر اینکه با تلاش مضاعف توانستیم در طول سه روز 4۵۰ میلیارد 
تومان برای مترو و 2۰۰ میلیارد تومان برای خرید اتوبوس در استان از بودجه 
بگیریم، ادامه داد: با اینکه بودجه ای برای خط دو مترو پیش بینی نشده بود ولی 

امسال در ردیف های بودجه 14۰۰ هزینه های خط 2 و مونوریل گنجانده شد.
با راه اندازی خط دو مترو مشکل ترافیکی قم حل خواهد شد 

امیرآبادی با بیان اینکه دولت اراده ای برای راه اندازی مونوریل در استان قم 
ندارد، گفت: با افزایش 4۰ میلیاردی بودجه متروی قم و راه اندازی خط دو مترو 

مشکل ترافیکی قم حل خواهد شد و نیاز به استفاده از مونوریل در بین مردم کمتر 
احساس خواهد شد.

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی از تلاش های شبانه روزی برای حل 
مشکلات فرودگاه قم با همکاری استاندار قم و رئیس کل دادگستری استان خبر 
داد. وی با بیان اینکه در بودجه سال 14۰۰ هر رزمنده در کشور اعم از بسیج، 
سپاه، پاسدار و ارتش که هیچ درآمدی دولتی و بیمه ای ندارد و زیر 2۵ درصد 
باشند، ماهیانه 2 میلیون و 2۰۰ هزار تومان حقوق دریافت خواهند کرد، افزود: 
این افراد در کشور حدود 1۸۰ هزار نفر بودند که 3 هزار و ۸۰ میلیارد تومان بودجه 

برای آنها اختصاص داده شد.
امیرآبادی با اشاره به اینکه برای جانبازان بین ۵ تا 24 درصد نیز هزار و ۸۰ 
میلیارد تومان بودجه اختصاص داده شده که 3۸ هزار نفر در کشور هستند، ادامه 
داد: حقوق آنها در گذشته ۹۰۰ هزار تومان بود که آنها نیز از امسال 2 میلیون 

2۰۰ هزار تومان حقوق خواهد گرفت.
شفافیت آرا باعث از بین بردن فساد خواهد شد 

در  شاغل  ایثارگران  و  رزمنده  فرزندان  رسمی  قطعی  استخدام  از  خبر  وی 
دستگاه هایی که هرگونه رابطه استخدامی با آنها دارند، داد و افزود: 13۰ هزار 
میلیارد تومان نیز برای افزایش حقوق بازنشستگان تأمین اجتماعی در بودجه 
امسال اختصاص داده شد. امیرآبادی با بیان اینکه شفافیت آرا باعث از بین بردن 
فساد خواهد شد، گفت: تلاش حداکثری می کنم تا دوباره طرح شفافیت آرا در 

بین نمایندگان مجلس مطرح و آن را در مجلس شورای اسلامی تصویب کنم.
وی در پایان با بیان اینکه توافق جمهوری اسلامی ایران با کشور چین کاملًا 
توافقی برد- برد است و اینکه برخی ها می گویند جزایر کشور ما به آنها واگذار 
می شود، گفت: مردم مطمئن باشند نمایندگانشان اجازه نخواهند داد که حقوق 

و منافع آنها در دنیا پایمال شود.

امیرآبادی نماینده مردم قم :

اراده ای برای راه اندازی مونوریل وجود ندارد 

استاندار قم ابراز امیدواری کرد نخستین فاز خط 
یک مترو قم تا پایان دولت فعلی به بهره برداری 

برسد. 
بهرام سرمست در بازدید از پروژه قطار شهری قم 
و در گفت و گو با خبرنگاران با تقدیر از مسؤولان 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( و قطار شهری 
قم بیان کرد: خوشبختانه این پروژه فعال است، اما 
دست اندرکاران وعده داده اند که فاز نخست خط 
یک مترو قم را تا پایان خرداد ماه سال جاری به بهره 

برداری برسانند.
وی افزود: به نظر می رسد این پروژه به فعالیت در 
دو و یا حتی سه شیفت نیاز دارد تا بتواند فاز نخست 

را در مهلت مقرر تحویل دهد.
استاندار قم با اشاره به تزریق 4۵۰ میلیارد تومان 
از محل اوراق مشارکت اظهار کرد:  به این پروژه 
رایزنی برای تأمین واگن های مورد نیاز برای این 
پروژه در سطح ملی انجام و مقرر شده که این واگن 
ها به شرط پیشرفت مراحل کار تا پایان خردادماه 
از سوی قطار شهری مشهد به قطار شهری قم 

اختصاص یابد.

وی افزود: تأکید داریم که فاز نخست خط یک 
این پروژه در یک همکاری جدی تر به عنوان یک 
پایان  در  قم  شهر  برای  استراتژیک  و  مهم  پروژه 
خرداد ماه سال جاری به بهره برداری برسد تا ان 
شاء الله به عنوان یک پروژه ماندگار به مردم تحویل 

شود.
سرمست در پاسخ به این پرسش که آیا این وعده 
برای بهره برداری در پایان خرداد ماه واقعا محقق 
خواهد شد یا خیر بیان داشت: به نظر می رسد که 

فاز نخست خط یک حداکثر تا پایان دولت فعلی به 
بهره برداری می رسد.

استاندار قم همچنین اضافه کرد: مبحث املاک 
در این پروژه با وعده شهرداری و شورای اسلامی 
شهر مشکلی نخواهد داشت و البته از نظر اعتبارات 
و مسئله مالی هم مشکلی در این پروژه نخواهیم 
داشت. وی افزود: تلاش بر آن است تا با تشکیل 
فاز  شهری،  قطار  شورای  های  نشست  مرتب 
نخست خط یک این پروژه تا پایان دولت فعلی به 

بهره برداری برسد.
امور  هماهنگی  معاون  به  همچنین  سرمست 
تا مشکل مطرح  عمرانی استانداری دستور داد 
از  استفاده  ضرورت  درباره  بازدید  این  در  شده 
مانند  اقلامی  تأمین  برای  استانی  های  ظرفیت 

سیمان و فولاد را پیگیری و مرتفع سازد.
وی ابراز امیدواری کرد این پروژه به عنوان پروژه 
ای ماندگار در شهر کریمه اهل بیت )س( افتتاح 
شود تا مردم شریف قم و همچنین زائران و مجاوران 
مند  بهره  آن  از  )س(  معصومه  فاطمه  حضرت 

شوند.

استاندار قم خبرداد:
قمی ها تا پایان این دولت متروسوارمی شوند

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: در یک واحد صنعتی 
در این استان با حمایت از صنایع بومی ۵۰ میلیون دلار صرفه جویی ارزی در 
دوران تحریم انجام گرفته که با افزایش ظرفیت تولید این واحد امکان صرفه 

جویی بیشتر ارزی نیز فراهم است. 
محمود سیجانی روز دوشنبه در حاشیه بازدید از واحد تولیدی پاکشوما در 
شهرک صنعتی محمودآباد قم افزود: با رونق تولید در این واحد صنعتی بسیاری 
از واحدهای قطعه سازی راکد و نیمه تعطیل استان به مدار تولید بازگشته و 
میزان اشتغال فعلی آن به یک هزار و ۵۰۰ نفر رسیده و در آینده با راه اندازی 

خط تولید کولر گازی ظرفیت اشتغال آن به 2 هزار نفر افزایش خواهد یافت.
وی اضافه کرد: واحدهای تولیدی قم پس از تحریم های بین المللی علیه 

کشور به ویژه در بخش تولید لوازم خانگی گام های بلندی برداشته اند.
سیجانی ادامه داد: یخچال تولید شده در برخی واحدهای صنعتی استان 
با نمونه های خارجی  از نظر کیفیت و سایر خواسته های مشتریان  امروز 

کشورهای صنعتی برابری می کند.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم خاطرنشان کرد: در شرایط تحریم 

واحدهای صنعتی استان گام های بلندی در رفع نیازهای کشور برداشته اند 
و اگر قرار است تحریمی نیز برداشته شود؛ دستاورد و باورهای تولید در دوران 

تحریم حفظ خواهد شد.
سیجانی ادامه داد: ایجاد و اتصال زنجیره تولید بین واحدهای صنعتی برای 
رفع مشکل تامین کننده ها و نیازمندی ها از اهداف مهم استان در حمایت از 

صنایع بومی است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، 
 )I.C.T( قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات - )محمودآباد، ثامن الائمه )ع
و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هرکدام از آنها 
به خصوص دو شهرک راهبردی شکوهیه و محمود آباد موقعیت ممتازی برای 

توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی قم فراتر از ۷۰ هزار 
میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در حدود 2 
هزار و 4۰۰ واحد صنعتی و تولیدی استان برای بیش از ۵۸ هزار تَن فرصت 

اشتغال ایجادشده است.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم مطرح کرد:

صرفه جویی ۵۰ میلیون دلاری در یک واحد صنعتی


